
li_3;

1875.
NEW ZEALAND.

OHINEMURI MINERS' RIGHTS INQUIRIES COMMITTEE
(REPORT OF, TOGETHER WITH EVIDENCE AND APPENDIX.)

{Report brought up, and orderedto he printed, Mh. October, 1875.)

ORDERS OP REFERENCE.
'Extracts from the Journals of the House of Representatives.

Tuesday, the 3bd day op August, 1875.
Ordered,That a Select Committee,to consist of eleven Members,be appointed to inquire into tlie alleged illegal issue

of Miners' Rights at Ohinemuri;five to be a quorum; and Report to be brought up in sixweeks. The Committee to
consist of the following Members:—Mr. Bryce, Mr. Curtis,Sir G. Grey, Mr. Bradshaw, Mr. O'Neill,Mr. Ormond,the
Hon. Mr. Stafford, Mr. Sheehan, Mr. T. L. Shepherd, Mr. May, and the Mover.—{Son. Sir D. McLean.)

Wednesday, the 11th day op August, 1875.
Ordered,, That the petitions of certain miners on the Ohinemuri Gold Meld, and electors, and inhabitants of Thames

District, be referred to the Select Committee appointed to inquire into the alleged illegal issue of Miners' Rights at Ohine-
muri.—{Mr. T. Kelly.)

Thuksday, the 9th day of Septembee, 1875.
Ordered, That leave be given to the Oliinemuri Miners' Rights Committeeto postpone the bringing up of their Report

until the sth day of October next.—{Mr. Bryce.)

REPORT.
1. The Committee appointed to inquire into the alleged illegal issue of miners' rights at

OMnemuri has made very full inquiry into the mattersreferred to it. The evidence has been takenof
various persons likely to be acquainted with circumstances bearing upon the case. The Committee
lias examined on oath Mr. Edward Torrens Brissenden, Mr. James Maekay, Mr. Gerald Richard
Disney O'lialloran, Mr. Patrick Dillon, Inspector J. B. Thomson, A.C., and Captain Eraser,
Warden of the Thames Gold Eield. Mr. Adam Porter's evidence has also been taken in support
of two petitions sent by him to the House of Representatives, and referred to this Committee.
The Committee has likewise carefully considered the Report of the Royal Commission, appointed on
the 10th May, 1875, to inquire into the alleged illegal issue of miners' rights at Ohinemuri, as well
as the evidence taken before that Commission in the Province of Auckland, a copy of which has
been furnished to the Committee.

2. I am directed to report that the Ohinemuri Gold Eield was opened by Proclamation a few
minutes after 10 o'clock a.m. of the 3rd March, 1875.

3. That some days prior to the opening, arrangements were made by Mr. Warden Eraser and
Mr. James Maekay, Agent at that time for the General Government, that application for miners' rights
to be exercised on the Ohinemuri Gold Eield should be received at any time previous to the dateat
which the field was to be opened, and that the rights so applied for should be issued at Mackaytown
as soon as possible afrer the reading of the Proclamation at 10 o'clock on the morning of the 3rd
March, by which the field was declared to be open, this arrangement being publicly notified in the
Thames Advertiser.

4. That the arrangements made to secure a fair and impartial issue of miners' rights appearto
have been reasonable and good.

5. That the filling-up of the miners' rights for which applications had beenreceived occupied the
evening of the 2nd March, and until 2 a.m. of the 3rd March.

6. That the greaterportion of the rights so filled up remained in the custody of Captain Eraser
until a few minutes before the reading of the Proclamation on the 3rd March, when they were given to
the persons who were to issue them from the various compartments of the Warden's tent.

7. That 155 miners' rights passed into the possession of Mr. James Maekay on the night of the
2nd March, and remained in his possession until about 6.30 a.m. of the 3rd March.

8. That these 155 miners' rights wereput up in severalbundles or parcels, one of which contained
53 miners' rights, for which Mr. Brissenden had made application.

9. That on the morning of the 3rd March, at about 6.30 a.m., Mr. James Maekay handed the
whole of the miners' rights in his possession to his private clerk, Mr. Gersld Richard Disney
O'Halloran, to keep for him during the time he would be occupied in visiting ;;itain survey or road
parties.
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10. That immediately thereafter, on the departure of Mr. Mackay, Mr. Brissenden (who was
present when the rights were given into the charge of Mr. O'Halloran by Mr. Mackay) requested Mr.
O'Halloran to give him the bundle containing therights for which he had made application ; that Mr.
O'Halloran complied with the request so made, and gave Mr. Brissenden a bundle supposed to contain
53 miners' rights.

11. That about two hours afterwards, Mr. O'Halloran returned the remainder of tbe miners'
rights to Mr. Mackay, without informing him that he had given some of the number intrusted to him
to Mr. Brissenden.

12. That Mr. Brissenden. in accordance with an arrangementpreviously entered into with a person
named James Smith, handed over, at about 7.30 a.m. of the 3rd March, the miners' rights which he had
received from Mr. O'Halloran to a miner named Patrick Dillon, with the intention that therights
should be distributedby Dillon to miners assembled on the Karangahake Spur, which was the centre
of attraction of the Ohinemuri Gold Field.

13. That Dillon did distribute the miners' rights which he received from Mr. Brissenden in the
manner intended, before 10 o'clock on the morning of the 3rd March.

14. That some, if not all, of the rights so distributed were exercised on the Karangahake Spur
after 10a.m. of the 3rd March, but before the miners who were receiving their rights in a legitimate
manner, at the Warden's tent, Mackaytown, could reach the Karangahake Spur, and that this
premature exercise of miners' rights prevented Adam Porter and others from acquiring ground which
they were desirous of taking up.

15. That, in the opinion of this Committee, the miners' rights issued by Gerald Richard Disney
O'Halloranto Edward TorrensBrissenden, at about G.30 a.m. on the 3rd March, were improperly and
fraudulently issued by O'Halloranand received by Brissenden.

16. That three of the rights, numbered respectively 643, 646, and 648, so given by O'Halloran to
Brissenden, were in the name of the said Brissenden, and it would thus appear that he had a direct
interest in the fraud committed.

17. That it further appears, from evidence taken before the Royal Commission at Auckland, and
from the Warden's books produced before this Committee, that several rights in favour of Mr. O'Hal-
loran were included in an application made by a person named Eobert Cashell, and that some or all of
these rights were exercised, and must thereforehave been issued, before the proper time.

18. That it is probable that the rights last referred to were givenby O'Halloran to Brissenden on
the morning of the3rd March, at about 6.30 a.m., but the Committee is not able to say with certainty
when or how these particular rights were issued.

19. That it does not appear from any evidence before the Committee that Mr. JamesMackay was
a party to the improper issue of miners' rights, except in so far as the intrusting of the rights to his
private clerk, O'Halloran, may render him so. Nor does it seem that, previous to the appointment of
this Committee, he (Mr. Mackay) had any knowledge of the manner in which the rights came into
thepossession of miners before theproper time.

20. That with respect to the petitions referred to this Committee by the House, signed by Adam
Porter Snd others, I am directed to report that the petitioners have no legal claim against the colony
for compensation for losses which they may have suffered by reason of the improper issue of
miners' rights, but that, nevertheless, as a matter of equity, the sum of £150 ought to be paid to
Adam Porter and Company, to reimburse them for certain legal expenses incurred in an action arising
out of the said improper issue of miners' rights.

John* Brxce,
Dated 4th October, 1875. Chairman.
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MINUTES OF EVIDENCE.

Thursday, 26th August, 1875.
Mr. Betce in the Chair.

Mr. E. T. Beissenben in attendance.
1. The Chairman.'] This is a Committee which has been appointed by the House of Representatives

to inquire into the alleged illegal issue of miners' rights at Ohinemuri, and we wish to take your
evidence on the subject on oath r—l declineto be sworn.

2. Mr. Moorhouse.] On the part of my client I request to be heard.
3. The Chairman.] I must put that question to the Committee.
[The resolutions that had previously been passed, to the effect that evidence should be taken on

oath, and that counsel might be present to advise Mr. Brissenden, were read.]
4. Mr. Brissenden.] Before I am sworn, I have a few remarks to make. I am here not as a

witness but as an accused party ; in fact, I am a prisoner.
5. The Chairman.] That is not so. You appear simply as a witness, and nothing else.
6. Mr. Brissenden.] I understand that the papers in reference to the Eoyal Commission have

been laid on the table, and in them lam distinctly accused of a fraud. There is no Court in Great
Britain that will compel an accused party to give evidence against himself, and on these grounds I
absolutely refuse to be sworn.

7. The Chairman.] I can only repeat that there is no accusation against you, and that you are
only here as a witness.

[Mr. Brissenden still refused to be sworn, and the room was cleared in order that the Committee
might deliberate. Subsequently Mr. Brissenden was recalled, and Mr. Moorhouse was permitted to
speak in support of Mr. Brissenden's objection to be sworn.]

8. Mr. Moorhouse, counsel for Mr. Brissenden, said he felt it his duty, as counsel for Mr.
Brissenden, to state his impression that his client stood, in relation to the Committee, in the same
position as a prisoner stood, in to the tribunal which was to judge him. From what he had heard
outside, and had seen in the reports of the Parliamentary debates, and in the public Press, he had no
doubt that the Koyal Commission, which had sat to inquire into the alleged illegal issue of miners'
rights, had reported adversely of his client, and in a way which strongly reflected on his personal
character. That Commission had suggested, by implication to the Government, that it was the duty
of the Crown to institute a criminal prosecution against his client for an illegal and unlawful act. It
might be said that the Committeewas not a Court having powerto punish, but that was contrary to
all constitutional law. A Parliamentary Committee was the supreme Court of the colony, and had
power to deal directly with a man's property or his life. For the purposes of his argument, therefore,
the Committee was a Court of Justice. It was not known to English law that a man could be
arraigned before a Judge, and by him questioned with a view to his own prosecution; and no man in
peril could be asked to say one word in crimination of himself; it was impossible for a juryman to
question an accused person under such circumstances. Under these circumstances, and under the law
as he was acquainted with it, lie most respectfully submitted that the Committee would be travelling
entirely out of its road, and setting a most dangerous precedent, subversive of law, and entirely
antagonistic to that judgment which governed our Courts, if, under the circumstances, his client we/c
interrogated. His client had no objection to make a statement, and was quite willing to offer some
documentary evidence to the Committeeon the subject. In a late number of Hansard he found that
one honorable member of the House of Eepresentatives had made use of the words " Inquiry into the
unlawful issue of miners' rights." Those words implied an offence against the law, which might or
might not be prosecuted. He had seen a copy of the Commissioner's report, but it did not state in
precise terms what the illegality was ; but he had a right to infer from that report that the Commis-
sioner suggested that a larceny had been committed by his client, and larceny was an offence for which
a man might be indicted. He also submitted that if anything in his client's evidence renderedhim
liable to a prosecution, any member of the Committee, or, in fact, anybody who heard the evidence,
could bear witness against him in a Court of law. It might, perhaps, be urged that if his client gave
evidence under compulsion, and upon the assurance of the Chairman that he must do so, it would
amount to an indemnity, but it would do nothing of the kind. Some persons with whom he (Mr.
Moorhouse) had conversed on this subject were under the impression that Parliament could
indemnify a managainst the consequences of any evidence he might give; but there was nothing in
the scheme of our law—and he defied any person to produce any English Statute, or a Statute of this
colony—which had the effect of enabling the Committee to give any indemnity or assurance whatever.
He had taken pains to get at the bottom of the law on the subject, and he would read a leading case
bearing on the question from " Starkey's Nisi Prius Cases." This was an indictment against the
defendant, who was a Magistrate in the County of Middlesex, for having improperly granted licenses
for public-houses which were his ownproperty. In the course of the evidence for the prosecution, it
was proposed to prove what had been said by the defendant in the course of this examination by a
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Committee of the House of Commons. Defendant had been compelled to appear "before this Com-
mittee, and had, upon examination,handed in a list of certain public-houses, with the names of the
owners. On the part of the defendent it was objected that this statement had been made under a
compulsory process from the House of Commons, and under pain of incurring punishment, and that
the declarationswere not voluntary. Abbott, Chief Justice (than whom there was no higher authority
in the law), was of opinion that the evidence was admissible. Upon that evidence he was indicted for
an offence against the common law, and found guilty on that evidence. This case was tried in 1820,
and no case had occurred since which had upset that decision. Mr. Moorhouse proceeded to say that
in all cases where counsel was heard by a Parliamentary Committee, it was the privilege of the party
affected that his counsel should be heard first, and he asked to have the opportunity of looking over
the Commissioner's report, when he would point to language in it which would show that his client was
charged with an illegal act.

[Mr. Brissenden and Mr. Moorhouse then withdrew, and the Committee decided to again tender
the oath to theformer. They were then recalled.]

9. The Chairman.'] The Committee has considered the arguments which have been offered by your
counsel, and I have been directedformally to tender you the oath.

10. Mr. Brusenden.] With all due respect to the Committee I must refuse. I have put myself in
the hands of my counsel, and I must be guided by him. lam entirely in your hands. I wish the
membersof this Committee to understand that I came here intending to make a statement, a true
statement, and to lay before them documentary evidence, as stated by my counsel.

11. The Chairman^] The Committee cannot hear you except upon oath.
12. Mr. T. L. Shepherd.'] I submit that the witness should be requested to. withdraw, he having

refused to be sworn.
13. Mr. Moorhouse^] I ask permission to confer with my client.
14. The Chairman.] We have no objection to that.
[The witness and his counsel then left, and returned to the Committee-room after the lapse of

about five minutes.]
15. Mr. Brissenden.] Well, gentlemen, my counsel advises me to take the oath; consequently I

am prepared to do so.
16. The Chairman.] (After the oath had been administered to the witness.) Tour name is Edward

Torrens Brissenden ?—lt is.
17. What is your occupation ?—At present I am engaged in the purchase of Native lands for the

General Government of New Zealand.
18. Do you remember the opening of the Ohinemuri Gold Reid ?—I do.
19. Do youremember the date ?—Early in March, I think it was.
20. Do you remember the day before the opening ?—Tes.
21. Had you about that time made application for a number of miners' rights ?—Tes.
22. What was the date of that ?—On the day previous to the opening. It was late ; about 8 oi\9

o'clock at night.
23. That was in the evening of the day previous to the opening?—Tes.
24. How many miners' rights didyou apply for ?"—I handed in a list, and paid £53. First of all

I paid £40, and then £13 more, to Mr. Allom, the Registrar.
25. Do youremember the names of those men in whosefavour theserights were issued ?—I do not.

I never saw them.
26. When did these miners' rights come into your possession?—On the morning they were

distributed.
27. At what hour?—About 6.30 a.m., I should think.
28. How did they come into your possession ?—They were given to me.
29. By whom?—I will lay this document before you. [Hands in letter.] It will, perhaps, save

a great deal of questioning, and also your time.
30. By whom is the letter signed?—By Mr. Gerald O'Halloran.
31. I think, however, I had better repeat the question. How did you come into possession of

those rights? Who gave them to you?—Mr. Gerald O'Halloran.
32. Tou have handed in this letter. Do you wish itread ?—I should like to have it read. It will

perhaps save some trouble.
[The letter was read as follows :—" Nelson, 20th August, 1875.—Dear Sir,—I am informed that the

evidence given before Major Keddell, the Commissioner appointed to inquire into the irregular issue
ofminers' rights at Ohinemuri, points to your having improperly taken the rights in question without
any authority. I feel bound, therefore, to say that there is no ground for such an imputation. I
was at the time acting as clerk to Mr. Mackay, and a number of miners' rights were in my possession.
Knowing thatyou had. paid for about forty, I, at your request, handed to you those I thought you
were entitled to.—Tours truly, Gebald O'Halloban.—E. T. Brissenden, Esq., Wellington."]

33. After these miners' rights came into your possession, what did you do with them ?—I took
them down to the place where I had been stopping—the house of one Taipara, a Native.

34. What then ?—Some time afterwards—l cannot well tell the time, but I should say it was
somewhere about breakfast time—a person named Dillon, one of the prospectors, came to me and
asked me ifI had got the rights. I said, " Tes, I had," and I gave them to him, with strict injunctions
that he was to be careful not to use them before the time.

35. Mr. T. L. Shepherd.] Tou have stated that you got possession of these miners' rights on the
morning of the day that the ground was declared open for pegging. That was on the 3rd of March,
was it not?—I think thatwas the day the field was declared open.

36. Do you remember when you put in your application for these rights ?—About 10 o'clock on
the previous night.

37. To whom?—Mr. Allom, the Eegistrar.
38. Where?—At the Warden's tent, if you can call it so.
39. Where ?—At Mackaytown.



40. "Was that application in writing ?—A list was given to me by one of the prospectors, a Mr.
McDonald.

41. Did you make application for miners' rights ?—One was made.
42. Who werepresent when you gave in that list ?—I should think there were from fifteen to

twenty people present at the time.
43. Did you say you gave the list to O'Halloran?—No, I gave it to Allom, the Eegistrar.
44. What did you say when you gave it to him ?—I handed in my list.
45. But what did you say when you handed him the list ?—I said, " There is a list of miners' rights

which I want."
46. Did yourequest or say anything about getting them before other people ?—No,I said nothing

of the kind.
47. What did he tell you in reply ?—He picked up the money and said, " You shall have the

miners' rights at the proper time."
48. What was the proper time?—10 o'clock in the morning I believe, but I am not sure.
49. But how did they get into your possession at 6.30 ?—I asked Mr. O'Halloran for them.
50. Where ?—At Mackaytown.
51. In the Begistrar's office ?—No.
52. Who was Mr. O'Halloran?—He was, I believe, clerk to Mr. Mackay.
53. Why did you change your application from the Eegistrar to Mr. Mackay's clerk ?—I did not

change my application. The Eegistrar received my list aild money.
54. Then who told you to apply to the clerk ?—No one.
55. Did youknow of your own knowledge that they were to be issued at 10 o'clock on the fol-

lowing day ?—I did ;at least I supposed so.
56. Was that the proper time for them to be issued ?—I believe it was.
57. Yet at 6.30 you went to Mr. Mackay's clerk and asked him for the rights ?—Yes, I did. I

rode over from Takerei's house, which is a mileand a half from the gold field, and where I had been
staying, to where the clerk was.

58. At Takerei's ?—Certainly not. The clerk was at Mackaytown, and I stayed there all night.
59. Where do you say the clerk was?—ln his tent.
60. What tent ?—The tent he slept in.
61. Did you sleep in the tent too?—I did.
62. Did you arrange with him over night ?—I did not.
63. Did you wake him in the morning ?—No.
64. Who woke first ?—I think he did.
65. Did you know he had the rights in his pocket?—I did not. ,
66. Did you ask if he had the rights ?—I saw them.
67. How ?—ln his possession.
68. Did he show them to you ?—He showed them to me in bundles, in a satchel or something of

that sort he had.
69. Did you ask him to give them to you before the proper time ?—I did not say " before the

proper time." I merely asked if I could get them.
70. That was at 6.30 a.m?—About that.
71. Was there any private arrangementbeforehand?—No.
72. Did he give any miners' rights to others before 10 o'clock?—l do notknow.
73. You were the only recipient upon that occasion ?—I did not see anybody else.
74. How was it you slept there ?—I never slept there before, nor since.
75. Were you invited to stay in the tent with him?—Yes.
76. Why did you refuse to give evidence before the Commission ?—Well, I was very badly

treated ; but I should wish, if you will allow me, to make a little statement about that aifair. The
report of the Eoyal Commission, dealing with my action as a witness, did a cruel wrongto myself at
that time.

77. The Chairman.~\ Youcan make your statementnow, as an answerto Mr. Shepherd's question.—
It has been thrown out in Auckland, and in other parts of the colony, and I have been hawked about in
the papers to a considerable extent during the last three or four months, because I refused to give
evidence. All I can say is, that I was waiting in Auckland somewhere about sixteen or eighteen days
for money from the Treasury, when Major Keddell, who then held the Commission, met me several
times in Auckland. I have heard that the Government is said to have refused to allow me to give
evidence. I hold a telegram from the Native Minister in reference to my examination before a
Committee of the Provincial Council of Auckland about land purchasing in the North, telling me by
all means to give the fullest evidence. That telegram should do away with the impression that the
Government had prevented me from giving evidence.

78. Sir GeorgeGrey.~\ Younever showed me that telegram.—l went to see you, and waitedfor
three-quartersof an hour, but did not see you, as you wereengaged, and afterwards you went to Kawau.
Whilst I was waiting on that occasion, I was talking for twenty minuteswith MajorKeddell. I had
been on friendly terms with him for some years, and he held this Commission at the time. We had
met several timesin the streets of Auckland during the sixteen days I was there, and if he wanted to
examine me, it was surely his place to have summoned me, and not mine to have gonerunning after
him. A few days afterwards 1 left town, and went to pay moneyfor some Native lands I was then
dealingwith. I had a meeting of between 500 and 700 Natives, at Herd's Point, Hokianga, Major
Keddell, Mr. Thompson, and apoliceman. I don't know whether the latter left Auckland with them,
but he certainly came to Herd's Point with them. Came to the Bay of Islands ; singled out theBesi-
dent Magistrate, Mr. Williams, and induced him to communicateby telegram with Mr. Yon Stunner.
The telegram was to this effect: " Have a boat at 12 at night at the Taheke, for a mutualfriend of
ours." When I saw this mysterious telegram, I said it was Mr. John Webster who was expected. At
2or 3 o'clock.in the morniug these gentlemen arrived. They closeted themselves in a room. It was
given out that Iwas to be arrested before 500 or 600 Natives. I was certainly treated more like a
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convict on that occasion—most disgracefully treated, I consider They did all they could in travelling
through the country to damage mycharacter. Would any right-thinking man, after being treated in
the way I was, be in the slightest inclined to make the statement I am this day making here ?

79. Mr. T. L. Shepherd.'] Did Mr. Mackay sleep in the tent?—He did.
80. Are you aware that Mr. Mackay has sworn before that Commission that the miners' rights

must have beeu taken out of his pocket ?—That is the ground upon which I objected to be sworn,
inasmuch as 1 feel that I am here accused.

81. Did you ever inform Mr. Mackay where you got them?—Well, I don't mind. [After a
pause] I don't think I ever did tell Mr. Mackay.

82. Did he ever ask you where you got them ?—Never.
83. Have you ever had any conversations with him between March 3rd and the present day ?—

I have had many conversations with him.
84. And you never told him where you got them?—I never did.
85. Did lie neverask you?—No.
86. This is the first time you have made this explanation ?—Exactly.
87. Are you aware whether the clerk, Mr. O'Halloran, has ever made this explanation before?—I

am not aware.
88. Did you leave before Mr. Mackay got up that morning ?—I do not know; I rather think he

woke me up.
89. Who werepresent when you received the miners' rights from the clerk ?■—l cannot say. I

have been trying to think it over ; but I cannot swear.
90. Did none of your conversationswith Mr. Mackay lead you to believe he knew you got the

miners' rights from O'Halloran ?—No conversions on that subject took place.
91. Did you not know that when you received those miners' rights, at 6.30 a.m., you were taking

an improper advantage over the rest of the miners on thefield?—On that head I have also to make a
little statement. I shall have to go back some little distance, in order to be better able to tell my
story. I think it was somewhere about the middleof February, when the prospectors came to me, and
asked me if I wouldinterest myself to induce the Provincial Government to fulfil a promise madeby
them to secure to the prospectors a claim atOhinemuri. The promise was made by a letter written by
Mr. Williamson, the late Superintendent, I think. If lam mistaken perhaps Mr. Sheehan will correct
me. Iknow the men had been so promised some years ago, and I was ready to some extent to assist
them. I think the first person I applied to was Mr. Sheehan, then Provincial Secretary, and asked him
if he would see Mr. Williamson upon the subject. He promised to do so, and I think did. I saw Mr.
Williamson himself afterwards, and was led to believe that the thing would be carried out. Timewent
on, and a week or ten days afterwards I went down to the Thames. I looked upon it that the business
of opening up Ohinemuri would soon be closed, the agreements be signed, and the field declared open
on an early day. The people than became veryurgent. Iwasnot sure that thepowersMr. Williamson
then held as Superintendent wouldenable him to carry out the promise he had made; indeed I had
been told he could not carry out the promise. I think I then saw the Hon. the Native Minister, at
all events I did see the Hon. Dr. Pollen; but I got very little satisfaction from him. While at
Ohinemuri, the death of the late Superintendent came to our knowledge; and I asked Mr. Fraser, the
Warden, if the delegated powers died with the Superintendent. He said he did not know, but he
believed they did. I also consulted with him, and asked what was best to be done to secure the pros-
pectors in theirrights. There had been a great deal said about the mob rushing them, and their not
being allowed to secure their ground. Indeed I know such was talked about and intended, and so
much was thought about it that a lot of the Armed Constabulary were got down in anticipation of it.
These men were urging upon me to try every source I could to secure their rights. After Mr. O'Eorke
took the Superintendental chair I saw him about it, and urged him to see Dr. Pollen, but at that time
bo result was arrivedat. I had a talk with Major Keddell, and asked him in what way the men could
be secured in their right. He replied that only by their miners' rights could they take up the amount
of ground they required. Prom that I had no distinct idea as to how to assist them ; but I thought
they ought to get abstract justice, and determined to do what I could for them. I could not see at the
time that there was anything wrong in it; but I now see it was irregular. However, that is the sense
in which I did it.

92. The Chairman.'] That is your answer to the question ?—lt is.
93. Mr. T. L. Shepherd.'] How many prospectors were there ?—The promise made in the letter was

thirty acres, or so much as the Act would permit of. The number ofprospectors was six or seven ; but
you know a number of people furnish the prospectors with money, and. they reckon themselves as
prospectors.

94. What were the names of the six or seven?—I can only give you positively the names offour,
viz. Smith, Colemau, Dillon, McDonald.

95. What extent of ground did they claim?— The thirty acres which I understood had been
promised.

96. How many miners' rights did theyrequire to hold that quantity of ground ?—I think it required
ninety miners' rights. I think about three rights to an acre.

97. Do you know if any minershad pegged off any ground other than the Prospectors' Claim ? I
do notknow.

98. Did you giverights to any one but the prospectors ?—No, I only gave them to Dillon.
99. Had you any interest in the claim marked off, either directly or indirectly ?—There werethree different occasions on which my name was mentioned on the lists.
100. Give me a direct answer?—l cannot. I wish to tell you the way in which I understand it.
101. The Chairman.] Answer the question first. If you think any explanation is necessary you

will be allowedto make it.
102. Mr. T. L. Shepherd.] Had you in any sense, directly or indirectly, any interest in the claim

marked off by these rights at 6.30 ?—Three times my namewas enteredin those lists.
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103. What interest had you under the pegging ?—lf I had three men's ground I would have three
fifty-thirds, I suppose.

104. In the Prospectors' Claim ?—Tea; but I never intended to claim, nor have I claimed, any
interest whatever in Ohinemuri. Those men entered my name three times without any authority for
doing so.

105. Were any rights issued in your name ?—I believe so.
106. Did you see them ?—I neverread the lists. It was too dark to do so when I got them.
107. When did you first become aware you had three fifty-thirds in the Prospectors' Claim?—l

was told that very day.
108. Did you give notice that you had abandoned your rights ?—I did.
109. When ?—Some time afterwards.
110. What length of time ?—I cannot say. I left there for Tauranga on the following day.
111. Did you give notice before the inquiry, as there had been a great noise about this pegging?

—I cannot say I did. I can only say my intention was never to make use of them.
112. Mr. Sheehan.~] Mr. Brissenden, I believe it was a matter of public notification that money

would be received for the miners' rights before the field was open ?—-There was no fixed timefor it.
I believe moneywas actually paid up to 12 o'clock at night, and they were making out rights until
3 in the morning of the day on which they were issued.

113. Tou speak of the Prospectors' Claim. Did you see the correspondence in the Superinten-
dent's ofiice in regard to it ?—I heard of it, but I cannot say that I saw it.

114. Mr. O'Neill-,'] Are you aware of any other persons having obtainedminers' rights before 10
o'clock on the morning of 3rd March except those you got ?—I think not. I have no knowledge of it.
I have heard a hundred things, but I have no knowledge of it myself.

115. Sir George Grey.~\ Tou say that you knew Dillon some time before ?—No, I did not say so.
I was told he was the man who would come to me.

116. Tou say he was one of the prospectors?—I believe he was, and had been told he was
117. When did you know him first ?—-I think I saw him on the day before. At all events he was

pointed out to me by one of the prospectors (Smith) the day before he came to me.
118. Did you get a promise from him to keep the fact secret?—I impressed it most thoroughly

upon him that he was only to use them properly.
119. Do I then understand that he gave you a promise to the effect that he would keep these

rights secret?—I think so. My very remark to him was enough for that.
120. What was your remark ?—I told him by no means to use the rights before the time, as to do

so would get me and others into trouble. Those are, I believe, the very words 1 used.
121. What I want to know is, did he make you a promise to keep the fact of your having the

rights a secret?—I think he did. The probability is that I asked him to so promise.

Monday, 30th August, 1875.
G-. R. D. O'Halloean examined on oath.

122. The Cliairman.~\ This is a Committee appointed by the House of Representatives to make
inquiry into the alleged illegal issue of miners' rights at Ohinetnuri, and the Committee wish your
evidence on oath. [Witness was here sworn.] What is your name?—Q-erald Richard Disney
O'Halloran.

123. What is your occupation ?—I am clerk to Mr. James Mackay.
124. Do you rememberthe opening of the Ohinemuri Gold Field ?—I do.
125. What was the date?—March 3rd, 1875.
120. What was your occupation at that time?—Clerk to Mr. James Mackay.
127. Do you remember about that time a number of applications being madefor miners' rights, to

be exercised on the Ohinemuri Grold Field?—I do notrecollect when the applications were being made,
not being present.

128. Did you know that applications were made ?—Tes.
129. On the day before the opening—on the 2nd March ?—Tes.
130. Were these miners' rights issued on that day—on the day previous to the opening?—l

believe not. When I arrived it was about 10 o'clock at night, on March 2nd; and I saw a number
of clerks engaged in preparing miners' rights.

131. Do you know why the rights were not issued on the day before, when the application was
made and the money received ?—I knew generally that the field was not to be proclaimed until the
next day, when the rights would be issued.

132. The rights wereto bekept back until the field was proclaimed ?—I understood that generally.
133. And when was the field proclaimed ?—I believe at 10 o'clock on the morning of March 3rd.
134. And were the rights issued at that time—the rights applied for on the previous day ?—I was

not present at the opening. I left for Katikati before 10 o'clock.
L35. Do you know whether any rights were issued previous to your leaving—any of the rights

applied for the day before ?—I gave some rights to Mr. Brissenden before I left that morning.
136. Was it any part of your duty to issue those rights ?—No, it was not.
137. Then why did you give them to Mr. Brissenden ?—He asked mefor them,and I gave them to

him on the spur of the moment.
138. How came you to have the rights ? How did they come into your possession ?—Mr. Mackay

left them with me amongst a numberof other papers on the morning of March 3rd.
139. When did Mr. Mackay give them to you?—On the morning of the 3rd March, about 7

o'clock, or thereabouts.
140. Did he give them to you for the purpose of being issued ?—No, heleft them with me to take

care of amongst the other papers.



1.—3 6

141. Did you give the whole of the rights that Mr. Mackay left with you to Mr. Brissenden ?—
No, I gave him one bundle of rights.

142. And what did you do with the other bundle ?—There were anumber ofbundles. I returned
them to Mr. Mackay.

143. Did Mr. Mackay understand, when you returned those other bundles to him, that he had
received the whole ?—I believe so. I did not say anything about it.

141. Did you tellhim that you had issued some of them ?—I did not.
145. Was Mr. Mackay aware that you had issued some rights to Mr. Brissenden ?—No one could

have been aware of it but Mr. Brissenden.
146. When Mr. Mackay gave you the rights, did he say anything to you by which you could

understand thatyou were to give the rights, or any of them, to Mr. Brissenden ?—He did not.
147. Ido not quite understand your position. You received these rights, it appears, merely to

keep until Mr. Mackay came back, and it would then have been your duty to have handed them back
to Mr. Mackay. How could you suppose it any part of your duty to give them to Mr. Brissenden ?—
I did not consider it any part of my duty to give them to Brissenden.

148. Then I should like you to stateplainly whyyou gave them to him ?—When Brissenden asked
me to give them to him, and pressed me to do so, I did so.

149. He'" pressed you ?" What did he say, as nearly as you can remember?—He said, " You
know I have paid for these rights, and that I am not going to make any improper use of them," or
words to that effect.

150. What did you understand him to mean when he gave the assurance that he would not make
any improper use of them. What did you consider that that expression " improper use of them "meant?—I can hardly say.

151. Would it have been an improper use of them to have forestalled other diggers in pegging out
ground on the Ohincmuri Gold Keld; is that what you consider an improper use?—No doubt that
would have been an improper use.

152. Did you not see that therewas a chance of that use beingmadeof them by issuing them some
hours previous to the general issue ?—I did not considersufficiently at the time.

153. Your position then, if I understand you, is, that you handed these rights to Mr. Brissenden
on the spur of the moment, without sufficient thought.—Yes.

154. You have no further explanation to give ? I must remind you that you have promised to tell
the whole truth on your oath in this matter, and if you had any other reason at the time for giving
Mr. Brissenden the rights, it is nowyour duty to tell the Committee what that reason was.—I had no
other reason. I did it without thought. It was just immediately after Mr. Mackay had given the
papers to me and left the tent.

155. At what hour was it ?—Between 6 and 7 o'clock in the morning, but I cannot remember
exactly.

156. Had you slept in the tent during the night yourself?—I had.
157. Who else was in the tent with you during the night ?—Mr. Mackay, Mr. Brissenden, and

Mr. Crippin.
158. Was the tent yours ?—Yes, it was mine.
159. Did Mr. Brissenden stay there that night by your invitation ?—No.
160. How came he to stay there?—Mr. Mackay and Mr. Brissenden thought it was too late to go

away, so they came into my tent. I was going away to my tent,and they said they would go and sleep
there.

161. Had Mr. Brissenden been in the habit of sleeping in the tent with you ?—That was the first
night I was there. I had just got the tent pitched for the night.

162. Hon. Sir D. McLean.] Where was the tent ?—Close to the large building occupied as offices
by the Warden.

163. The Chairman.] Have you stated to the Committee all that Brissenden said to you when he
pressed you to give him the miners' rights?—I think so. Ido not recollect his stating anything else.

164. Did he give you any special reason for wishing to have these rights before the general
delivery at 10 o'clock?—I do not recollect.

165. I should like you to tax your memoryon that point, because the Committee probably attach
some importance to it.—I cannot say that he did give any special reason. It all took place, Imay
almost say, in a moment, and he left the tent immediately afterwards.

166. In handing back the other bundles of miners' rights to Mr. Mackay, you said you did not
mention to him that you had disposed of part of them to Mr. Brissenden ?—I did not mention it.

167. Why did you not? He left those bundles with you as a matter of trust, and you disposed of
some of them in the meantime. Why did you not tell him you had done so?—I didnot say anything
about it. I did not wish to say anything.

168. It seems to be a most obvious thing that you should have mentionedthat you had disposed of
some of them. And I ask you distinctly why you did not mention it to him ?—I did not like telling
Mr. Mackay that I had given them away. Of course I had no right to give them away.

169. You knew, then, it appears, that you had done wrong?—I did, but it was some time after-
wards.

170. Youknew it was wrong then because you had had time for reflection. Is that what you
mean?—Yes.

171. Did you at any subsequent period tell Mr. Maekay that you had given these rights to Mr.
Brissenden ?—Not until after I wrote the letter to Mr. Brissenden.

172. Have you ever told Mr. Mackay ?—I mentioned it to him after I had written the letter, since
I came to Wellington.

173. When was that?—On Tuesday last.
174. And, on your oath, you never mentioned it to Mr. Mackay previously to that time ?—On my

oath I never did mention it to him previously.
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175. Sir Q. Grey.] At what o'clock did Mr. Mackay give you these papers andrights ?—I cannot
say exactly, but between 6 and 7.

176. What did he give them to you for?—He give them into my charge. He was in the habit of
giving me his papers. I had charge of his land-purchase papers.

177. How longdid theyremain in your possession?—About two hours.
178. "What made him give them to you. for two hours?—He was going awayon horseback to look

after someroadwork or survey lines ; I forget which.
179. Who was in the tent when you gave them to Mr. Brissenden ?—Brissenden and myself.
180. No one else ?—No.
181. Did Crippen know you had given them to Brissenden ?—He did not.
182. Does he know it now ?—I have nevertold him.
183. Did Mr. Mackay send you with a messageto Mr. Allom ?—No.
184. Whom did he send with that messageto Mr. Allom ?—Crippen, I believe.
185. And you knew that the messagehad been sent about the missing miners' rights ?—Yes.
186. And you let the message go without saying anything ?—lt was the night before that the

message was sent.
187. Were those not the same miners' rights ?—No.
188. What were they ?—Some that had never been made out.
189. Who sent you to Katikati ?—Mr. Mackay.
190. When didhe order you to go?—Between 8 and 9 o'clock that same morning.
191. Did you know the evening before thatyou were to be sent away ?—I didnot.
192. At what o'clock did you give the miners' rights to Brissenden ?—Between 6 and 7, I should

think; but Ido not recollect looking at my watch. There is nothing by which I can arrive at the
exact time.

193. Did Mr. Brissenden go back again the same day from Mackaytown ?—I did not see him
again.

194. And you were sent away the same morning ?—Tes.
195. And when did you come back ?—On thefollowing day.
196. Were you in the Thames district when Major Keddell made inquiry into thecircumstances ?—

I was at Ohinemuri, and was examined upon the inquiry.■ 197. Did you swear to tell the truth, the whole truth, and nothing but the truth ?—I did.
198. And did you tell these circumstances ?—I answered all the questions that were asked me.
199. And you retained these facts from the Commissioner's knowledge?—l was simply asked

questions, and I answered them.
200. But you did not tellhim thesecircumstances ?—I did not.
201. Have you ever told them to any other person?—No.
202. Mr. O'Neill.'] Are you aware that Mr. Brissenden had paid for these rights on the previous

day, or lodged the money with Mr. Allom, the Registrar?—l saw himpay a sum of money for miners'
rights to Mr. Allom.

203. Mr. T. L. Shepherd.] When these rights were lodged with you, were you aware they were to
be issued at 10 o'clock, at the proper office ?—Yes, generally speaking, I was aware of it, but I was
not informed of it in any particular way.

204. Did you know that they were not to be issued before 10 o'clock ?—lt was generally under-
stood that that was the time, but I cannot say I knew it specially.

205. Had you any power to issue them?—No.
206. Were you aware that Mr. Brissenden was going to use them for the purpose of pegging out

ground ?—I did not consider, but I suppose that must have been the object.
207. Did you think at the time that you were assisting him to commit afraud ?—I did it on the

spur of the moment, and if I had taken timeto consider I should not have done so.
208. You said he persuaded you to give them to him ?—I said he pressed me, I think.
209. In what way did he press you ?—He said that I knew he had paid for them, and that he would

not make an improper use of them, or words to that effect.
210. Then did he press you to keep it secret ?—He did.
211. And was that the reason why you kept your pledge till now ?—Yes.
212. Did he offer you any other inducement ?—No.
213. Did he agree to give you any share in the claim marked out ?—No, he did not.
214. What number of bundles of miners' rights did youreceive from Mr. Mackay ?—Ireally do

notknow. There werea number of them.
215. Did he count them ?—No.
216. Neither when you received or returned them ?—I returned them—in a bag which he had

given me—among other papers.
217. He gave you the bag to mind?—Yes; he had these papers and miners' rights in his pocket,

and he gave me the bag, and told me to put them in it andkeep them till he came back.
218. Did you put them in the ba£ ?—I did, and while I was doing so I gave Brissenden a bundle.
219. Did you have to look through the bundles to get at the names ?—No, I saw his name on the

top of the bundle.
220. Have you had any conversation with Mr. Brissenden from that time about the matter ?—1

think once, in Auckland.
221. What tookplace then ? Who commenced the conversation, and what were the exact words

used ?—I really could not say the exact words—it was some time after Major Keddell's inquiry—but
he said something about having got into a " nice mess."

222. That who had got into a nice mess ?—Myself and he.
223. Did he still impress on you the necessity of keeping it quiet ?—No.
224. Has Mr. Mackay ever seen you between the " marking out " of the ground andTuesday last ?

Yes, very frequently.
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225. Has he ever spoken to you about the matter ?—Not particularly. He may have spoken to
me generally about the issue of miners'rights.

226. Did he never ask you whether you had given away any of these miners' rights while you had
charge of them?—I do not recollect his doing so.

227. Sir G. Grey.~] How many conversations do you think you have had with Mr. Mackay about
these missing miners' rights ?—I really could not say. I have been his clerk, and havebeen constantly
with him, so he may have spoken to me frequently about it,but I do not recollect any siDgle conversa-
tion we had on the subject.

228. Did he neverask you whether the rights had got out of your possession—whether you had
been theperson who gave them up ?—No.

229. And you always concealed the fact from him ?—I did, because I did not wish to get Bria-
senden into trouble overit.

230. And you knew that Mr. Mackay was believed to have done it?—I did not.
231. Tou were not aware that it had been stated that Mr. Mackay had done it ?—No.
232. And that the Commissioner had reported that Mr. Mackay had done it?—I was not aware

of that.
233. Were you aware of the nature of the evidence that Mr. Mackay gave before the Commis-

sioner ?—No, I was not.
234. He never told you that ?—He never told me his evidence, but since I came to Wellington I

have seen it.
235. Was it in the tent that you gave them to Brissenden ?—lt was.
23G. And who was there ?—Mr. Brissenden and myself.
237. The Chairman.'] Did you write and sign this letter (" Appendix B") ?—I did.
238. Have you seen the report which the Commissioner made to the Government after the inquiry

which was made into the alleged illegalissue of miners' rights ?—I have seen it.
239. Are you not aware that the conduct of Mr. Mackay has been impugned by that report in

respect of the issue of the rights ?—I am not. I saw a copy of some evidence, but Ido not think I
saw any report of the Commissioner. Ido not recollectreading it.

240. (Eeading.) " And I certify my opinion to bo, touching the premises, that the issue of
miners' rights as aforesaid by James Mackay was an improper issue by the said James Mackay, and
was done prior to the time at which miners' rights were to be issued." If you have seen the report,
you must recollect that clause. Do you still say you were not aware that Mr. Mackay's conduct was
impugned by the report ?—I do say so. I understood that it was Brissenden.

241. After reading the report ?—I do not recollect reading the report, but I have seen the
evidence. I feel confident I have not read the report.

242. Sir G. Grey.] You said to the Commissioner, " I cannot say where the miners' rights were in
the morning, but I am satisfied that he (Mr. Mackay) had them in a haversack on his back." That
was the evidence you gave ?—Yes.

243. But when you gave thatevidenceyou knewthat you had them in the morning?—Yes, I did;
but Mr. Mackay had them first. When I said in evidence that Mr. Mackay had them in the haver-
sack, I was speaking of the night when he had them in the haversack.

244. You did not then tell the Commissioner that you had had them in the morning ?—No, I was
not asked the question.

245. Mr. O'Neill.] Did Mr. Mackay take the haversack off his back and give it to you to take
charge of?—He did.

246. The Chairman.] Why did you write that letter to Mr. Brissenden ?—I understood that he
had been accused of taking these rights, and I thought I would clear him from it.

247. Did Mr. Brissenden apply to you to write this letter? Did he request you to do so ?—No,
he did not.

248. It was purely voluntary ?—Yes.
249. Hon. Sir D. McLean.] I see thatyou wrote the letter from Nelson ?—Yes, and re-wrote it

here.
250. The Chairman.] Were the two letters—the' one you say you wrote in Nelson and the one

you re-wrote here—the same ?—To the same effect.
251. Was it a verbal difference only ?—Yes, merely verbal.
252. You wished to improve the wording of it, but did not alter the sense?—Yes.
253. Sir G. Grey.] Did you consult with any people here before you sent that letter to Mr.

Brissenden ?—1 did not.

Mokday, 30th August, 1875.
Mr. Bkissenden further examined on oath.

254. Sir G. Grey.'] "Were you summoned by Major Keddell, on the 30th of July, at Auckland, to
appear on Monday, the sth, at half-past 2 o'clock ?—Yes, I received the summons at 8 or 9
o'clock on Saturday night. I had made it quite public about my going to Wellington. Iwas not
ordered down by the Ministry in any shape or form. It was my own doing. I had business which I
considered required my personal attendance at Wellington. I had told Major Keddell, at Hokianga,
that as soon as I arrived at Auckland I intended going to Wellington in reference to many matters
connected with the Land Court. I had to get back and attend a Court to be held at Kaihu on the
11th of the present month. I made my arrangements quite publicly, and I could not very well alter
them. I told Major Keddell I should not give him any further evidence. I told him that distinctly
at Hokianga. I said I would let him know when I returned to town. On the Saturday, at 8 or
9 o'clock, I received a summons for Monday. I went to Mr. Hesketh, of Hesketh and Richmond,
who lives near me, and requested that he would go and make my excuses, and state why I had gone,
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after I had decided to give no further evidence to Major Keddell. It was out of no disrespect to
Major Keddell's position, or to the Eoyal Commission he held. That was the course I had adopted.

255. Did you tell him at Hokianga that you would give him no further evidence ?—I did tell him,
not positively. I said, "Itis my impression that I shall give you no further evidence."

256. Did you say," I must request permission to have my solicitor's advice before I give you
further evidence" ?—I did say that, but I think it was at his suggestion.

257. But you signed that as your evidence on oath?—l did so. I had not consulted my solicitor
up to that time.

258. The Chairman.'] After being sworn on that occasion, why did you refuse to answer the
question?—That letter (the letter marked "B," written by Mr. O'Halloran) is the answer. I think I
have, for four or five months, undergone a punishment which few men could have withstood. The
papers have branded me as a thief throughout almost the whole of the Province of Auckland. As I
have stated before, I considered the secret was not mine to give. That man had done me a kindness,
and I did not consider it my place to betray him ; and had I not received this letter I should not have
uttered a word, no matter what the consequenceswould have been.

259. Did yourefuse to answer that question because it might criminate yourself ?—Let me under-
stand. Was the question from Major Keddell to me in this form : " Did Mr. O'Halloran or anybody
else give me these rights?"

260. It is this : " "When you asked me whether I met Dillon and Corbett on the morning of the
opening,and whether I afterwards saw them alone in Takerei's house that morning, 1 must request
permission to have my solicitor's advice before I answer that question"?—Previous to making that
remark, it was, I think, the suggestion of Major Keddell that I should terminate in that way. I said,
" Now, Major Keddell, I shall answer no more questions."

261. You had been sworn in the usual way to tell the whole truth touching the matter before the
Commissioner. You might havebeen, and would have been, justified in refusing to answer the question
if it was likely to criminate yourself. I ask whether thatreally was the ground of yourrefusal ?—No,
I think not. I feel satisfied had it been my own transactionsolely, I should have come forward months
ago, and made this statement in print. But I had Mr. O'Hallorau's secret, andI felt in duty bound
to protect him. I may say that, previous to taking that oath, I went to the Commissionerprepared to
pay the £20, and say nothing. I was much offended at the manner in which the whole thing had been
carried out; I looked upon it as very vindictive. Major Keddell andI had a long conversation before
I took the oath. He begged me to do it, saying that it might militate against me if I did not.

262. Your reply to my question is, that you did not refuse because it would criminate yourself?
—I think it was more to the other balance—that it would have drawn in Mr. O'Halloran. I was
dealing with some500 or 700 Natives, and it wras given out at Herd's Point thatI was to be arrested.
Any one who knows anything of Natives will know how much that would check my business trans-
actions. I was not in excellent temper at the time, I can assure you.

263. Then you refused, not because it might criminate 3'oursclf, but because it might criminate
Mr. O'Halloran ?—That was the principal reason. I never so much thought of myself as of Mr.
O'Halloran. To a sensitive man I have gone through a great deal.

264. "Were you not aware when you made your refusal that you were violating your oath to tell
the whole truth ?—I made the reservation that I would only speak up to a certain point. "We had a
long conversation of an hour and a half before I took the oath.

265. Sir George G-rey.] Was any arrangement made with Dillon and Corbett to meet you at
Takerei's house ?—Smith, the prospector, whom 1 had all the intercourse with in endeavouring to get
theirrights—byrights I mean what had been promised by the former Superintendent of Auckland.

266. Had any arrangementbeen made ?—Smith pointed Dillon out, whom I had not seenbefore,
on the previous day, and said, " If you can help us in any way, I will send Dillon to your house in the
morning."

267. You expectedyou would be able to help them ?—I had no distinct idea of how I could help
them. I had talked about their case with all the officials, with Major Keddell in Auckland, and with
Captain Fraser. I went down with Captain Praser to Grahamstownin reference to the death of Mr.
Williamson and the expiring of the delegated powers. We had a great many conversations. He said
the only way was to get a sufficient number of miners' rights to hold their ground. Of course he did
not say that I was to obtain them before the issue in this way. My arrangementwith Mr. O'Halloran
was done on the spur of the moment.

268. There was an arrangementwith Dillon and Corbett to meet you at Takerei'shouse ?—Yes,
with Dillon. I had not any with Corbett. I understood he (Dillon) was to come to my house or
Macdonald, the man who brought me the list. Macdonald was ill.

269. Therefore you had some hope you might be able to assit them ?—Yes.
270. But you had no arrangement ?—No.
271. It was entirely accidental that you were able to fulfil the hope that you had held outto them ?

—It was entirely accidental that I remained at Mackaytown that night.
272. After giving those rights, did you go away immediately ?—No ; I was stopping at Takerei's

house. It was 3 o'clock before I went to bed ; I had been working hard. The following day I went
to Tauranga to meet Sir Donald McLean—on the 4th I think it was. I neverleft Takerei's house
on the 3rd.

Mr. Srissenden,

30tk Aug., 1875.

273. Mr. May.'] I think, in your evidence before Major Keddell, you stated thatyou heard Mr.
Mackay and Mr. O'Halloran speaking about some lost miners' rights before you left. You said
nothing about having these rights ?—I did not have them then. That was a packet that had been
missed the night before ; rights that had not been taken out of the book up to that time.

2—l. 3.
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"Wednesday, Ist September, 1875.

Mr. James Mackat examined on oath.
274. The Chairman.] Tour name is James Mackay ?—Tes.
275. What are you ?—I am a land purchase agent.
276. Do you remember the opening of the Ohinemuri Gold Field ?—Tes.
277. What were you then ?—I was thenacting as Agent for the General Government.
278. Were you requested or instructed by the Government to make arrangementsfor the opening

of the gold field ?—I was.
279. Will you describe to the Committee the nature of these arrangementsP—l suppose I need

not go into the arrangements with the Natives ?
280. No.—As nearly as I can recollect, I was instructed, I think, on the 27th of February to

make it known that the field would be proclaimed at 10 o'clock on the 3rd of March, aud that appli-
cations for miners' rights would be received by myself orby the AVarden, at Ohinemuri, and that they
would be issued at the time the field was proclaimed on the 3rd of March, at Ohinemuri.

281. At what date would applications be received?—Between that time and the 3rd of March.
This was published in a sort of paragraph in the Auckland and Thames papers, that afternoon, by
direction ofDr. Pollen. 1 have not a copy of the notice, but in my evidence before the Commissioner
I handed one in. Imay state that these arrangements were made in consequence of a large number
of miners having waited on the Xative Minister at Ohinemuri, and requested that somearrangement
should be made for the issue of the rights. That would be about the 14th or 15th of February—
somewhere about that time—I do not know the exact day.

282. Son. Sir D. McLean."] That was the time when the minors came in a body on board the
"Luna?"—Tes, when the "Luna" had dropped down from Eopata's settlement, and was lying at the
point in the river. I accordingly went from Auckland to Grahams-town on Sunday, the 28th, aud
proceeded to Ohinemuri on Monday, the Ist. Some people had given me money and lists of applica-
tions for rights before that (before I went to Auckland), if lam not mistaken. In accordance with
the promise made on board the " Luna," some persons had given me lists and money to pay for the
rights. Ifound on my arrival at Ohinemuri that there was no provision made for doing anything, aud
I managed to get a large tent finished to carry out the arrangements. Mr. McKenzie, the clerk to the
Warden, took upon himself the duty of receiving applications for therights, and after he got fairly to
work I did not receive any more applications, Iwas very busy with theroadwork and surveys, and I
left it to these people to receive the applications for the rights. On the night of the 2nd of March
Mr. Allom and Captain Fraser arrived. Mr. Allom, being the Receiver of Gold Revenue, tookcharge of
the books ofminers' rights which were in course of signature. They were engagedin making outrights
till nearly 3 o'clock on the morning of the 3rd. I had been outall day, and didnot come there until half-
past 10o'clock on the night of the 2nd. I found then that those engaged in making out therights were
still at it, and that there was a large number still to make out. I took the book from the slowest of
the men, and made out some of the rights which hadbeen applied for to Mr. McKenzie. I had asked,
on tho morning of the 2nd, for the miners' rights to be made out which I had received money for.
Mr. McKenzie said, " Ton had better let them stand overtill the last.' It was nearly 12 o'clock when
I asked Mr. Allom to make out 102 rights, for which I gave him £102. These were being written out
when Mr. Brissenden cnine in and asked me if I had applied for some for him. I said "No ; the list
was given to me in which your name was, but I have not received the money for it, and I have not had
it made out." In addition to that, Mr. McDonald had taken some out that where in that list. Cap-
tain Fraser was appealed to, and he said that they could be made out. I was at one end of the tent,
and Mr. Brissenden went to the other, to Mr. Allom, the Registrar. After my own rights were given
to me (meaning those for which I had received application), I got a bundle or bundles (I rather think
they were attached together), which I was told were Mr. Brissenden's. I then wrote a letter, and
think I went to sleep overthe counter, as I had not been in bed for more than about six hours during
the three nights previous. Mr. O'Halloran,I think, came to me and said, "Don't go to sleep there."
We then went away, and I took the rights in mypocket. When I got to the tent I looked and found
that 1 had only 88 rights, instead of 102, and I at once sent Mr. Crippen, a clerk of mine, to
Mr. Allom, to ask him about these rights. The result was, that Mr. Allom and Mr. Dunnett, a clerk
who had been engaged in the preparation of the rights, went and searched and found a list of 14, all
Maori rights, which had dropped from the counter. Mr. Allom sent me a book with signed rights, and
asked me to fill in the names myself. I then went to sleep. About ten minutes to 0 o'clock a half-
caste messenger, named George Gage, whom I had sent down with a telegram to Dr. Pollen, about a
quarrel respecting the Prospectors' Claim, telling him that I had arranged it, came back to me. He
woke me up, and I took the despatch bag from him, which I had lent him, andread the letters. L then
returned to the tent and woke the others up, and told Mr. O'Halloran that I wished him to go to
Katikati with a telegram, that being the easiest-reached station from Ohinemuri. I may state that
there had been a disputebetween two parties claiming the Prospectors' Claim. The Government agreed
to give ten men's ground to Thorpe, Hoera, and party, and there was a good deal of disturbance on the
ground between them and Smith and Coleman's party. I said that 1 thought that the best thing for
both parties—I was personally acquainted with the fact that both parties had prospected—was to have
fifteen men's ground among them if they would amalgamate their interests. That was the substance of
the telegram 1 sent to Dr. Pollen, asking him to allow that arrangement. He disallowed it. I sent a
telegram to Katikati, declining to do anything more on the Ohinemuri gold field. I thought I had
settled a difficult question, and that I ought to have been upheld in it. 1went out of the tentto Gage,
got the papers from him. and afterwards went in and woke the others.

283. The Chairman.'] At what hour would this be?—lt might have been perhapshalf-past 6 o'clock
by that time. I rather think that Brissenden rose up when I first left the tent. They did not get
up until I went back.

284. Will you proceed to describe what took place between that time and 10 o'clock—how the
rights were issued ?—I left the bag with Mr. O'Halloran—l was in a bad humour, and did not take
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particular notice of that. 1 was never, until I saw the evidence, able to see why the Commissioner Mr.
asked me several times whether I had the rights in my pocket or in my haversack. I then saw that
O'Halloran had stated that I had them in a haversack. What I told the Commissioner was that " I
had them in my pocket." It was true that I had them in a haversack in this respect. I had been lst
carrying the lists of applications and money in that haversack until I sent the orderly down with the
telegrams and despatches, and I gave the orderly the haversack, which he returned to me in the
morning. I had forgotten that, when the Commissioner asked me where I had those rights at night—
did I not have them in the haversack? I now see why the Commissioner pressed me as to where I
had them. I did not recollect at the time that I had shifted them in the morning—at least I did not
shift them, but I gave them to O'Halloran to put in the haversack.

285. "Will you fill up the timebetween that and 10 o'clock, as nearas you can?—As near as I can
recollect, when I went back to the tent I gave the telegram which I had received and some letters and
papers, and the miners' rights which were in my pocket, and handed to Mr. O'Halloran the whole that
I had in my pocket. I said to him, " Just bring these things to Hogg's store ; I am going to look at
some of the survey lines, and do not want to be carrying them about." The haversack was only
fastened with a strap; the lock was broken. I left them in his charge. Some time afterwards, it
might have been between 8 and 9 o'clock, he gave me the haversack at Hogg's store. I went on with
my work. I went to see another party of surveyors, got my own horse from theNative settlement,
and got back again to Mackaytown about half-past 9 o'clock. Ifound all the miners assembled. I
saw Captain Eraser, and agreed what we were to do, and that I was to introduce him. I had a Govern-
ment Gazette in my possession, and a telegram from Wellington, stating thatCaptain Eraser would be
appointed Warden of the districtat 10o'clock thatmorning. I announced that fact, and the Warden,
as near as I can recollect, immediatelyread out the Proclamation. I stepped down, and went to the
place which had been allotted to me to issue miners' rights. I began to issue the rights given to me,
and had handed overtwo or three bundles, when a Native named Takerei came for his, and he found
out there were two names on the list which he had not sent in. He hadgiven me a list of twelve, and
another Maori who had come to me at the same moment gave me £2 and two names, and I had put
these down on the same list in the hurry. This fellow, when he saw the names, disputed them, and
brought someother Maoris, and they got into a row about it. I told the Native he was stopping the
delivery of the rights, and that if he wanted to peg out a claim he should take them and give them to
the proper people afterwards. This went on for some time, and Europeans came up and asked for
their rights, and I gave them to them. I had three small bundles—two of two each, and one of only
one—all the rest were tolerably large bundles. I knew all the men who had applied to me. They
were men who had been prospecting in Ohinemuri before the generalrush. That is all Iknow about
it. The miners' rights in my charge were all distributedin about six or seven minutes.

286. You described to us how these rights were filled up on the night previous to the opening.
After they were filled up, and a certain number handed to you, what was done with the rest ?—The
rest were handed to Captain Eraser, and he gave them in the morning to the seven persons who were
to distribute them. I was the eighth.

287. Who had the custody of these during the night ?—Captain Eraser.
288. He had the custody of the whole of the rights with the exception of those given to you ?—

Yes.
289. Were those of thebundle we understand as Brissenden's given to you ?—They were given

to me.
290. You kept these rights in your own custody during the night ?—Yes, in the left-hand pocket

of my coat.
291. I understood you to say that in the morning you shifted them from your pocket to the

haversack ?—I did not shift them. I gave the whole of the papers in my pocket to O'Halloran, and
told him to put them in the haversack, and to give them to me at Hogg's store.

292. Did you fill these up yourself?—I did not fill any of Brissenden's, to the best of my belief.
To the best of my belief I filled in several of my own, and some of those Captain Fraser had. As
nearly as I can taxmy memory, I do not think I filled one of Brissenden's. When Captain Eraser
said the rights were to be divided into seven lots—from 1 to 35, and from 36 to 70, and so on—the
bundles were fastened together ; and when Mr. Home would look out, say. No. 40, I would put it in
the second lot, No. 80 the third, and so on. I was engaged in that, and during that time Mr. Brissen-
den's rights werebeing made out.

293. Did you notice the names in the rights called Brissenden's ?—I did notknow any name in
them except Mr. Brissenden's own.

294. What numbers were included in Brissenden's bundle ?—I neverlooked. I was not answer-
able for the money.

295. What did you do with them? You put them down on the table, and requested Mr.
O'Halloran to put them in the haversack ?—There was no table; it was only a small tent. I think
I put them down on the blanket in the tent. I gave them to Mr. O'Halloran. I then went into the
big tent, and wrotea telegram to Dr. Pollen, and a letter, which I gave to O'Halloran.

296. The rights went out of your possession, and into the charge of Mr. O'Halloran?—Yes.
297. I find that in your evidence before the Commissioner, you state that you had the rights when

you left thetent; thatyou could feel the bulk of them ?—That was when I wentout to speak to Gage.
I had forgotten that I had put them into the haversack afterwards. The Commissioner asked me if I
had them in the haversack, and I said No. I had forgotten that I had told O'Halloran to put them
there in the morning. When I saw the evidence it occurred to me.

298. Yousaid, " When I left the tent, after speaking with Gage, I had miners' rights in my
pocket, but did not examine them. I could feel the bulk of them, but did not count them " ?—The
Commissioner asked the question, " Did you feel the rights in your pocket in the morning? " I said
" Yes," when I left the tent I felt them in the pocket."

299. I wish to call your attention to this : You refer to speaking to Gage, and then go on to state
that after that you left the tent, and at the time you left you had the rights with you?—I spoke to
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■" Gage when he came to the tent, went out, and then I went back again to the tent. All these were
in answer to particular questions. I gave my evidence up to a certain point, and then was asked, questions. I knew that 1 had the rights in my pocket when I got up.

300. I will continue reading from your evidence : " Mr. Brissenden was not in the tent when I left.
Ido not know where he had gone. If Mr. Brissenden had any miners' rights in his possession before
10 o'clock, I do not know where he got them. I returned as I have stated at halt-past 9 o'clock,
and was present at the reading of the Proclamation. I then proceeded to give out bundles of miners'
rights " ?—That was in answer to questions.

301. It would be clearly understood by a casual examination, or indeed any examination, that the
rights had never left your possession during the interval ?—I say that I forgot all about it. I was in
a bad humour at my decision respecting the prospecting claim being upset, and was also very busy, and
when the Commissioner examined me, I had forgotten about the haversack. I had not the haversack
all night. I was asked, " When you finally left the tent, where was Brissenden?" and I said, "he was
not in the tent." He was there when Gage was there.

302. Do youremember any conversation with Mr. Brissenden on the nightof the 2nd of March,
with reference to the issue ofrights ? Did he ask you to give him rights then?—I do not think that
on that night I spoke three words to Mr. Brissenden one way or another, except when he applied to
Captain Fraser. lam not certain that I had any conversation with him after I left the big tent.

303. Did he on the morning of the 3rd of March, previous to 10o'clock, ask you to issuerights
to him ?—He did not.

304. Had you any conversation with O'Halloran upon the subject ?—I had not.
305. You did not know on Ihe 3rd of March that O'Halloran had given a bundle of rights to

Brissenden, previous to 10 o'clock?—I did-not.
306. When did you first ascertain that he had done so ?—Since I have been in Wellington. Since

O'Halloran arrived here he told me so, within the last seven or eight days.
307. And you had no idea previously to that time that O'Halloran had given the bundle ofrights

to Brissenden ?—I did not know in what way Brissendeu had got them, otherwise than by public
report that Brissenden had got them.

308. Have you had no conversation on the subject with O'Halloran between the 3rd of March,
and seven or eight days ago, when you saw him hereP—l have sjjoken incidentally about the miners
rights affair, but I never suspected O'Halloran.

309. When O'Halloran gaveyou back the bundles, did ho tell you that he had issued any of them
to anybody ?—No; he simply gave them to me, and went to look for a horse. Ido not think I saw
him for two minutes then.

310. Then if O'Halloran did issue Brissenden's bundle, it was entirely without your authority?—
I gave him no authority whatsoever.

811. You know, as a matter of fact, that if rights had been issued to Mr. Brissenden previous to
10 o'clock it would give the miners in whose name they were an advantage ?—Always provided he
gave them away before 10 o'clock. It would depend upon when he gave them.

312. Do you know that any of the ground was pegged out before 10o'clock, or so near to it that
the rights could not have been issued from the tentr—l was at the tent, not on the ground at all. I
heard so. I could not say how true it was. There was a dispute at the time. Some people said the
pegging out took place before 10, others said it was seven minutes after, and others said it was ten
minutes after. That is what I heard.

313. Was it brought officially to your notice ?—lt was brought to the Warden's notice. I heard
in course of that day ornext. As soon as the rights were issued I went away. I went and had a sleep.
I went out in the afternoon or evening to see Walker's party of surveyors. I think I heard the day
after that some rights had been issued before the time.

314. Assuming that ground was pegged out so shortly after 10 that the rights could not have been
issued from the tent, would that have been in violation of the arrangementmade for the opening of
the gold field ?—Of course it would. It was understood that no rights were to be issued before 10
o'clock. It was nopart of the regulations that it should be done so. There was only anadvertisement
to that effect published.

315. Mr. T. L. Sheplicrd.~\ You received the rights hack again from O'Halloran?—l received the
haversack containing therights.

316. You knew the number of rights that bag should contain ?—No, I didnot.
317. You counted them, and found there were fourteen short ?—I paid for 102, but I did not

know how many there were of Brissenden's.
318. You counted them the night before ; what was the number?—There were fourteen short of

102, exclusive of Brissenden's, which I did not count.
319. You told us how many bundles you had?—I said mine were in large bundles except three,

and that of these three, two contained two, and one contained one.
320. How many large bundles were there?—I do not know exactly. Ido not know the last

number of the ticket issued by Captain Fraser—whether 215 or 247. I do not know whether mine
began at 248 or 247. I rather think it was 248. I had about ten bundles altogether, exclusive of
Brisseuden's.

321. How many large bundles were there containing more than ten ?—There were, I should say,
eight large bundles.

322. Which was the largest bundle you received of the 102?—I cannot say.
323. Was not Brissenden's the largest ?—I had his over and above the 102.
324. You were under the impression, when you went down to the office, that you had them in

your possession ?—I never looked for them.
325. When you opened th;it bag, did you see Brissenden's ?—I did not notice that particularly.
326. Were they tied up with the rest ?—They were altogether. They were not tied at all.
327. Was there a bundle as large as Brissenden's among them ?—1 never noticed.
328. Was there so large a number that you did not miss this large parcel ?—I did not miss them.
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329. Did you not know that you had Brissenden's?—I cannot say that I knew or that I did not Mr.
know. Very likely if the Maoris had not come making a disturbance I would have noticed them.

330. So that when you opened your haversack you did not notice that Brissenden's large bundle
was missing ?—I did not notice. It did not occur to me. I wish to explain to you that the miners lst

rights were not on parchment but on thin glazed tracing cloth. You would not know twenty from
fifty unless you counted them.

331. You never noticed that no one applied for Brissenden's rights ?—I thought some one did
apply for them. There were a number of men scrambling, and such a confusion was made, that I
assure you I did not notice.

332. Sir G. Grey.'] Were you the Agent of the General Government?—I was.
333. Was Brissenden's bundle of rights given to you?—lt was ; what I believed to be it. It was

given to me, as nearly as I can recollect, by Mr. Allom, the Eegistrar.
334. In the morning, when you found Brissenden had gone, and you had not his bundle of rights ?

—I never found that I did not have them, i.e. that they were missing.
335. You say you knew the night before that you had them, and that in the morning you knew

that you did not have them ?—I handed them to O'Halloran with others.
336. Did O'Halloran give you the others back ?—I did not look when he gave me the haversack.

I took it naturally from him, not thinking there was any difference.
337. O'Halloran gave you back the haversack with certain bundles of rights in it ?—He gave me

back the haversack. I did not look in it to see the rights.
338. Did he give you the haversack with certain bundles in it ?—He gave me the haversack. I

found the bundles afterwards when I opened it at the office.
339. Whom did you give the other bundles to ?—To various people whojapplied for them.
340. You didnot observe that Brissenden's bundle had gone?—I did not.
341. You saw that Brissenden had gone?—That was long before.
342. And you knew that Brissenden did not apply for his bundle ?—I had always believed that

somebodyelse had applied for them. It was, my impression that I had given the bundle representing
Brissenden at the same time as the others.

343. Why did you not tell the Commissioner that you had given the bundles to O'Halloran?—
The fact is that I forgot all about it. If I hadrecollected it I should have said so. I did notrecollect.
It did not occur to me why the Commissioner kept asking me if I had them in the haversack. I was
in thehabit constantly, when I came in, of taking telegrams and papers from my pockets, and giving
them to O'Halloranto sort. If I had given them to any one else I would have remembered it; but I
looked on him as the same as myself.

344. You knew that O'Halloran had received the bundles of rights from you?—I gave him a
number of rights.

345. Including Brissenden's ?—I believe so. I did not examine them when I gave them to him.
346. You knew, also, that Brissenden was with O'Hallorau?—l would not like to swear that

Brissenden was there when I gave them to O'Halloran. Mr. Crippen stopped in the tent also, but I
could not say whether Crippen was there or not. Very likely they had gone to get a wash. They
went in and out. I did not notice.

347. Did you hear from rumour that Brissenden was the person who had delivered these rights
to other people ?—I heard it stated that the rights which had got out were some of those Brissenden
had applied for.

348. Did it neveroccur to you that Brissenden might have got them through O'Halloran?—I
never thought of .it. I had no reason to mistrust O'Halloran. I had trusted him with hundreds of
pounds of my own money. He was my confidential clerk, and agent for all my privatebusiness.

319. There were two circumstances known to you—that you had given them to O'Halloran, and
that Brissenden had got them?—l would not be positive I gave them to O'Halloran in the morning.
I took all the miners' rights and papers I had in my pocket and gave them to him. I believe I gave
them to him. [Mr. Mackay then stated as follows:—" When I was before the Commissioner, he asked
me a question—indeed, it was suggested by Inspector Thompson, who said 'I know Mackay is a
fellow that when he goesto sleep nobody can wake; you had better ask him whether they (miners'
rights) could have been taken out of his pocket while he was asleep.' I said 'Oh yes, any one could
have taken them out of my pocket.' I have heard it stated that I had charged Brissenden with taking
themfrom my pocket. I was very far from meaning that; I merely said that a person could have
taken them."]

350. The Chairman.'] How long were these rights in O'Halloran's possession that morning; I
mean out of your possession ?—Perhaps an hour and a half.

351. You stated that these rights were on thin calico, so that you could scarcely tell twenty from
forty; if the bulk was so small, what reason had you for giving them to O'Halloran ?—Because Iwaa
going on the hills and into the bush, and having them in a shooting-jacket there was arisk of losing
some of them, and, if so, I should have had to pay for them. I was going to visit three parties of
surveyors, and roundabout in various directions, while O'Halloranwas going the short road down.

352. Are you sure you took them out of your pocket, and had not the haversack upon your own
back ?—I gave the haversack to Gage the eveningbefore, as he had nothing to carry the despatches
in, and I said, " You take the haversack, and I will put the letters and papers into my pocket."

353. If O'Halloran says you had the haversack on your back that morning, he is mistaken?—He
did not see it. I had given it to Gage. He saw me with it when I returned to the tent after speak-
ing to Gage, and therefore might think so.

354. O'Halloran states, " I cannot say where the miners' rights were in the morning, but I am
satisfied that he had them in the haversack on his back "?—That is a mistake.

355. On your oath,was there no other reasonfor giving them to O'Halloran than thefear of losing
them ?—Just so ; to take care of them.
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Mr. Adam Poeteb examined on oath.
356. The Chairman."] What is your occupation ?—A miner.
357. Do you remember the opening of the Ohinemuri Gold Field ?—I do, on the 3rd of March.
358. Tou have sent a petition to the House on the matter ?—Yes.
859. Will you describe thecircumstances of the opening, so far as affected yourself?—-When the

"Luna," with Sir Donald McLean, Dr. Pollen, and Mr. Mackay, was at Ohinemuri previous to the
opening, there was a meeting of miners, and myself and two others were appointed to wait upon Sir
Donald McLean, when he had finished negotiating with reference to the opening, to ask when the
country would be proclaimed open. He informed us that it would be opened in about ten or fourteen
days. That was about fourteen days before the opening—about the middle of February. AYe had a
conversation about how the rights were to be issued, because we thought, if there were two or three
thousandapplications, some would have a great advantageover others by being able to get themsooner.
It was then understood, from a suggestion made, I think, by Captain Fairchild, that the rights would
be written out on the night previous to the opening, and that the Armed Constabulary would be
employed to issue thoserights. Some short time after this a Proclamationwas issued, signed by Mr.
Mackay, Agent of the General Government, and saying that the field would be opened on Wednesday,
the 3rd of March, and that money for rights would be received on the 2nd March, the day previous.
It was understood that the regulations, as published, would be issued at the same time. When on
board the steamer, I myself, in conjunction with others, put a question to Sir Donald McLean, if, after
paying the money for our rights, we could go on the ground, peg out, and get our rights afterwards.
Sir Donald McLean said that, in his opinion, we could not do that, as we had no business there until in
actual possession of ourrights. That was the impression left on the minds of some 150 men, who were
on board the steamer. We went away with that impression, and the question then was, who could get
first on the ground. On the evening previous to the opening, I was the first that paid money into the
Warden's olh'cefor rights. Myself and C. F. Mitchell went in together. I paid for sixteen or eighteen
rights, and Mr. (Mitchell paid for thirty. We got tickets representing the money we paid in. On the
Wednesday morning, the 3rd of March, I got a horse—everybody seemed to be getting horses. I got
a horse belonging to Te Kepa, of the Ngatikoe, which was supposed to be as good as any. When we
got the rights, some ten or twelvestarted at once forKarangahako. I managed to get there first, but
when I got there the very first words told me were that I was too late. Some said, "We have had our
rights here this hour." The ground that I intended to peg oft' had been pegged oft'; I found there
were four other parties who claimed possession. Three of those parties claimed possession by having
prior rghts on the ground. These parties afterwards registered one as "The Golden Hill." I myself
registered as " No. 1 South." Immediately I found that these rights were issued, I went to Auckland
to take legal advice, andfrom what I learned there and elsewhere I believed that these rights which
had been got before the time of issue were of no value whatever. Acting upon the advice I received,
I did not commence proceedings, but became defendant in a case, Payne and party versus Porter and
party, that lasted up to the 23rd of April. The Warden's opinion was that he had no jurisdiction to
divide the ground. I myself was agreeable to divide the ground and take a portion, instead of
amalgamating. The Warden, from the Act, had no power to divide, but advised an amalgamation
of interests. The amalgamation took place, I think, on the 23rd of April, that a company should
be formed for the ground claimed by all the parties, the No. 1 South and the various other names.
I was to surrender one-half of the ground to these other three parties, each party to pay their own
expenses. A Company was then formed of 10,000 shares, called "The Mazeppa Company." I took
5,000 as representing my party; and the three other parties, known as Payne and party, Howard and
party, and Riordan and party, took the other half of the capital of the Company.^ During the time
that the lawsuit was going on, from the 3rd of March to the 23rd of April, we had twenty men on the
ground, because if we did not man the ground it could have been jumped within twenty-four hours.
The value of the ground up to the present time hns never been ascertained. Immediately after the
ground was pegged out, some of the holders sold at from ten pounds to twenty pounds per quarter-
share. At present, we cannot tell exactly the value. When I left, they were negotiating to endeavour
to get abattery erected for the purpose of testing the ground. I may say that it is my own opinion
that if these rights had not been issued we should have had no lawsuit regarding the ground,because
no one, I think, disputes that I was the first that arrived on the ground. From the place where the
rights were issued to the Karangahake Spur is a distance of a mile and a half or two miles, and on the
whole length of the road there were miners, two or three hundred probably, and I could not be lost
sight of until I got to the Karangahake Hill, and when I arrived at the foot of the hill, that I was the
first that had arrived. It was impossible for any person to' pass me, as there was only one road, and
that a very narrow one.

3GO. Was there no short-cut ?—There was no short-cut. The only short-cut was one I made
myself. I have known Ohinemuri for some years, and thereason I made such a rush was that Thorpe
andparty had put in an application for a prospecting claim some years previous. They told me where
the ground was, and I arranged not to interfere with their application for a prospecting claim, but
agreed to peg out alongside of them. Three days previous I went over the ground with one of the
Natives, who showed me where they intended to claim as a prospecting claim. I then took my mates
on the ground and showed them where, in my opinion, they ought to peg out. On the Tuesday
previous to the opening, a surveyor went up and surveyed what was to be the Prospector's Claim,and 1
believe were stopped by some of the parties claiming the ground. The decisionwas not then given
who was to have the prospecting claim. Then the ground became as wellknown to hundreds as it did
to me. The surveyors went up to survey the ground, and Mr. Mackay went up himself andpointed
out the supposed course of the reef, and where the pegs of the prospecting claim were to be put in. So
far as the miners were led to understand, the men who were there first with rights were to be the
owners of the ground. That was the reason why the race out took place.

3GI. You state thatyou hadreason to believe you were the first on the ground after the issue of
rights from the tent. When you reached the hill, did you find the ground you had intended to peg
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out already pegged out ?—I had agreed with my mates that they were to peg out as soon as I came to
the foot of thehill, where they could tell me from another. A Maori rode with me in case I should
break down. They did peg according to my instructions. When I went on the ground I found men
belonging to Howard's anat Catrail's parties, who told me I might have saved myselfthe trouble, for
that they had had their rights before I left the camp.

362. AVhat did you do then?—I immediately went round the ground to see what pegs were in.
Our part)' had two men at each peg, and as soon as they saw me, as a matter of course they put the
pegs in. There was a difference of opinion as to when the pegging shouldbe done—whether whenthe
rights arrived or immediately when the gold field was proclaimed, and the rights issued.

363. Son. Sir D. McLean.'] There had been a question as to whichwas the right time?—-Yes. "We
arranged to peg immediately when I got on the ground, and as soon as I goton the ground I knocked
in apeg.

364. The Chairman.] But did you find the ground you had intended to peg already pegged by
another party ?—I found thirteenpegs in one place and nine at another.

365. Mr. T. L. Shephard.] "Were your mates on the ground ? Did they tell you when the first
pegging took place? Was it before 10 o'clock?—Everybody had watches, all set by Captain Eraser's
time, and some said the first pegging took place at 10,some at five minutes before 10, and some at ten.

366. The Chairman.] At what time were the pegs driven which anticipated yours ?—At 10.
367. Did you ascertain that these people had rights before you had the rights which were issued ?

—When the lawsuit took place, they acknowledgedin Court that they had therights.
368. Their acknowledgmentdid not prove it. How do you know theyhad the rights ?—-Bypersons

who were sitting on the ground, and who took the rights out of the men's hands and read them.
369. What were the numbers?—I cannot tell.
370. You claim compensation for having been prevented from taking up this ground. How much

do you claim?—I may say that up to the present the lawsuit has cost not a shilling under £150, as we
had to takelawyers and witnesses to Ohinemuri. We believe the ground to be of great value. Some
parties, evenwhen the whole ground was in dispute, sold quarter-shares, or l-80th of the whole, at
sums varying from £10 to £20.

371. You must tell us how much compensation you want the House to give you?—The claim, at
the lowest rate I have mentioned, would be worth £400.

372. You want the colony to pay £400 on account of loss of ground, and you want it to pay
something on account of loss sustained by litigation. How much is that ?—Mine is £150 and £400.

373. Does that refer to yourself alone ?—lt includes the whole of the names on thepetition.
374. Mr. JBradshaiv.] Is that £400 a fair value for the half of the claim ; you said that an 80th

part sold for £20 ?—Some of the men sold quarters, and they realized different sums, up to £20, and I
think some sold as low as £7.

375. Do I understand you to claim £400 as the lowest value ?—Yes.
376. Mr. O'Neill] Does the £400 include the £150 of expenses?—i\To, the £150 is the sum

actually paid for expenses. The other sum is what could have been obtainedfor the ground.
377. How many men's ground were in the claim ?—Twenty men's ground in the Prospecting

Claim, and ours was supposed to be as good as it. £120 was obtained for half-shares. There were
fifteen shares in the claim, which was of fifteen men's ground.

378. Son. Sir D. McLean.] You are acting in this on behalf of your party?—Yes.
379. Sir George Grey.] You call this mine No. 1 South. Had Mr. O'Halloran any shares in that

ground ?—Yes ; 393 scrip.
380. How many shares does that represent ?—lt would represent two shares so far as he was con-

cerned. O'Halloranwas registered with Howard and party and Payne and party, and in the division
these parties had a re-division. In the one, one full share had 185 scrip, and in theother 208, so that
he has 208 and 185. ,

381. Was Howard's party one of those that got their rights before the proper time?—Yes;
Howard himself was the first who showed a right on the ground.

382 Did Payne and party come there in the same way ?—Yes; one of themselves in the action said
that he had his right at 8 o'clock in the morning.

383. Do you know the mine called the Waitekauri ?—There are a number of mines at the Waite-
kauri. Another prospecting claim was applied for there. Eight or ten claims are there at present.

384. How were they taken up ?—ln the same way as at Ohinemuri.
355. By rights issued before the proper time?—The impression is that one claim was taken up by

rights issued in that way.
386. Has O'Halloran any shares in that?—He is registered for one claim at Waitekauri.
387. Is there a mine called the Home Eule ?—That is peg and peg with the Mazeppa and the

Prospecting Claim.
388. Who took that up ?—I think ten men were in that originally.
389. Did they get it under rights issuedbefore the time ?—lt is supposed to havebeen, but they

have neverbeen disturbed, and no actual fact has come out. The truth seems to be that they intended
to have the whole hill. I have seen a plan, drawn by Captain Fraser, of the ground covered by the
rights supposed to have been issued before the time, and it includes the Home Eule.

390. Has O'Halloran any share in that ?—I think he has.
391. The Chairman.] What reason have you for thinking lie has ?—I think his name is on the

register.
392. Mr. T. L. Shepherd.] Do you know Mr. Brissenden ?—Yes.
393. Did he own shares in this claim ?—He has shares both in the Home Rule and the Mazeppa.

He is registered as one of the original shareholders.
394. Were those interests obtained in the same way as O'Halloran's, under the same rights?—

Under the same rights, and registered at the same time, both in the Home Eule and the Mazeppa. I
think the name in the register has now been transferred.

395. Transferred since the lawsuit ?—Yes.
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396. You stated that there had been a lawsuit. Has the point been decided whether the issue
before theproper time was a legal issue?—There have been two lawsuits, but no judgmenthas been
given on that point. There was one case of Blake versus thePai o Hauraki, where theplaintiff's claim the
ground by these rights, no matter how they got them. The Court has not given judgment upon it.

397. Was it known upon the field that O'Halloran had been the means of supplying the rights ?—
Everybody had their own surmise. The impression was that they could come in no other way than
through O'Halloran, Mackay, and Brissenden. The reason that got wind at first was that it was
known which booth the rights came from. One booth had from Ito 75, and another from 76 to 150,
and so on.

398. It was believed that those miners' rights which were to have pegged out the whole hill, in
the way you have described, were amongst those which Mr. Mackay had in charge?—Yes.

399. Sir G. Grey.] Has Crippen any shares in the Mazeppa?—No ; none.
400. Or Guilding ?—No, nor Guilding—none in their own names, at all events.
401. Mr. T. L. Shepherd.] You stated that therewere thirteenpeg3at onejplace and nine at another.

They did not all claim under rights issued prior to the opening ?—There were three parties when the
prospecting claim was pegged oft. Everybody got as near as possible to it. All these pegs did not
represent exactly the same ground. There were overlaps and corners taken in. At the lower end
there were thirteen pegs, and at the upper nine. That was in the clear ground. Down in the bush
was a mass of bush.

402. You pegged out in two ways—at 10, and afterwards when the first rights were on the
ground ?—Yes.

403. But others did the same thing as you did?—I do not know. All the parties withdrew but
the three which afterwards amalgamated.

401. Sir G. Grey.] Who were the three parties ?—Payne and party, Howard and party, and
Eiordan and party.

405. Mr. T. L. Shepherd.] Did they all get their rights improperly, as you believe ?—
406. The Chairman.] I think you stated there were twenty of you. I see only twelve names to

the petition ?—Some of the men were away when I left, and I could not get their signatures. I hold
three interests myself. Some of the men were at Tairua and elsewhere.

407. Why do you hold the colony responsible for the damage you have sustained ?—Because I
believe the damage was received at the hands of colonial officers.

408. Will you explain how ?—The gold field, when opened, was under the managementof the
General Government; if it had been under the management of the Provincial Government, I would
have petitioned the Provincial Council.

409. Why doyou hold any Governmentresponsible ?—I believe every Government is responsible
if, through the carelessness or negligenceof their servants, loss or damage is sustained by any of the
inhabitants.

410. If a servant commits a fraudulent or criminal act, do you think the Government is respon-
sible ?—I do to a certain extent. If it were proved who did this, I would take criminal proceedings
against him.

411. What officer of the Government did this wrong ?—I cannot say positively. I believe, so far
as I have been able to find out, Messrs. Mackay, O'Halloran, and Brissenden.

412. Do you mean to say that the whole of these three did the wrong or one of them ?—My own
impression is that one could not do it without the others.

Mr.Adam Porter,
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Wednesday, 15th Septembee, 1875.
Inspector Thomson, A.C., examined on oath.

413. The Chairman!] "What is your name?—John Bell Thomson.
414. And your occupation ?—I am an Inspector of the New Zealand Armed Constabulary.
415. Do you know anything in connection with the alleged illegal issue of minors' rights at

Ohineinuri in March last ?—Yes.
416. Will you tell the Committee what youknow ?—Tea. In the latterpart of May last Ireceived

instructions from the Hon. Major Atkinson, through the head of my department (the Commissioner of
Armed Constabulary), to place my services at the disposal of Major Keddell, and to assist him in
conducting an inquiry into the alleged improper issue of miners' rights at Ohinemuri. We jiroceeded
to the Thames on the Ist June, and for some two or three weeks afterwards were engaged at the
Thames and Ohinemuri endeavouring to collect evidence. After getting as much evidence as was
forthcoming just then at the Thames and Ohinemuri, Major Keddell informed me that he proposed to
go up to Hokianga to examine Mr. Brissenden, who, we Understood, was engaged in making important
land purchases. We went there, saw Mr. Brissenden, took his statement (or as much as he
volunteered at the time), and returned to Auckland. On the day following our arrival in Auckland,
Major Keddell proceeded to the Thames by himself. I had official duties which kept me in Auckland
for a few days. During the few days in which he was at the Thames alone—before I joined him—■
I believe he examimed Warden Eraser and one or two other Government officials. Then I joined
him at the Thames, and remained with him. By this time the period mentionedin the Commission
had expired—it expired on the 10th July. I remained with him until he sent in his report, and since
then I have had nothing further to do with it. I have had no communication from the head of my
department on the subject until I got the Speaker's order to attend this Committee.

417. Do you know anything of the matter personally ?—No, Ido not. I had no connection with
it until Iwas ordered by the Government to assist Major Keddell. The matter was quite foreign to
me up to that time.

418. Sir O. Orei/.] Do you know anything of a man named Patrick Dillon?—I do. Ho was
examinedby Major Keddell at Ohinemuri, and is now a passenger by the steamer " Hawea," which is
on her way to Wellington.

Inspector Thorn
son, A. C.

15th Sept., 1875



17 1.—3

419. Did you obtain any informationwhether he had been bound by any promise of secrecy to
Mr. Brissenden ?—No; there was nothing of that sort elicited in evidence. He expressed a dis-
inclination to give his evidence at first, but afterwards he gave it in a very straightforward
manner indeed.

420. Do you know a mannamed Cashell ?—I do.
421. Did you hear anything of his getting a miner's right before the proper time?—Tes ; he

admitted that in his evidence,but refused,to state from whom he got it, as he had previously done
before the Warden. He declinedto state from whom he got it, and said he was prepared to take the
consequences. It was pointed out to him that he ran the risk of getting into serious trouble,but he
said that would not affect the decision he had come to.

422. Do you think he wouldnot give information ?—I am certain he would not. Nothing short
of criminal proceedings would induce him to give evidence, unless recent proceedings may have
induced him to alter his determination.

423. Mr. O'Neill.'] At what date did you go to Hokianga?—At the latter end of June; I think
about the 27th or 28th.

424. Could you not obtain Mr. Brissenden's evidence without going to Hokianga? Could not
Mr. Brissenden have been summoned to the Thames ?—I was entirely under Major Keddell. My
orders were to place myself at his disposal, and act under his directions. Major Keddell gave as a
reason for going to Hokianga that it was difficult for him (Brissenden) to come to the Thames, because
he was engaged in important land negotiations. We went to Hokianga, and returned within a week
by means of riding almost night and day.

425. Did Brissenden get notice to attend the Commission before he went to Hokianga?—Not
that I am aware of. Major Kcddell led me to believe that we could get Mr. Brissenden's evidence
after we had got that which was available at Ohinemuri.

[The Chairman requested the witness to read aportion of the evidence which Mr. James Mackay
had given at the Thames.]

42G. Did Mr. Mackay, in his evidence given before Major Keddell and yourself, state that the
bundles of miners' rights had neverleft his possession on the morning of the 3rd of March until he
had issued them at the proper time?—He stated that was the case to thebest of his belief.

427. He did not tell you, then, that these bundles of rights had been out of his possession for
several hours during that samemorning ?—I do not remember thathe said so. Although theevidence
was taken down pretty fully, Ido not think that Major Keddell took it down for word for word. Iv
reading the evidence, I see no reference made to the fact that the rights left his possession; still I
wouldnot say thathe did not say so.

428. But he told you that these miners' rights had not left his possession that morning until he
issued them?—Tes, "to the best of his belief." He was asked to try to remember it, but he could
not do so.

Inspector Thom-
son, A.C.
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Monday, 20th Septehbek, 1875.
Captain Feasee, R.M., examined on oath.

429. The Chairman^] This is a Committee of the House of Eepresentatives appointed to make
inquiry into the alleged illegal issue of miners' rights at Ohinemuri. What is your name ?—William
Fraser.

430. What areyou ?—Resident Magistrate of the district of Hauraki, Warden of the district of
Hauraki, and also Warden of the Ohinemuri Gold Field.

431. Do you remember the opening of Ohinemuri ?—Yes.
432. What was the date ?—3rd March.
433. Can you describe to the Committee the general arrangements that were made for opening

the gold field?— Some time previous to the opening of the field, the late Superintendent, Mr.
Williamson, the Hon. Sir Donald McLean, and the Hon. Dr. Pollen intimated to me that the gold
field would shortly be opened, and that they intended to appoint me Warden. They requested me to
make the necessary arrangements with regard to drawing up regulations under the Act of 1860, and
this was done. In the meantime the late Superintendent, Mr. Williamson, died, and the delegated
powers were transferredto the Hon. Dr. Pollen, who was then Colonial Secretary. The same arrange-
ments were continued as had been previously intended under Mr. Williamson,and the regulations
were drawn up. The proofs of these were printed at the Thames Advertiser Office. In the meantime
these regulations were taken in hand by the Hon. Dr. Pollen and Mr. Mackay in Auckland. I think
it was about Saturday, the 27th February, that the proofs of the regulations which had been printed
at the Thames wereall complete. The gold field was then intended to be opened—the day, however,
had not been fixed—some day during the following week, on the 6th, 7th, or Bth of March; and, in
the meantime, to prevent confusion at the issue of miners' rights, I had arranged a system by which
confusion should be avoided as much as possible on the day of opening. This was, that each party
or each person who applied for a miner's right was to receive a ticket corresponding to the right or
the number of miners' rights these persons were to receive, and that immediately on the opening of
the field the rights were to beready and issued to some officer in trust for those persons, and that they
were to act as if they had personal possession of the right; and that after they had done pegging out
they could quietly, at their convenience, within ten days before the time of registration, get the rights
represented by the tickets thatwere issued to them. I put an advertisement to that effect into the
Evening Star at the Thames; on the 27th February. I got the proofs of the regulations and Schedules
and took them to Auckland, and in the meantime I received a telegram from Mr. Mackay, as Agent for
the General Government, saying that theregulations were to be printed at the General Government
Printing Office in Auckland (the Evening Star Office, I think), and that the gold field was to be opened
on the 3rd March. This telegram I produced to Major Keddell at the inquiry. The telegram also
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stated that I had made some arrangements about the matter which must be countermanded. That
night I proceeded to Auckland by the night boat, and got there about midnight. I saw Mr. Mackay
and Mr. Allom, who was Mining Registrar of the Hauraki District. Mr. Allorn had been in town
assisting Mr. Mackay to get the Proclamations and Schedules drawn up, and they told me what
arrangementshad been made—that my arrangements had been altered, and that the gold field was to
be opened on the 3rd March, which was a Wednesday. I then told Mr. Mackay that first thing next
morning I should go and .see Dr. Pollen, because I did not think that the arrangement ho proposed
would succeed ; that it would be veryapt to create confusion, and that I thought he had better allow
my arrangements to be carried out. I went to Dr. Pollen's house at the Whau, about six miles from
Auckland, where I saw him on Sunday, and we arranged everything that was to be done. All the
arrangements that were made by Dr. Pollen and Mr. Mackay were to be carried out, with the
exception of the arrangementfor the issue of the miners' rights, which was to be carried out on the
system that I had advertised. Dr. Pollen wrote a telegram in his own house to this effect, to be sent
to Mr. Mackay if he had left Auckland. I took that telegram to town myself, and, as Mr. Mackay
had left Auckland in the steamer " Effort," I forwarded it to him. I also sent telegrams to the
proprietors of the Thames Advertiser and the Evening Star, telling them that my advertisement should
be continued as it was, merely altering the date, when we first supposed the field would be opened, to
the 3rd March, and making the days of the attendance of Mr. Mackenzie (who was clerk in my
office) at Ohinemuri on Monday and Tuesday, instead of Monday, Tuesday, and Wednesday, as had
been previously arranged. I remained in town on the Sunday night, and on Monday forenoon I got
the Proclamations and everything completed with Dr. Pollen, and the regulations ready to take down
with the Gazette containing the Proclamations. I left town by the night steamer at 5 o'clock that
evening. Mr. Allom, who was superintending theprinting and other things, missed his passage; but
the Government forwarded him by the "Luna" that night, and he arrived at the Thames early next
morning with all the documents. When I arrived on the Tuesday morning at the Thames, I found
that my advertisement had been taken out of the Thames Advertiser with regard to the issue of miners'
rights, and that one of Mr. Mackay's, as Government Agent, had been substituted. Immediately
I discovered this, I told the proprietors of thepaper that they had no business to alter my advertise-
ment at all, and they said that Mr. Mackay had been there and said that all the arrangements had
been altered, and that I had no business to put the advertisement in. Consequently they took my
advertisement out and substituted his. I telegraphed the circumstance to the Hon. Dr. Pollen, and I
presume he put himself into communication with Mr. Mackay on the subject, because Dr. Pollen
telegraphed to me informing me that Mr. Mackay stated he had not received the Hon. Dr. Pollen's
telegram ; but that thebest must be made of things now, and he would take care that everything
would goon smoothly, or something to that effect. I produced that telegram at the inquiry. On that
day Mr. Allom and myself went to Ohinemuri, where we arrived between 1 and 2 o'clock.
Mr. Mackenzie, a clerk whom I had forwarded to carry on the arrangements with Mr. Mackay,
was also at Ohinemuri. Mr. Mackay had so far modified his arrangements that he introduced the
ticket system as I proposed to do, with the difference that miners were to come in the morning
immediately after the Proclamation and get the miners' rights exchanged for their tickets before they
went to peg out. When I got there, money had been received and tickets were being issued for
applications. I got some coloured tickets that might easily be identified as coming from the office,
and they were numbered, and as each man or party of men came for their right, or bundle of rights,
they got the right or rights which corresponded with,their tickets in number. When these rights were
made out, a ticket corresponding with the one that was given to the party was doubled overthem, and
they were all pinned together. When a manproduced a ticket, the bundle of miners' rights with the
corresponding number was handed to him in exchange. This arrangement continued, and Mr.
Mackenzie continued issuing tickets till 5 o'clock that evening; and at 5 o'clock, as a great many
people continued coming to the gold field, I arranged to continue issuing tickets up to 10 o'clock that
night, so as not to inconvenience them. I decided that anybody who had notgot a ticket at 10o'clock
would require to come after the Proclamation, and immediately the whole of the people who had
applied and who had paid money had theirs issued to them, the others would get their rights. Then
these rights had to be made out and arranged. In the meantimoMr. Mackay had got the use of a
very large tent, in which it was intended to issue the miners' rights. To prevent the crowd knocking
down this tent it was left open at one side, along which a barricade of post and rails was put up to
prevent the miners forcing into the place. That night we also had some clerks employed, consisting
of a detachment of the Armed Constabulary that was stationed there, Mr. Dunnett, Mr. Crippen, and
some other persons who were in Mr. Mackay's employ, to help to make out the miners' rights after
10 o'clock that night. They were making out the miners' rights in the daytime after the people had
made their applications. None of them were signed till I arrived. When I arrived I commenced
signing them, and signed900 of them, in books containing 100 each, and gave them to Mr. Allom, who
was appointed Receiver of Revenue for the district. Between 1 and 2 o'clock thatnight the whole of
therights were ready. They werecompared with the pieces of paper that the people gave. Whenever
anybody came to apply for miners' rights who did not bring a list of the names of the persons for
whom he wanted the miners' rights, the clerk wrote the names on a slip of paper, which was numbered
■with the number of the ticket given to the applicant. There were 247 tickets issued. Previous to this,
at Ohinemuri, it had been arranged by the Hon. Dr. Pollen and Mr. Mackay how the applications for
these miners' rights were to be received from Natives and other people, and Mr. Mackay had arranged
with these people that if he got their names and the money, the miners' rights would be issued to
them on the morning of the Proclamation. A good many people had applied to Mr. Mackay before
the ticket arrangementhad come into operation, and after all my miners' rights had been made out,
Mr. Mackay's had to be made out; and it was arranged that the applications that were made to
Mr. Mackay should be dealt with, and the rights issued for them at another compartment simul-
taneously with the issue of the ones for which tickets had been given at 10 o'clock, immediately after
the reading of the Proclamation. The front of the tent was divided into ten compartments, which
were placarded on the outside. Mr. Mackay's was " for applications received by Mr. Mackay." Mine
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weredistributed from 1 to 35, from 35 to 70, and so on up to 247,so that the public would immediately
know from their tickets where to come to receive their miners' rights. Mr. Mackay gothis rights late
that night. After 10 o'clock Mr. Brissenden came to get some miners' rights issued to him,but I
told him I could not issue them to him because it would be unfair, as we had refused other people,
and he said he had applied to Mr. Mackay for them long before, and I said, " If you have applied to
Mr. Mackay long before, he can get the rights and issue them to you in the same way that he does to
the other people who made previous application to him." All the tickets were compared, and all
Mr. Mackay's rights were ready by 2 o'clock in the morning. The rights represented by the 247
tickets issued by Mr. Mackenzie, and which I was to superintend the distribution of, were taken
possession of by me. The other rights for the applications received by Mr. Mackay, and which
Mr. Mackay accounted to Mr. Allom for, were taken possession of by him. Mr. Mackay was to issue
the latter at the compartment set apart for him simultaneously with the issue of those represented by
the tickets immediately after the reading of the Proclamation, at 10 o'clock exactly next morning.
For some considerable time previous to that hour there was a crowd of people in front of the tent
securing positions, which would enable them to get their miners' rights first. They had been there
from half-past Bor 9 o'clock, waiting for 10o'clock. When that hour arrived, Mr. Mackay addressed
the diggers, and handed me the Proclamation, which I read. There were several Proclamations, one
opening the gold field, another about the reserve for the township, and another with reference to the
Prospector's Claim at Karangahake. I addressed afew words to the people upon matters connected
with the field, and all this occupied, I suppose, about 9 minutes altogether from 10 o'clock. There
was a counter running alongside the barricade, and the people were outside it, on the other side of the
post-and-rail fence. Before this, about half-past 9 o'clock, we went andcleared everybody out of the
tent, except Mr. Mackay, Mr. Bullen, Inspector of Armed Constabulary, and Mr. Newell, of the
Armed' Constabulary. Policemen of the Armed Constabulary were stationed at the back door,
because it was said that there would be an attempt to give some people the preference by giving them
their rights out of the back door, but there was very little in that statement. There wore seven of
the smartest people I could find (including the men who were to be officers of the gold field, Mr.
Mackenzie, Mr. Mackay's clerks, Mr. Crippen, and Mr. Andrews) selected to issue therights for me.
They were stationed at the different compartments, and there was a blank space in the centre, from
which I addressed the people and read the Proclamations, and I could see all thatwas going on. The
rights represented by the 247 tickets were divided amongst these seven persons consecutively, and
counted to ascertain whether they were all right. Nobody else was admitted to the tent. Immediately
after the Proclamation was read, I ordered that the rights should be issued, and they were all gone in
less than seven minutes. Everything passed off very quietly, and there was a rush to peg out. The
Karangahake Spur was the great scene of attraction, where the Prospectors' Claim was marked out,
and the aim of everybody at that time was to get there as quickly as possible, and all sorts of
contrivances were made use of to get the miners' rights on the ground as quickly as possible.
Between 11 and 12 o'clock a gentleman belonging to the Thames Advertiser (Mr. Hortou), and
Mr. Berry, a reporter for the same paper, who had been up to the Karangahake Spur previous to the
pegging out, came to me, and informed me that miners' rights with my signature to them had been
issuedbefore 10 o'clock. I did not pay much attention to them, and they said that Cashel and a man
named Howard had those rights, which they had seen. I thought they were merely imitations
which they had gotfor the purpose of preventing other people from pegging out, by making them
believe they were genuine rights. I got a description of Howard, and I knew Cashel, and that
evening I watched for the man Howard. I came across him and asked him whether he had been up
to the spur in the morning. He said he had, and I then asked him whether he had a miner's right
at the time. He then showed me his right, which was, I think, numbered 659. I saw that the right
was a bond fide one, and asked him whether that was theright that he had shown to Messrs. Horton
and Berry. He said it was the only miner's right he had. I did not do anything in the matter.
I simply thought it very odd, and that I would try to find out how he got it. Then the idea struck
me to make up the applications in a book—alargebook which I put in evidence at the inquiry. After the
book was prepared, I looked at the miner's right and saw that it was one of those that should have been
issued by Mr. Mackay. Nothingmorewas done about the matteruntil a case of disputed groundarose in
the Warden's Court, in which case a number of Natives, who had been instrumental in a greatmeasure
in getting the place opened, brought an actionagainst Blake and party for encroaching on their claim.
This case involved a question of who hadpossession of miners' rights, and who were there with the
rights first on the morning of the 3rd March. It was admittedby Blake and party that these Natives
had done everything the law required. Blake and party only said that they had done it before them—
that they werein possession of therights before them. Takarei and other Nativeshad made such arrange-
ments that they were on the ground as early as it was possible for any white manor Native to be, and
such was proved to be the case. On inquiry it was found that Blake was in possession of ten miners'
rights for his party for some considerable period before it was possible for any miners' rights
legitimately issued from the office to be on the ground. These rights I impounded, and sent a
telegram to the Hon. Dr. Pollen stating that such was the case; and that as there was something
wrong about the business, it would be better to have an inquiry. I could not leave Ohinemuri then,
so I sent the telegram to G-rahamstown; and for fear of any mistake I took a horse that afternoon
androde to Katikati, and got there before the office was closed, and from there I sent a duplicate.
Knowing that the Native Minister was at Maketu with the Arawas, I went on to see him. I thought
that it wouldnot be right that these Natives, who had done everything that the law required, and had
done everything in a legitimate and proper manner, should be ousted from the ground. When I got
to Maketu, I saw Sir D. McLean, and he agroed with me that there should be an inquiry. During
the time I was at Maketu, I received a telegram from Dr. Pollen, saying that an inquiry would be
instituted into the proceedings. When I returned, this large book was prepared, and a list of the
rights represented by the number of tickets. I made every exertion to trace where all the rights
came from. I found that the rights which had got out before the proper time had come from the lot
which had been applied for through Mr. Mackay by Mr. Brissenden; and all therights that had been.
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gotby Brissenden, I traced them onto the ground, and found they had been used in surrounding the
Prospectors' Claim, which was at that time thought very valuable.

434. Sir G. Grey.~\ Did they get the whole of the ground round it ?—Yes, all round it. I put
in a plan showing the claims which had been taken up by these rights.

435. The Chairman.] I understand that the arrangements made by yourself originally were in
effect cancelledby the Government Agent ?—Yes.

436. And that your duty was to assist in carrying out the subsequent arrangements?—Yes.
After I cameback, I endeavoured to discover how these rights had got out before the time, and this
big book was made, showing every application and the numbers that were issued with the 247 tickets.
I traced that the miners' rights that hadbeenfound to have been issued previous to 10o'clock had been
amongst the rights that had been applied for by Mr. Brissenden through Mr. Mackay. Howard had
aright in two lots. Cashell's was in another application made by Hennelly, McLean, and others. All
the miners' rights that ever have been called in question, and all the claims that were everregistered
under them, I found were issued upon applications made through Mr. Mackay, and were to be issued
by him at 10o'clock that morning. It was found that two of the suspicious rights used in registering
claims had been issued by me, but I discovered that these people had each two miners' rights, one
which was applied for through Mr. Mackay, and one which was applied for throughme. I endeavoured
to trace these two, and discovered that these rights issued by me were not in the possession of the
parties until a day alter the opening in one case, and some considerable time after in the other.
These were the rights of O'Hara and of another man; and, in registering the claims, they did not
register under the rights which they had had in their possession, but under the others subsequently
taken out. With the exception of these, all the rights ever called in question had been issued on
applications received through Mr. Mackay.

437. Were all these rights supposed to be included in Brissenden's bundle ?—The bulk of the
rights that were questioned as having been on the ground before the hour, were issued through
Mr. Brissenden—were traced to Brissenden's application ; but those of Howard and Cashell, which
were seen in the morning, were not in Brissenden's, but were on an application made to Mr. Mackay
by Hennelly, McLean, and others.

438. It was your duty to assist in carrying out the second arrangement made by Mr. Mackay ?—
Yes.

439. At what hour on the 3rd was the field to be proclaimed ?—At 10o'clock.
440. When were the applications received for rights to be exercised on or after that time ?—

Applications were received on the day previous, and on the day before that.
441. On receiving applications you issued tickets?—Yes. If one man came for one right, he

received a ticket, with a number correspondingto the number put on the application.
442. Did the numbers on the rights subsequently issued correspond with the number on the

tickets ?—No ; the tickets corresponded with the number on the applications ; it couldnot correspond
with the numbers on the rights. Sometimes there would be ten or twelve in one application, and, of
course, the number on the applications corresponded with the number on the bundle. There were247
tickets, and that represented perhaps 700 rights.

443. Then the numbers upon the rights issued didnot correspond in all cases with thenumber of
thebundle ?—ln no one case, except in No. 1.

444. The whole of the rights issued were signed by yourself ?—Yes.
445. When did you issue these rights to the people who had applied to you the day before ?—

I issued them at about sevenminutes past 10 o'clock. The issue commenced then.
446. Son. Sir D. McLean.] After the Proclamation was read?—Yes.
447. The Chairman.] I think you Btated that you had issued a number to Mr. Mackay ?—I gave

Mr. Mackay a number for issue.
448. But you are the person responsible for the issue. You had issued them as far as you were

concerned?—They were given to Mr. Mackay for custody, the same as myself or one of the clerks in
my department.

449. In whose custody were the rights between the time of being written out and the issue ?—
Eights representing 247 tickets were in my custody, the others were in Mr. Mackay's custody.

450. How came they to be in Mr. Mackay's custody ?—Mr. Mackay was Agent for the General
Government, and he had received applications by their sanction. He arranged that he was to issue
those rights at the same time as mine, because he said some of the people would not be known, and
many of them were Natives. The names of these people had been received by Mr. Mackayprevious to
my making arrangementsfor the issue.

451. Were you the person responsible for the proper issue of those rights at 10 o'clock ?—For
the 247.

452. I am speaking generally ?—Mr. Mackay and I were both responsible.
453. Son. Sir D. McLean/] Was the arrangementbetween you and Mr. Mackay?—Yes.
454. The Chairman.] You mean to say that the responsibility did notrest on oue distinct person?

—No, it did not unfortunately.
455. When Mr. Mackay applied for these to be handed over to him, was it not in your powerto

have refused the application ?—lt was not in my power. I was not Warden, and would notbe Wardenuntil 10 o'clock next morning.
456. Then I understand you to say that Mr. Mackay demanded a certain portion of the rights in

your custody ?—There was no necessity for demanding.
457. He requested, and you gave him a portion of the rights, the rest remaining in your custody

until 10 o'clock?—I took the rights represented by the 247 tickets to my tent, and placed them under
my head.

458. Was Mr. Mackay representing the Government, and the chief authority upon the Ohinemuri
Geld Keld at that time?—IJp till 10 o'clock in the morning. Then my duties were distinct.

459. At 10 o'clockyou became Warden ?—Yes; but at the same time we were to assist eachother to carry out the arrangements.
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460. Hon. Sir D. McLean.'] Was it not the case that you were asked to go as Warden long before
the field was opened?—Yes.

461. The Chairman.'] You signed these rights yourself the day before?—I signed 900 rights,
which were given in charge of Mr. Allom, who was to be appointed Receiver of Revenue in the district
next morning, and he was accountable for the money.

462. The point I wish to bring out is this: Were you responsible for the custody of these rights
after you had signed them and before the issue ?—I was responsible for the custody of those I took
charge of myself.

463. You were not responsible for the custody of the rights generally ?—No ; the Receiver of
Revenue was responsible for the custody of rights ; he is the man answerable, but I, as Warden, would
beresponsible to see that everything was done properly and correctly.

464. I understand you to say, that you took charge of the whole of the rights, with the exception
of those handed to Mr. Mackay, and slept with them under your head ?—Yes.

465. At what hour did you hand these rights to Mr. Mackay?—I never handed them to Mr.
Mackay. Mr. Allom handed them to him, or Mr. Mackay had them himself. He had made the
arrangements, and had employed the men. I had only one man there, Mr. Mackenzie, and Mr. Allom
came up with me and took charge of the books containing 100 rights in each.

466. I want to know about the custody during the night. Mr. Allom then gave part to you and
part to Mr. Mackay ?—Yes ; the whole of the miners' rights represented by 247 tickets were given to
me, and the rights for which application had been made, to Mr. Mackay were given to Mr. Mackay.

467. After you signed, they passed into the possession of Mr. Allom, who subsequently gavea
portion to you and another portion to Mr. Mackay?—Yes.

468. How were the rights which passed into the possession of Mr. Mackay numbered ?—They
were numbered according to the applications in this book.

469. I want to get the actual number, if possible ?—There were about 155, I think.
470. Sir George Grey.] Did they go on over247?—They went on after mine. They were all high

numbers.
471. Mr. T. L. Shepherd.] These were consecutive numbers?—l do notknow that they would be.

There was more than one person making out the rights. All these rights aremachine numberedin the
books.

472. The Chairman.] I want to know what the numbers actually were for the purpose of
identifying them, if possible ?—The numbers given to Mr. Mackay were after the 247 issued to me.

473. Consecutively?—I do not know whether they were consecutive or not. The applications
given to Mr. Mackay are in this book, and can be seen.

474. How many bundles did Mr. Mackay receive ?—I do not know. I suppose eight or ten
bundles.

475. One of those bundles contained the applications made by Mr. Brissenden, through Mr.
Mackay ?—Yes.

476. And the numbers of these rights can be ascertained by reference to the book ?—Yes.
477. Do you know where these rights received by Mr. Brissenden were exercised ?—-They were

exercised all round the Prospectors' Claim on the Karangahake Spur.
478. Do you know at what hour they were exercised?—I have got sworn testimony that some of

them were in the possession of parties before 10o'clock on the ground. That wasfound in the case of
Blake, and in the case in which Cashell was concerned he swore that he had possession of his right at
8 o'clock that morning.

479. Do you know that they were exercised so shortly after 10 o'clock that they could not have
been obtained from the office?—Yes.

480. You are especially referring to the ten in possession of Brissenden ?—Yes.
481. These ten were aportion of the rights included in Brissenden's bundle ?—They were.
482. You have stated also that rights were issued to one Cashell and one Howard ; were these

rights exercised so nearly after 10 that they conld not have been obtained from the office ?—Cashel
acknowledged, in this case, to having had his right on the spur at 8 o'clock in the morning. He
refused to say whom he got it from on the ground that his doing so would criminate him.

483. Were these rights of Cashell and Howard a portion of Brissenden's bundle ?—They werenot.
484. They can also be ascertained on areference to the book referred to by you ?—Yes.
485. You state that Mr. Brissenden applied to you to give him therights the night before ?—Yes.
486. Your recollection is quite perfect on thatpoint ?—Yes.
487. Do you remember what he said when he applied ?—I do notremember what he said. I told

him that if he had made application through Mr. Mackay, Mr. Mackay could please himself whether
he gave him the rights or not. He got his rights through Mr. Mackay, as he had made his application
through him.

488. Yousaid something in your evidence just now about a back door, and having heard that it
was intended to receiverights through the back door ? Will you explain how you heard it ?—Some
of the miners came to me and said they had heard something about some people getting preference in
having rights issued at the back door, that they had heard thatsome people were to have them by the
back door. Both Mr. Bullen, the Inspector of Police at the Thames, and Mr. Newell, who was in
charge at Ohinemuri, were there, and precautions were taken that nothing of that kind should occur.

489. When did you first ascertain that any rights had been obtained previous to 10o'clock ?—I
first positively ascertained it in the case in which Blake and party were against Takarei andparty.
That was thefirst time I was perfectly convinced.

490. Did you hear previous to 10 o'clock that anyrights had been obtained ?—I never heard a
whisper until Mr. Horton and Mr. Berry, of the Thames Advertiser, came down from the Karanga-
hake Spur and told me thatrights were on the ground before 10 o'clock.

491. Had you no suspicion that such a thing had been, done?—No suspicion at all. I never
thought of such a thing.
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492. Sir O. Grey.] Was it any part of Mr. Mackay's proper duty to apply fo these rights! >Brissenden and others ?—Mr. Mackay said that he had received certain applications from certain
people before the arrangementwas made, and that he would issue these himself.

493. Was it part of his duty—did it belong to his oifice to do it ?—That is a matterfor his own
judgment. He was Agent for the General Government in the matter, and I was ordered to act in
concert with him, and to get along as well as I could.

494. Does the Agent for the General Government usually issue such rights ?—lt is not for me to
say what his duties were as Agent for the General Government. The Government will know what his
duties were.

495. Was it a matter of favour that Mr. Brissenden should have been allowed to put in his
application so late?—Anybody couldhave made application up till 10 o'clock. If he had made the
application previously, Ido not think it was any favour as long as they were paid for. If he had made
application to me previously he would have received a ticket, and would have got themfrom me. I
had at first fixed 5 o'clock as the last time for receiving applications, but as a number of men were
coming up I agreed to keep open till 10 o'clock. At 10 o'clock I closed, as it would be late before
they could be made out.

496. Was Mr. Brissenden's application lost ?—Mr. Brissenden's application could not be found.
497. Was it belived to have been stolen ?—lt was believed to have been stolen or mislaid—it was

either stolen or mislaid. At that time, it was not thought that these things would ever be required.
We thought that they had served their purpose. This book was only compiled when we heard it
whispered that rights had been issued before 10 o'clock. These were preserved on purpose to trace
them.

498. One of the witnesses on the inquiry says he is positive it must have been stolen?—Mr.
Allom says it must have been stolen, and that it could notpossibly have been mislaid.

499. Is its disappearance a singular circumstance ?—A few others have gone, but it was a large
one, and was more liable to get thrown down in the dust than a smaller one. There were fifty-two or
fifty-three names on it, and it wouldrequire a pretty good sized piece ofpaper to contain them.

500. Have you been able, notwithstanding the loss, to trace all the names for which he applied?
—Yes.

501. Mr. Bradsliaw.~] Mr. Allom was the Eeceiver of Revenue ?—Tes.
502. By whom is he appointed ?—By the General Government.
503. And paidby them ?—He is paid through the Province of Auckland.
504. To whom does he account ?—He accounts to the General Government—to the Treasurer

and Auditors here.
505. And his accounts, are they certified by anybody on the field ?—He deposes to his accounts

before a Justice of the Peace every Saturday. At the close of the month I examine his stock of blank
forms of rights, and see that the correct numberare there.

506. Prom whom does he receive these ?—He receives them upon application to the authorities at
Wellington.

507. He has a corresponding number on each block?—Yes, each block has a corresponding
number to that issue.

508. This book was made up from that block?—Yes, and from the applications. Those are the
applications in that book—all that were recovered.

509. Was there no other Eeceiver on the field ?—No.
510. Then he is the officer accountable?—Yes, for the money part of it.
511. And for the issue ?—He ought to be, but the regulations in Ohinemuri are different from

those in other places. The regulation there states that the miners' rights " shall be issued by the
Warden."

512. Hon. Sir D. McLean.'] In the new regulations, framed at Auckland ?—Yes.
513. Mr. Bradshaiu.~\ You say this is a new thing in regulations that the Warden is made

responsible?—lt does not say the Warden is responsible, bnt the regulation says "he shall issue."
The Eeceiver of Eevenue accounts for everything direct to the Treasury. He is subject to the Com-
missioners of Audit. All the Warden has to do with his accounts is to compare the returns with the
stock of blank forms.

514. The Eeceiver of Eevenue being the responsible officer after you have signed them, on any
other field he alone would issue them?—Yes, he alone would issue them.

515. Mr. T. L. Shepherd.'] When did Mr. Brissenden's application first come under your notice?
When did his list come under your notice?—lt never came under my notice at all.

516. You signed the rights not knowing thathe had applied for them ?—I signed them in blank.
The applications for the ones I issued came before me, but not the applications for the rights Mr.
Mackay issued. All my applications were compared with the rights.

517. Do you know what number of rights Mr. Mackay received from Mr. Allom ?—I did not
know the number until afterwards. It was about 150 or 153.

518. He never spoke to you about it?—No. He told me he would get his after the other appli-
cations were made out. I know this : that there were about fourteen rights that he had not got, and
he awoke Mr. Allom about 3 in the morning and got them.

519. Was there any special reason for Mr. Mackay receiving Brissenden's applications more than
any other application for rights.—No; except that Mr. Brissenden had made application to him at
Ohinemuri previously. There was a sort of feeling amongst acertain lot of people that those who had
first made application should be thefirst to receive their rights.

520. But the bulk applied to you ?—All the people who applied that day applied to me. Mr.
Mackay received no applications that day, or after the advertisement appeared. All these applications
had been received previously by Mr. Mackay, most of them at the time when the " Luna " was there.

521. Do youknow what number he received?—153.
522. What number did you receive ?—I had 247 tickets, representing about 700rights.
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523. It appears from what you state that you had great anxiety to arrange things so that the
miners should all start fair?—Yes.

524. Tour arrangements were all made for that purpose ?—They were not madeby me, but by
Mr. Mackay. I did not go up until the night previous.

525. He had instructions to make arrangements so as to enable them all to start fair ?—I do not
know. He told me he had made arrangements so as to enable them to start fair.

526. It appears you knew the importance of taking care of those rights ; you state you placed
them under your pillow, and therefore you looked upon them as of great value ?—Not so much as of
great value, but I wanted the ignorant miners to believe that they were getting fair play and justice,
and thatone man had not an advantageover another.

527. Would you consider it an imprudent thingfor you to have passed overthese rights to another
person to take care of for you ?—Certainly ; I wouldnot have passed them to my mother.

528. I supposeyou have gone through the list, and inquired into the names on therights issued
by Brissenden, and the claims marked out by them. Are you aware whether O'Halloran has any
interest in the claims marked out by the rights issued to Brissenden ?—I think so.

529. Is he entitled to any share in the claimsmarked out by the rights issuedbefore 10 o'clock?
—He is. [Book produced containing the applications made for miners' rights.] One of the applications,
No. 253, is for rights for the following:—Charles McLean, Michael Hennelly, G-erald O'Halloran,
Charles Alexander, Richard Disney, Robert Baird, William Lorrie, Frederick Crippen, Patrick Quinn,
William Livingstone, Joseph Gavin, Robert Cashell.

530. O'Halloran's name is amongst these.—Tes.
531. Without referring to the plans we have sent for containing the names, can you tell us what

claim they marked out with these rights ?—I cannot.
532. A claimwas marked out ?—Tes.
533. Was the ground claimed under these rights ?—Tes. There were several other claimants, and

they amalgamated their claims.
534. Have they gotpossession of the shares yet. As far as you know ?—I do not know.
535. Was theremore than one right issued to O'Halloran?—Ithink so. I cannot tell how many.

I know there was more than one issued, to him ; and one, I think, was exercised at Waitekauri.
536. This right was issued to Brissenden ? Not at all. It was on an application made to

Mr. Mackay. The reason I know is because Robert Cashill's right was traced to Mr. Mackay.
537. Was that issued before 10 o'clock?—I know that one in thebundle was issued before 10

o'clock. I know that Cashell's right was issued before 10 o'clock.
538. Was that issued for this claim you refer to ?—Tes.
539. Do you know whether the others were used before 10 o'clock?—I cannot tell.
540. Were they issued at the same time?—I cannot tell when they were issued ; they were not

issued by me. They were all given in one bundle.
541. Can you tell us whether O'Halloran appearson any other application, and also Brissenden's ?

—I cannot tell by this,but I know of my own knowledge thathis name doesappear in others. Ido
not know whether in Brissenden's or not. Tes, I find O'Halloran's name in another application made
through Mr. Mackay. The names are — George Downey, Oliver M. Cr-eagh, Richard Eyre, John
Hennelly, George O'Halloran. I find it is George O'Halloran—Gerald O'Halloran's brother.

542. Were theyalso issued through Mr. Mackay?—They were.
543. Are there any others ? Iknow there was one at Waitekauri.
544. Do you know whether any of these rights were used at 10 o'clock, before the issue took

place ?—I cannot tell that.
545. Were theyexercised ?—The only proof I have of any rights being exercised before theproper

time is respecting those issued to Brissenden, and one of Howard's and one of Cashell's. These arethe
only onesI haveproof about.

546. Sir G. Grey.~\ Is Howard's name down there ? Can you trace his bundle ?—I think
Howard's nameis in Brissenden'sbundle.

547. Mr. T. L. Shepherd.']—When did you see Brissenden's application last ?—I never saw it at all.
543. When you had suspicions that rights had been issued improperly, did you speak to Mr.

Mackay ?—Tes.
549. What did you say to him ?—I told him, and he said he was quite certain that nothing of the

kind couldhave takenplace ; that he had given them to the people after 10 o'clock ; that just imme-
diately after the Proclamation all the rights were issued which had been given him to issue.

550. Did you ask whether he had retained in his possession throughout all the rights he had to
take charge of?—No. He was perfectly positive, and assured me that nothing of the kind couldhave
occurred, and all therights given to him were issued simultaneously with those issued by me.

551. Sir G. Grei/.] Including Brissenden's r—Tes.
552. Mr, T. L. Shepherd.'] Did you ask where he hadkept them on the preceding night?—No, I

did not.
553. Did he say they had neverbeen out of his possession?—He told me that all therights given

to him to issue were issued simultaneously with mine.
554. Did he state that they had never been out of his possession ; did you ask him that ?—Inever

said so to him ; it wouldhave been impertinent on my part to ask him such a question.
555. Did you ever hear him say that if they were taken from him they must have been stolen

from him ?—No. He never left the slightest doubt about the point that all his rights were issued at
the same time as mine were.

556. Do you know the shares that were pegged out for Mr. Brissenden ?—No ; I have no means
of knowing except the mining register. A plan was made out by me showing where all the rights had
gone to.

557. Tou were sure thatyou had taken such care that no one could have got them from you ?—
I was not sure. They might have been stolen from me at night.
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558. Did you not at once think they had been taken from Mr. Mackay ?—I did not believe it
when I first heard it.

559. And he convinced you from what he said that they had not been obtained from him ?—Tes ;
that was the reason I had this book compiled.

560. Did you point out to him that they had been obtained through him when you found it out?
—No ; I neverhad an opportunity of doing so. Mr. Mackaymade a statement to me on the subject.
He told me that if they were so they must have been stolen.

561. From whom?—From him.
562. "Where ?—He did not say. There was nothing said to me about rights being missing or mis-

laid. I could not understand it for a long time, until this case of Blake's came on.
563. He told you that if they had been obtained through him in any way, they must have been

stolen from him ?—Tes.
564. Did he tell you that he had given them in charge to O'Halloran?—He never said he had

given them in charge to anybody. I told him I was going to sleep on mine; and he said he would
take precious good care of his.

565. It was understood between you both that great care was to be taken of the rights ?—Tes;
it was natural to suppose we wanted to take care of them.

566. Have you had any conversation since on the subject with O'Halloran, or Mackay, or
Brissenden ?—I spoke to Brissenden the same morning, but not about the miners' rights. I have
spoken to Mr. Mackay about the rights.

567. When; and what took place ?—He made a statement,which I took down in writing at the
time. It is this in my note-book:—" Re Miners' Eights.—Mackay states he paid for 102, but only had
88 when counted; 14, all Maori rights, missing; got Allom out of bed, and got them. Brissenden
applied for 30, but did not pay, and he struck them off the list. Brissenden afterwards received
his lot, and gave Allom a cheque for amount. For some reason these rights were given to Mackay,
instead of being issued in usual way, as all were for which numbers had been given. Did not
count them. Might have been short delivered." That statement was made on the 2nd of April, 1875,
at my office, at the Thames.

568. Mr. O'Neill.'] By whom were you appointed to take charge of the gold field ?—I was
appointed by Gazette. It was told me first by the late Superintendent, that it had been arranged
between him and the Native Minister and Dr. Pollen that I was to be Warden under his regime.
When he died the same arrangement was continued, and I was to be Warden as if Mr. Williamson
had continued in life.

569. Tou began your duties on the 3rd of March ?—Tes ; at 10 o'clock. Previous to that Iwas
acting as ifI had been Warden in conjuction with Mr- Mackay.

570. Hon. Sir D. McLean,,] Tou were asked to go up to look after the interests of the gold field ?—
Tes ; although I was not appointed as Warden, I was Resident Magistrate of that district at the time,
nnd I signed the advertisement as Resident Magistrate. I would not be Warden until after the
Proclamation, still I did everything I thought best, in conjunction with Mr. Mackay, for carrying out
the business, the same as if my appointment had been in my pocket.

571. Mr. May.~\ Did Mr. Mackay, in applying for these rights, merely act as agent for these
individuals?—Tes; he would have to apply to Mr. Allom. Nobody but Mr. Mackay could have got
them.' Mr. Mackay had received the money for them previously. He was acting, in the first instance,
as the person representing the Government on the gold field, the same as I would be as Warden. Mr.
Allom would not issue anyrights, even if they were paid for, withoutmy authority or Mr. Mackay's

572. Do miners sometimes take rights in other people's names without their consent ?—I have
known miners do so when they thought they had a good thing. They would take out a right for a
friend to give him a " show," as they say, in the claim.

573. Hon. Sir D. McLean.] Is that frequently done by miners ?—Tes ; by mining mates it is often
done. Men may be mates who are on different gold fields, or on different parts of the same gold field.

574. Mr. Mat/.] It is done to secure groundfor their friends ?—Tes.
575. Were the rights in which O'Halloran's name is mentioned issued before 10 o'clock?—One of

the lot is known to be outbefore 10; the others have not come under my notice. I can only speak as
to what has been sworn to in my Court. Cashell's right was proved to have been in his possession at
8 o'clock that morning. He acknowledged that he had it, and herefused to say whom he got it from,
and said it might criminate him, and of course I could not force him.

576. Was the tent in which O'Halloran slept that night far from the tentfrom which the rights
were issued ?—About twenty yards. It was the nearest tent to where the rights were issued.

577. Are you aware whether Mr. Mackay had to ride out that morning before 10o'clock ?—I
never heard of that. Mr. Mackay was there in the tent some considerable time before 10 o'clock.

578. Sir O. Grey.] Tou say you received 247 tickets, which represented 600 or 700 rights. If as
many as fiftyor sixty of theserights had been stolen during the night, would you have missed themin the
morning?—Tes ; I should think so. In the morning the rights each man had to give out were placed
before him, with the numbers from 1 to 35, and from 36 to 70, and so on. Each man was made to
count thebundles he had to give away, to see that they were all right before the issue.

579. Fifty odd rights were taken outfor Mr. Brissenden, and he didnot appear to claim them in the
morning. The point that surprises me is this, that fifty-fiverights having been takenout for Bri,ssenden,
and not having been deliveredfrom Brissenden's non-appearance,it should have escaped Mr. Mackay's
recollection? Do you think it possible, or within the bounds ofprobability, that aperson could forget
a thing of thatkind ?—I do not know about that.

580. What was the total number of rights Mr. Mackay had to answer?—lf Brissenden's number
were absent there wouldnot be twice as many left—that is to say, that Brissenden's was more than a
third of the whole number he had, including Brissenden's.

581. Mr. T. L. Shepherd.] And the largest bundle issued to any man on the field ?—Tes; the
others were about ten or twelve. The next largest was for Natives, containing fourteen.

Captain Fraser,
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582. Sir G. Grey.'] Youmentioned Michael Hennelly and John Hennelly; were either of these
share agents ?—Michael Hennelly is a sharebroker in Grahamstown, and has been so for years. John
Hennelly is his brother.

583. Is this the Michael Hennellyto whom Crippen's shares in the Tairua Prospectors' Claimwere
given to sell afterwards?—I do not know whether they were given to him, but he sold ( rippen's shares.

584. The Chairman.] In what capacity did you sign the miners' rights?—As Warden.
585. You signed them, I think you said, on the 2nd of March ?—I signed them up till about 2

o'clock on the morning of the 3rd—between the night of the 2nd and the morning of the 3rd.
586. You signed part of them on the 2nd of March ?—Yes; they would not legally be rights, and

I would not be a Warden until 10 o'clock, which was the hour fixed in the Proclamation.
587. You said, I think, that Mr. Mackay was equally responsible with yourself for the proper

issue of these rights ?—He wasexactly in the same position with regard to the rights he had to issue
as Iwas with regard to those I had to issue.

588. I would call your attention to the first of the Ohinemuri regulations, which says that,
" miners' rights shall be issued by the Warden." Was Mr. Mackay the Warden ?—No.

589. Were you ?—Yes ; after 10 o'clock.
590. Did you sign yourselfas Warden ?—As Warden that was to be.
591. When did you receive your appointment as Warden ?—lt was handed to me by Mr. Mackay

at 10o'clock, before the public. Of course, it was understood for nearly a month previously that I
was to act as Warden.

592. Son. Sir D. McLean.] You were to perform the duties of Warden as far as you could?—Yes.
593. Mr. T. L. Shepherd.] There was no issue of rights before 10o'clock ?—Anyright issuedbefore

10 o'clock would not be aright at all. I would look upon it as not a right until 10o'clock.
594. The Chairman.] Under that regulation, would you not consider yourselfsolely responsible for

theproper issue of these rights ?—I do so now; but if my superior were to come to me, and to tell
me to do so and so, I should certainly do it.

595. Regulations to the contrary notwithstanding?—Yes ; I should take my authority from my
superiors. I should point out anything in the regulations affecting the matter, and if they chose to
override them in the matter they could do so. These regulations were not in existence until after 10
o'clock. They wouldnot come into force until then.

596. Sir G. Grey.] Do you recollect having any conversation with Mr. Brissendenrespecting the
Prospectors' Claim at Ohinemuri, and his saying that the prospectors were badly treated by the Govern-
ment ?—-I had conversations with a great many, and with Mr. Brissenden, previous to the opening.

597. Did you suggest that the only way these people could do was to geta sufficient numberof
rights to enable them to take up the ground?—I told him that if they kept their own counsel, and did
not tell anybody where the ground was, that it would be easy for them to get as much ground as they
wished. It turned out, however, afterwards, that everybody knew the ground, that all the parties had
discovered the same ground.

598. The Chairman.] I would ask you to put yourself in Mr. Mackay's place for a moment; it
would have been quite competent for Brissenden to have sent a friend for his bundle if he had had a
ticket ?—There was no ticket in Mr. Mackay's. He knew the parties. I did not recognize anybody.
Ionly recognized the ticket. If anybody brought a ticket they got their rights. In Mr. Mackay's
case, if anybody but the applicant were to come for the rights, a previous arrangementwould have to
be made, so that Mr. Mackaywould know he was giving them to the right person.

Captain Fraser,
E.M.
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Tuesday, 21st September, 1875.
Mr. Dillon examined on oath.

599. The Chairman.'] What is your name?—Patrick Dillon.
600. "What are you ?—A miner.
601. Where are you mining ?—At Ohinemuri.
602. Do you remember the opening of the Ohinemuri Gold Fields ?—I do.
603. On what date was it?—3rd March last.
604. Did you make application for a miner's right for yourself to be exercised on that gold

field?—No.
605. Did youreceive any miners' rights for others, to be exercised on that field ?—Yes.
606. Prom whom did you receive them ?—Mr. Brissenden.
607. At what date?—3rd March.
608. At what hour ?—Between 7 and 8 o'clock in the morning, I think.
609. In whosefavour were these rights ?—I do not know.
610. Do you meanto say you do not know in whose favour those rights were issued that you

received from Mr. Brissenden ?—I do not. It is true thatI know some of the names, but not all.
611. What names doyou remember?—Coleman's and Smith's, and I think my own, but I am not

certain.
612. Any more?—I think a man of the name of Donovan.
613. Any more?—I donot remember any more. I did not examine them at the time.
614. You arespeaking to the best of your knowledge ?—Yes.
615. How came you to receive these rights from Mr. Brissenden?—l do not know.
616. Where did you receive them from him ?—Between Paeroa and Mackaytown.
617. Can you describe that locality; was it in the direction of the gold field that was to be

opened?—Yes.
618. How came you to be there at that time of the morning—what reason had you for going

there ?—I was going because the field was to be opened. I was proceeding to the field from whereI
slept.
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019. Where did you sleep ?—ln my tent.
620. And did you expect to meetany person there with miners' rights ?—I did not.
621. Were you told by anybody that you might meet a person therewith miners' rights ?—No.
622. Did you ask Mr. Brissenden for them ?—I did not.
623. He offered them to you, and asked you to take charge of them—was that it?—Tes.
624. What did he say?—He said I was to give them to theparties. Ido not remember exactly

what he said. It is a long time ago.
025. Try to remember as nearly as you can what he said to you?—He gave them to me and told

me to give them to the parties whose names were on them. I think there was more than one bundle.
626. Do you know how many bundles there were?—I think there were three or four.
627. And how many rights would be in each bundle?—I cannot say.
628. The names you gave us just now were perhaps the names on the outside of a bundle ?—I

think so.
629. Had you any previous acquaintance with Mr. Brissenden ?—I never saw him before that

morning to my knowledge.
630. Were you introduced to him by anyperson that morning ?—No ; Iwas toldby a man that

his name was Brissenden. It was a man named Corbett who toldme so.
631. Did it not strike you as extraordinary that Mr. Brissenden, almost a total stranger to you,

should give you bundles of rights in that way ?—I was with Corbett, and Mr. Brissenden may have
heard me mentioned as a claimant for the reserve "A."

632. Asva person having an interest in that field, were you aware that the arrangement made by
the Warden and Mr. Mackay was that the field should be opened at 10 o'clock, and that no rights
should be issued before that time ?—I heard that the field was to be declared open at 10 o'clock.

633. Were you not awarethat the arrangement was advertised in the papers?—I heard so.
634. Did you understand that the rights were to be issued at 10 o'clock, and not before ?—Tes.
635. Between 7 and 8 o'clock in the morning Brissenden gave you some bundles of miners'

rights ?—Tes.
636. Did it not strike you as a most extraordinary circumstance that he should hand them to you

between two and three hours before the proper time ?—No ; I knew they would become the property
of the miners at 10 o'clock, although they were not to be used before.

637. Did Brissenden explain how these rights came into his possession ?—No.
638. Did you ask him ?—No.
639. Touknew that the general issue of miners' rights was to be made at 10o'clock ?—I heardso.
640. And you heard it was advertised?—I heard it merely as apublic rumour.
641. Did you intend to take up any of the ground yourself?—No ; I was a claimant for reserve

"A," and I thought if I marked out any other ground it would lessen my title to that.
642. I understand you to swear positively that you did not meet Brissenden by any arrangement

whatever with anybody ?—Tes.
643. And that no one told you, either on that day or the day before, that you might possibly meet

a person there who would give you the rights, or anything to thateffect ?—No; that is quiteright.
644. What did you do after you took those rights from Brissenden?—I put them in my pocket

and kept them there until I reached the Karangahake Spur.
645. And what did you do then ?—Brissenden told me not to give the rights to the parties until

10 o'clock, or about 10 o'clock, and when I got to Karangahake I gave them to some of the parties at
about that time.

646. At what hour did you reach the -Karangahake Spur?—l think it was about half-past 9
o'clock, but I am speaking entirely from memory.

647. Did you go straight to the spur after leaving Brissenden ?—I went straight to Mackaytown,
and remained there for perhaps a quarter of an hour.

648. How far was it from theplace where you received the rights from Brissenden to Karanga-
hake ?—Between three or four miles, I think.

649. Tou stayed abouta quarter of an hour at Mackaytown?—Tes.
650. An hour would then be accounted for, and you would arrive at the spur at half-past 8

o'clock ?—No ; I think it was about half-past 9.
651. Did you give any of these rights to the people in whose favour they were issued as soon as

you arrived at the spur?—No.
652. Tou kept them in your pockets ?—Tes.
653. Did you tell those people you had them?—l think I told one.
654. Who was he ?—A man named Riordan.
655. Tou told him you had a right in his favour, but that you would keep it ?—No ; I merely said

I had some miners' rights.
656. As a matter of fact, did you keep them in your possession till 10 o'clock?—Till about

10 o'clock.
657. When you say "about 10 o'clock," what latitude do you allow yourself; what do you

mean?—I mean that it may have been a few minutes to 10o'clock.
658. Did you give up therights or any of them as early as 9 o'clock ?—No ; I do not think I was

on the hillat 9 o'clock, as nearly as I canremember.
659. Did you give up any of the rights as early as a quarter-past 9 o'clock ?—No; I do not think

so. Ido not think I reached the hill till half-past 9.
660. My object is to ascertain as nearly as possible the exact time when theserights passed from

your possession into the hands of the people in whose favour they were drawn. I ask you, then, did
you give up any of those rights to those people as early as half-past 9 o'clock ?—I could not say
exactly, but to thebest of my knowledge I did not.

661. If you had fully made up your mind at that time to keep the rights until 10 o'clock,
I presume you would remember the circumstance?—ln going up I made up my mind not to do so,
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but when I got there, I met a party, and gave them to him lest I should not see him again at
10o'clock.

662. You think you may have given up these rights, or some of them, as early as twenty minutes
to 10o'clock ?—I may have done so.

663. Which parties did you give the rights to first ?—I think it was Eiordan that I gave them to
first.

664. He was the person from whom you said you had them, but I understoodyou to say that you
did not give them to him ?—Not then.

665. After telling him that you had them, how long did you keep them in your possession before
you gave them to him ?—Three-quarters ofan hour or an hour.

666. Have you now, or had you at any time, any interest in the ground taken up by these
rights ?—No, except my own, which was taken up on the 4th.

667. You stated that you had not applied for any miners' rights on the day previous ?—I never
made application for a miner's right at all.

668. Was any miner's right issued in your name?—Yes.
669. Applied for by somebody else ?—Yes.
670. By whom was it applied for ?—I donotknow.
671. Did you exercise theright so procured ?—Not on the 3rd March.
672. When did you exercise it ?—On the 4th March—the day following the opening.
673. Do you rememberthe number of your miner's right ?—I think it was 636 or G3B.
674. Do you remember the date on which the claim known as the Golden Hill was takenvp—I

mean theclaim immediately adjoining the prospectors' reserve ?—There are two Golden Hill Claims.
It was taken up on the 4th March.

675. We have it in evidence that it was an object to get the claim as nearly as possible to the
prospectors' reserve. Can you explain how it is that this claim was not taken up on the 3rd March ?—
I can.

676. Will you do so ?—Yes. I was one of the claimants to the prospectors' reserve, which
contained ten men's ground. There were several claimants for it; and, seeing that there were so
many, Mr. Mackay asked Thorpe's party and us whether, if thereserve contained fifteen men's ground,
we would amalgamate. We agreed to do so. The fifteen men's ground was reserved on the
3rd March, and on the 4th March went over and pegged out the extra five men's ground, called the
Golden Hill.

677. I understoodyou to say that miners' right No. 638, issued in your favour, was issued on the
3rd March, although not applied for by yourself?—Yes.

678. And you state positively that that right was not exercised on the 3rd March ?—Yes; it was
exercised on the 4th March.

679. Did you mark off any ground whatever on the 3rd March ?—None.
680. I see in this claim the name of James Smith, miner's right 635; was that one of the rights

Brissenden gave you ?—I donot know.
681. Did you give one of the rights which you received from Brissenden to a person named James

Smith ?—I do not think so.
682. Did you give one of them to a person named Michael Coleman?—No.
683. Or to J. M. McDonald ?—No.
684. You say positively you did not ?—I do.
685. Did you receive any miners' rights in their favour from Brissenden ?—I think they were

amongst those I got.
686. What reason have you for thinking so ?—Because I found them afterwards in the same

bundle, but I did not give them to those men. I gave a bundle to each of three or fourparties. I did
not separate the bundles myself.

687. And these people's names may have been included in the bundles although you did not see
them ?—Yes.

688. Have you any claim upon any other mining claim in that locality ?—No ; none, except the
Karangahake Gold Mine Company.

689. Have you any interest in the Home Rule Gold Mine, or the Alert, or theRising Sun, or
Rogers's Claim—three men's ground?—No.

690. But you have an interest in the Golden Hill Claim close to the Prospectors' Claim ?—The
Golden Hill thatI marked out is amalgamated with the Karangahake. It is now the Karangahake
Amalgamated Gold Mine Company.

691. Upon this plan there are two claims marked Golden Hill—one immediately adjoining the
Prospectors' Claim, and the other adjoining that. Which is Corbett.'s Claim ?—Corbettis a shareholder
in the Karangahake. The five men's groundknown as the Golden Hill is the one I marked out.

692. And you are quitecertain that you marked that out not on the day of the opening, but on
the day following that?—Yes.

693. Had it not been previously marked out?—lt was included in the Prospectors' Claim on
the 3rd.

694. Has Brissenden any interest in this amalgamated claim ?—Not that Iknow of.
695. How many men are concerned or have any interest in that amalgamated claim—the Karanga-

hake and Golden Hill ?—I do not know how many there arenow.
696. Are you aware that Brissenden ever had any interest in it ?—He never had any interest in

it. His name was neverregistered,
697. Do you know whether Mr. Gerald O'Halloran has any interest in the amalgamated claim ?

—Not unless he has bought scrip.
698. And never had?—No.
699. Had he any interest in any of the gold mines before the amalgamation ?—No,
700. Nor yet Brissenden ?—No.
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701. Mr. Bradshaw.] You said the reserve wasfor fifteen men in thefirst instance?—Yes.
702. And it was afterwards decided that it should be only for ten?—Yes.
703. From whom did you get that information?—From a Gazettewhich I purchased atMackaytown.
704. Was that on the 4th?—No, on the 3rd.
705. And upon that Gazette notice you marked off these five men's claim?—Yes. Mr1 Mackay

also told me that only ten men's ground would be allowedby the Government.
706. When did Mr. Mackay tell you that?—On the 4th March.
707. Before or after you marked out?—Before I marked out.
708. Mr. T. L. Shepherd.] You area miner?—Yes.
709. Where were you working before the Ohinemuri Gold Field was opened?—At the Thames.
710. Who were your mates ?—Patrick Sullivan, Mat Kinsella, and Sam Patterson.
711. Did you dissolve with them ?—Yes.
712. You split up, and you yourself went to Ohinemuri ?—Yes.
713. On what day did you go there?—I do not remember the date.
714. How many "days before the 3rd March?—Perhaps ten or twelve days.
715. Where did you live ?—ln a tent.
716. With whom ?—No one part of the time; but during another part of the time two or three

slept with me, I think. Corbett slept with me one night prior to the opening, I think.
717. How didyou pass your time at Ohinemuri before the field was opened ?—ln goinground

from oneplace to another listening to what we couldhear.
718. Did you not go on the ground with the object of getting the best claim?—I did.
719. Did you not lookround for the best claim?—I wanted to get a share in Reserve A.
720. Did you got that?—I got a share in it afterwards by amalgamation.
721. Did you look at this ground?—l knew the ground years before.
722. To whom did you speak about Eeserve A. You say you wanted to geta share in Claim A ;

what steps did you take to get it ?—Through the Government.
723. But what steps did you take?—A party I was connected with, named James Smith, went to

the Superintendent of Auckland, who gave a promise that he would give him a prospector's claim at
Ohinemuri when it becamea gold field. The Superintendent, however, died prior to the opening, and
the promise was ignored, and the Government then marked out the Reserve A, and the Warden was to
decide who should get it.

724. Did Smith arrange that you should have a share in it?—Yes,I was to have a share with him.
725. Were you told you would have to take your chance on the 3rd March ?—I was not.
726. Did they refuse to grant you the share in the Prospectors' Claim?—The Government

reserved ten men's ground, and the Warden was to decide who should get it.
727. Were you one of the ten men ?—No ; you do not understand me. There were three orfour

parties expecting to get it, and I was one of the parties.
728. But yours was not the successful party ?—No ; but my party, and another called Thorpe's

party, agreed that if either got it, the two should share alike.
729. Did Thorpe's party succeed in getting it ?—Yes.
730. The reserve A?-—Yes.
731. And you got a share in that claim through Thorpe ?—Yes. There were ten names put down

for Reserve A, andfive names for the five men's ground, in order to secure them, and they were after-
wards amalgamated.

732. Which doyou call the " five men's ground " ?—The Golden Hill, next to ReserveA.
733. Then you amalgamated with the Prospectors' Claim ?—-Yes.
734. Were you aware before that you would require miners' rights to get this extra piece of

ground ?—I was not aware on the forenoon of the 3rd March that there would be an extrapiece of
ground. On the 4th March we found there would only be ten men's ground reserved, and I went
at once and pegged out the five men's ground.

735. Was the Prospectors' Claim pegged out on the 3rd March; was it not reserved from the
miners ?"—On the 2nd March.

736. What area was reserved?—Fifteen men's ground.
737. Did that include thepiece that you took up afterwards—on the 4th ?—Yes.
738. And on the 4th you discovered that they had marked out too much ground?—I found out

that the Government would only allow ten men's ground, and that fifteen men's ground was reserved.
739. Did you get the first information about this extra five men's ground?—No, I do not think

I did.
740. When did you get the first information about it ?—On the 3rd March.
741. At what time?—After 12 o'clock. After I came back from the Karangahake Hill to

Mackaytown, where I bought the Gazette.
742. What did the Gazette say?—It said therewas a reserve made of 500 by 300 feet.
743. Had you measured the ground before ?—No.
744. How did you know too much ground had been marked off?—l was told there was fifteen

men's ground, and I believed it; but by the Gazette I saw that only ten men's ground was to be
reserved.

745. Did any one tell you what was in the Gazette?—I saw the Gazette myself.
746. Did you buy the Gazette on purpose to read that ?—No ; I went in to get a form to makeapplication for a water-race, and I asked Mr. Allom, the Registrar, for one, but he said he had none,

and advised me to buy a Gazette, in which Iwould find a form. I did so, and that is how I got the
Gazette.

747. And that was the only way in which you found out that the reserve was only ten men's
ground, and that therefore they had pegged out too much?—Yes, but Mr. Mackay made it fifteen
men's groundon the day previous.

748. Did you go and mark out the five men's ground immediately after you discovered that the
reserve was only ten men's ground ?—No.
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749. What steps did you take?—I took no steps on that day.
750. Did you not confer with Smith, Coleman, McDonald, and Blake ? I told some of my party

about it in the evening, but they did not believe me, and thought there was a mistake in the Gazette;
so we took no steps at that time.

751. What did you do next day ?—On the next day I found there wereparties goingto peg it out.
I do not remember all the circumstances exactly, but I know that as soon as I heard about tbe other
men, I took a horse and hastened away, and pegged it out.

752. Did Smith, Coleman, McDonald, andBlake authorize you to mark it out ?—Smith did.
753. Did the other men ?—No ; they were not there.
754. Did you not mark it outfor those men ?—I marked out five men's ground, and afterwards

gave shares to them.
755. When did you first see Brissenden ?—The first time I saw him, to my knowledge, was on the

3rd March.
756. Where?—Between Paeroa and Mackaytpwn.
757. Why were you walking there ?—I was going along the road to Mackaytown.
758. What for ?—To proceed from there to the Karangahake Hill.
759. Were you walking ?—Yes.
760. Was Brissenden walking ?—No, he was on horseback.
761. Who spoke first when you met?—Neither of us spoke. He passed, and Corbett, who was

with me, said, " That is Brissenden." After this, we went together to a house.
762. Whose house—a Maori's ?—I do not know.
763. Why did you go to the house ?—Corbett told me to go.
764. Tou went back together ?—Yes.
765. And what occurred then; did you knock at the door of the house ?—I think so ;at any

rate we went into Brissenden's room.
766. At Corbett'srequest?—Yes. He was the principal; I was only in company with him.
767. What tookplace then?—Brissenden handed me those rights.
768. Who spoke to Brissenden—you or Corbett?—I don't remember now.
769. But the result was that Brissenden handed you a bundle of miners' rights ?—He handed me

three orfour bundles.
770. And what did he say to you ?—He said, " Take these to the Karangahake Hill, but don't give

them to the parties until about 10 o'clock," or something to that effect.
771. Were the names of the different parties written outside these bundles?—No.
772. Well,how did you know how to distribute them; were they to be distributed singly ?—There

were three or four bundles.
773. At anyrate you took the rights. Did he say anything further to you ?—I do notremember

what took place exactly.
774. Did Corbett say anything?—No ; there was very little talk about the matter.
775. Did Corbett take you there on purpose to get these rights ?—I believe so.
776. And you went off at once to the hill with them ?—No, I went to Mackaytown.
777. Did you give any of the rights away there ?—No.
778. When did you first part with them ?—About 10 o'clock, on the Karangahake Spur.
779. What did you do with them ?—I gave them to two or three persons.
780. Did you look at the names ?—I did see the names of some, and I gave them to three or four

persons, who wereto give them to the owners.
781. They were different persons, were theynot ?—Yes.
782. Did you keep your own right?—No, it went with the bundles, if it was there at all.
783. When did you get it ?—The same day, I think.
784. Was it arranged that all those claims should be marked out for the common benefit?—I do

notknow.
785. How was it that your miner's right was amongst them?—I do notknow. Some friend took

it out for me, I suppose.
786. Did you not know on the 4th March that yourequired aright to mark out the ground ?—Yes.
787. And did you not use your right?—Yes, on the 4th.
788. And did you not pay a pound for it ?—Yes.
789. To whom?—To Brissenden, I think.
790. When did you pay it to Brissenden—was it prior to the 3rd March ?—After the 3rd March.
791. Did you give it to him by itself or with other moneys ?—With other moneys.
792. What other moneys?—Moneys that the other men told me to give to the man who gave me

the rights.
793. Brissenden gave you the rights without getting the money?—Yes.
794. And yet he neverknew you ?—He knew me through Corbett, I suppose.
795. Can you say when you paid for them?—It might be two or three days afterwards.
796. Can you state the amount you paid him ?—About £23 or £24,1 think.
797. Do you know where you paid it ?—ln theplace where I got the rights.
798. Did you go up to the house ?—Yes; I went there one evening.
799. By appointment ?—No.
800. Then why did you go there?—Brissenden told me he wouldbe leaving, and that it was only

right these parties should pay for their rights.
801. When did he tell you he would be leaving ?—After the 3rd March, in Mackaytown.
802. Did you go to see him at the house by yourself?—I went up and gave him the money that

the miners had given me.
803. Who were present ?—None but the two of us.
804. And you paid him the money thatyou hadreceived ?—Yes.
805. Did you have any conversation about the pegging out?—No.
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806. Did lie inquire about the share or shares in the Home Eule ?—I do not think so.
807. "Will you swear he did not?—No ; from what I remember he did not.
808. Did he ask you about the G-olden Hill Claim?—I do not think he did. I was only there a

few minutes.
809. And you settled the amount at once?—I merely handed him the money.
810. At this time had there been a great noise about the marking out of these claims—I mean at

the time when you went to see Mr. Brissenden ?—There was some dispute among the diggers.
811. Did he ever tell you you were to keep this affair a secret?—He told me when he gave me the

miners' rights not to say anything about it, or something to that effect, and I said "All right," or I
would not.

812. "Were you not aware that the miners were very anxious to be the first onthe ground to mark
out these claims ?—Yes ; I believe they were.

813. Did you notknow when you got possession of these rights that the miners who gotpossession
of them obtained an advantage over the other miners ?—They were not to be used till after 10o'clock.

814. Did you not know that they were not to be issued till 10 o'clock?—I heard so.
815. Have you not on a previous occasion stated that you distributed the miners' rights while the

men stood by thepegs ?—Yes j perhaps I did.
816. Then was not that giving them an unfair advantage ?—Not in my way of thinking. For my

own part, whether my right hadbeen in my possession or not at 10 o'clock, I would have marked out.
817. Did you not swear that, when you distributedthe miners' rights, and the other men stood at

the pegs, you saw the first horseman galloping from the place where the rights were issued, at 10
o'clock, to the ground ?—I remember saying that, after I gave the rights to the men, I went to the hill
to see the horsemen coming up. What I meantwhen I said parties stood by theirpegs was, that they
stood with pegs in their hands ready to drive them in when the proper time arrived.

818. "Was that before the horsemen came on the ground?—Yes.
819. And they pegged out the ground before the horsemen arrived?—I think so.
820. In your evidence given at the inquiry, you stated that you heard Brissenden was an official ?

—I heard so.
821. From whom ?—Common rumour.
822. How many shareholders were there in this Prospectors' Claim when it was amalgamated with

the five men's ground ?—I do not remember.
823. Can you tellus their names ?—There was groundfor fifteen men.
824. Were there fifteen shareholders or more?—There were twelve shareholdersin Thorpe's party

for half the ground, and Smith's party had the other half. Smith's party consisted of Smith, Coleman,
Blake, McDonald, Corbett, and Dillon.

825. They were in the small claim ?—No ; they had half thefifteen men's ground.
826. Can you name the twelvemen in Thorpe's party ?—They were Alfred Thorpe, John Thorpe,

Tom Arnold, Philip Holt, JohnBeach, James Beach, Alexander Mackay.
827. What Alexander Mackay is that—the Government Agent ?—No ; he has been living with

Thorpe for some time. There was also a man named William Quinn in the party, I think.
828. Hon. Sir D. McLean.] Were there any Natives in the claim ?—Yes ; two Natives were in it.
829. Mr. T. L. Shepherd.'] Do you remember the names of the other men?—I do not; but there

were twelve in all.
830. Were any of the shares given to anybody but miners?—No; at least I do not know whether

they were miners or not. "831. Was Brissendento have any shares in that claim?—I neverheard that he was to have any—
in fact, Iknow he never had any.

832. And you got into this Prospectors' Claim through marking off the five men's ground ?—Yes ;
but evenif I had not done so, I should have had a share in the ten men's ground, but I wanted to
secure the five men's groundfor theparty.

833. Have you seen Brissenden since you paid him for the rights ?—I think,he passed me in
Auckland once or twice.

834. Did you speak to him ?—I think so on one occasion.
835. What did he say to you then ?—I do notremember. " Good day," or something of that sort.
836. Did he ever speak to you about these claims ?—I believe not since I gave him the money for

therights.
837. Have you had any conversation with Corbett since that time ?—Yes; Corbett and myself

were in the same house at Ohinemuri.
838. Has he ever told you since why he took you to get these rights from Brissenden ?—No.
839. But you were satisfied to do as he told you?—l was satisfied to take the rights from

Brissenden.
840. Then if any arrangement was made it must have been made with Corbett ?—I do not know

anything about any arrangement.
841. Do you believe that Corbett went out that morning for the purpose of getting the miners'

rights ?—I do not think so. I think the meeting wasentirely accidental.
842. Mr. O'Neill.'] You mentioned a man named Philip Holt. Is that his name ?—Yes, I

think so.
843. Have you been long mining ?—Ten or twelve years.
844. Sir O. Orey.~\ Where did you sleep on the night before March 3rd?—ln my tent, not far

from Mitchell's store.
845. How far is that from the house where Brissenden gave you the miners' rights ?—Between a

quarter and half a mile, I think.
846. And the house is about a quarter of a mile nearer the gold field than where you slept ?—>About that.
847. Did you sleep in a tent?—Yes.
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848. Who slept with you ?—Corbett.
849. Did Corbett tell you what he was there for ?—He came, like me, to get a share in the claim.
850. And you had no conversation with Corbett on the night you were in the tent ?—No.
851. How far had you gonefrom your tent when you met Brissenden ?—About half-waybetween

my tent and Mackaytown.
852. And what did Brissenden say as he passed you ?—He said nothing to me. Corbett said,

11 That is Brissenden; " who thereuponreined up. Corbett spoke to him, and then said, " Let us go
down ; Brissenden has miners' rights; " and we went down.

853. You did not hear what Brissenden said to Corbett ?—No.
854. And Corbett asked you to go back ?—Tes.
855. Brissenden gave you the rights—not Corbett ?—Tes ; he gave me three or four bundles of

them.
856. And you say no conversation passed between you ?—No. Corbett may have said, " This is

my mate," or something of that sort, but I do not remember it.
857. What was the first thing Brissenden said to you ?—As nearly as I can remember the first

thing he said was, " Don't tell anybody you have got these, and don't give them away till about 10
o'clock."

858. Did he say that before he gave them to you ?—About the time he handed them to me.
859. And what did you say to him ?—I promised that I would do as he asked me.
860. You said you would keep it secretr—Yes.
861. Did you make a special promise that you never would tell?—Partly.
862. Did you use any words to the effect that you would suffer punishment rather than tell?—

No ; not then.
863. Did you at any other time promise that ?—I said to some of my friends that I would sooner

be punished than tell, and had not Brissenden himself told it I would not like to tell it now.
864. You said nothing more before you left Brissenden ?—I remember no other remarks.
865. You know a man named McDonald ?—Yes, a good many of them.
866. But there was one McDonald who arranged this with Brissenden. Did you know him ?—I

donotknow.
867. Did a man named McDonald tell you to go to that place and wait there ?—No.
868. Did you start that morning with the expectationof getting the rights ?—I did not.
869. And Corbettnever told you you were to get them ?—No.
870. Did any person tell you that thefive men's ground you pegged out was not included in the

Prospectors' Claim?—Mr. Mackay told me, I think, but I got the first intimation of it from the
Gazette on the 3rd March. On the 4th March Mr. Mackay told me that the Government would not
allow fifteen men's ground to be reserved.

871. At whathour did he tell you ?—About 9 or 10o'clock on the 4th March.
872. Did you go at once and peg out?—I went very soon, and was accompanied by a surveyor.
873. At what o'clock did you purchase the Gazette /—After 12 o'clock on the 3rd March.
874. Mr. T. L. Shepherd.,] I will read to you what Corbett swore before the Commission. He

said, " I got up between 6 and 7 o'clock on the morning of the 3rd. I had breakfast, and walked up
with Dillon. I went to Takerei's house with Dillon, on the road up. We did not stop more than a
quarter of an hour there. I saw Brissenden there, and several others—Europeans and Natives—were
about the place. Only Dillon and myself went inside. I was a witness to Brissenden giving Dillon
some miners' rights. There may have been three or four bundles. I believe mine was amongst them.
I got it threeor four or perhaps five days afterwards. Some person in the Golden Hill was to peg
out, and did peg out with that right for me on the morning of the 3rd March." Is that correct?—As
regards the Golden Hill, I do not know when it was pegged out.

875. And you believe some of the miners' rights were used on the 3rd March—some of the rights
that you received from BrissendenP—Probably they were.

876. (Heading:) " I think Brissenden said, ' peg out the best ground you can.'" Did he say
that ?—I do notknow.

877. Will you swear he did not?—No.
878. Corbett left you, did he not ?—Yes, in Mackaytown.
879. And you want on with the rights to the ground?—Yes.
880. Corbett swore that he was not aware that he was to meet Brissenden before that morning,

did he not?—I believe so.
881. Then you must have told him about it ?—Iknew nothing about it.
882. He says, "We met Brissenden on the road. He was on horseback, and told Dillon he

wanted to speak to him." Is that correct?—No.
883. Corbett swore, " I heard there was an arrangement to get miners' rights as early as possible,

but I had no idea of its being possible to get them before theproper time. I thought we might meet
Brissenden at Mackaytown. I knew he was the man to get the miners' rights out." Is that true?—
I do notknow..

884. Sir G. Grey.] Do you know a man named Cashell ?—Yes; two or three Cashells.
885. Do you know Eobert Cashell ?—Yes.
886. Did you give him hisright on the morning of the 3rd of March ?—I did not.
887. You are sure that his right was not in one of the bundles you gave?—l am not sure, but to

the best of my belief it was not. I never heardany one say it was.
888. Did you know all the names in the rights you gave?—No; I did not.
889. Did you give Charles Alexander his right ?—No.
890. Or Patrick Quinn ?—No.
891. Or William Livingstone ?—No; I do not know him.
892. Do youknow the names ofall the rights you had ?—No.
893. Then can you say that these men had not their rights through you ?—I won't say yes or no

to that. They may have been in the bundles.
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894. How many bundles did Brissenden give you ?—Not less than three or more than four.
895. The Chairman.] Will you describe again your object in going to that field ? What was your

object in going from the Thames to Ohinemuri ?—To get a share in this Prospectors' Claim.
896. And did you succeed in getting a share in the Prospectors' Claim ?—Tes ; but I got it

through the amalgamation at a subsequent period. Even if I had not markedout, I would have had a
share under the amalgamation with Thorpe.

897. You had made this arrangementprior to the 3rd of March ?—Tes.
898. And you were satisfied with that arrangement,and did notintend to try for anything else ?—

I did not intend to mark out any ground that day.
899. Now, when you received these rights from Brissenden, I understand that you met him, and

that you went back to the house, and got them. Did you pay him for them ?—No ; I did afterwards.
900. Did you pay him for these rights then ?—No.
901. And how had these rights been procured ?—I do notknow.
902. Could they have been procured without payment?—I do not think so, but Ido not know.
903. You paid for them at a subsequent period ?—Yes.
904. It would appear from that, then, that Brissenden did not receive the money for these rights

at the time he gave them to you ?—No.
905. He held you accountable to pay him the money for them at some subsequent period ?—No ;

I was not accountableat all for them; I was only responsible for my own.
906. When he gave you these rights, he gave them to you without payment. Now, did not that

strike you as something extraordinary, that a stranger to you should give you several bundles of
rights ?—No ; I dare say some one told him who I was, and that he would be safe in sending them
by me.

907. You believe that when Brissenden got these rights he must have paid for them himself?—
Yes ; I think so.

908. Did you know, then, thathe had not received any paymentfor them himself ?—No; he after-
wards told me he wanted the money for them.

909. Your own right was included among them ?—Yes, I think it was with them.
910. Did you pay him at that period for your own right ?—No.
911. Is that not an extraordinary way to get rights, including your own, without payment?—No;

heknew, I suppose, that I would pay him for my own at least.
912. Can you suggest a motive which could have induced Brissenden to do this most extraordinary

thing ?—Iknew nothing of Brissenden, and never saw him before the 3rd of March.
913. A total stranger puts rights representing a lot of money into your hands without receiving

anything for them?—The only thing I thought at the time was, that he knew most of these parties,
and that he would get the money from them.

914. And you think, then, that he did not do it as a matterof pure benevolence?—I did not think
about it at all. I merely took the rights from him to certain parties on the Karangahake Hill. He
told me not to give them away until 10o'clock, although I may have given some of them away before
that time, but I am not certain.

915. When you reached the hill, did any person come up to you, and ask you whether you had
rights ?—No.

916. How did it become known that you had these rights in your possession on the hill?—I went
to two or three of those whose rights were included, and told them,

917. Were these people waiting there by arrangementinstead of going to the office ?—Not waiting
for me. They may have been waiting for the rights. There may have been some other mate of theirs
waiting at the booth for them, for all I know.

918. And you told the people you had those rights, and some time afterwards you gave them to
them. Did they pay you for them then?—No, not then; before I left the hill two or threeof them
paid me.

919. Did you know at the time you received them from Brissenden, that Brissenden had not
received the money ?—No, I do notremember his telling me so.

920. When you gave the rights to those people on the hill, did you know whether these people
had paid Brissenden for them or not?—No, but before I left the hill that day two or three gave me
money to pay for them. They did not know from whom I got the rights.

921. Did any conversation occur when they paid you?—No.
922. Then how came you to take the money if you did not know whether Brissenden had been

paid. This money was not handed to you in consideration of your services in bringing them there ?—
Certainlynot.

923. Did you keep a list of the names of the people who paid you these moneys ?—I did, so as to
remember who hadpaid me.

924. Sir Q. Grey.~] Did Brissenden tell you how many rights he gave you?—I think not.
925. Did you count them ?—No.
926. The Chairman.'] At this subsequent period, when Brissenden asked you for the payment, did

he then tellyou how many rights he had given you ?—I do not think so. He didnot ask me for the
money, but merely said he was going away, and that if I could get some of the money for him he
would be obliged.

927. Did he explain to you at this time his reason or motive for his benevolence in buying these
rights ?—He did not.

928. And it did not excite your curiosity ?—No ; as I said before, I took these rights from him to
oblige him, just to give them to the people for whom they were intended.

929. Mr. T. L. Shepherd.] Do you know Michael O'Haire ?—Yes ; he is a miner.
930. Has he a share ?—Yes ; 1 heard so.

Mr. Dillon,
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933. Do you know Mahoney ?—Yes.
934. Do you know that he has a share ?—I do not.
935. Did you give any of these rights to any of the people who pegged out the Home Eule

Claim ?—Yes ; I either gave them to Donovan, or to a person to give to him.
936. Do youremember the number you gave to him ?—No.
937. Were they in a separate bundle ?—I gave one bundle to him.
938. Did you know that that bundle included Brissenden'sright ?—I did not.
939. Have any of the men in the Home Eule Claim got any share or interest in the Prospectors'

Claim ?—No.
9-40. There areno partnerships in the Home Eule Claim and the Prospectors' Claim ?—Not that

I know of.
941. The Chairman.'] You have already said that you did not go to Brissenden and ask him if he

had the rights ?—I did not ask him that.
942. If Brissenden says that a "person named Dillon came to me and asked me if I had got the

rights," does he say what is false ?—I neverwent to Brissenden to ask him that; and I never saw him
to myknowledge before the 3rd March.

943. Then, I may tellyou that Brissenden has sworn before this Committee that you went to
him and asked him whether he had got therights. He says, " I said ' Yes, I had,' and gave them to
him with strict injunctions to be careful not to use them before the time"?—l only went to him at
Corbett'srequest. Brissenden told me not to give them to the parties until 10 o'clock, and I promised
that I would not do so. His statement is not true except the latter part about not using them before
10 o'clock.

944. (Eeading from Mr. Brissenden's evidence :) " Q. After these miners' rights came into your
possession, what did you do with them ?—A. I took them downto the placewhere I had been stopping
—the house of one Takerei, a Native." "Q. What then ?—A. Some time afterwards—l cannot well
tell the time, but I should say it was somewhere about breakfast time—a person named Dillon, one of
the prospectors, came to me and asked me if I had got the rights. I said, ' Yes, I had,' and I gave
them to him, witli strict injunctions thathe was to be careful not to use them before the time." Do
you state distinctly thatwhat he has stated is false ?—That statement is not true about my going to
the house and asking him for them.

945. Sir G. Grey.] When Brissenden gave you the rights he did not tell you how many there
were ?—No, he did not.

946. And he didnot tell you they were to be paid for ?—No.
947. Had he been paidfor any portion of them at that time?—No ; I paid him no money for

them until after the 4th March.
948. Did he give you a list of the persons to whom the rights belonged ?—I think I saw a list

somewhere, but whether I took it or not Ido not know. I think 1 did not.
949. Then these persons were waiting on the hill to get their miners' rights ?—Yes, some of

them were.
950. Some went with you from Mackaytown ?—Yes.
951. You told them you had these rights ?—There was only one man who went with me, and

I told him I had the rights ; but I didnot say Ihad his.
952. You told thepeople in Mackaytown you had the rights ?—No, I only told one—afriend.
953. Then you distributed the rights upon the hill ?—I gave them in the parcels as they were on

the hill.
954. And there must have been some arrangement for the people to be there to receive them ?—

I do not know. I saw afterwards the claims all pegged out. The men were running about in
confusion changing rights—each man was getting his own.

955. Mr. T. L. Shepherd.] It appears that there were two bodies of miners, one who expected
their rights on the ground through you, and another who expected to get them at the Government
offices ?—I donot know thatanybody expected to get their rights through me, except five or six.

956. They were waiting there to receive their rights, were they not, although they knew that the
proper office was some distance away ?—I do notknow what they were there for.

957. You went on the ground ; did you notknow whom you should go to ?—I met two or three
of my friends and told them I had the rights, and I gave therights to them.

958. Sir G. Grey.] They did not come and ask you for them ?—No.
959. Mr. T. L. Shepherd.] They neverwent near the office ; they remained on the ground, didthey

not ?—I do notknow. I believe they went on the ground.
960. And you swear that they did not expect them until you gave them to them?—I do not think

they did, except the five or six before mentioned.

Mr. Dillon.
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"Wednesday, 22nd Septembeb, 1875.
Gerald Eichaed Disney O'Halloban re-examined on oath.

961. Sir G. Grey.] How many bundles of rights did you give to Mr. Brissenden ?—One; abundle
tied up, I believe.

962. You only gave him one?—Only one, as far as I know. There may have been subdivisions
in the bundle ; they were tied up in one. 2:

9G3. If this was separated into three or four, this must have been done by Mr. Brissenden him-
self ?—Tes.

964. It was not doneby you?—Not by me.
965. How many rights had you in your own name in the bundle given to Mr. Brissenden ?—I did

not know I had any.

Mr. a. R. D.
0'Halloran.

2nd Sept., 1875.
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966. I ask you from your present knowledge how many you had ?—I believe I had one.
967. You are not aware you had more than one ?—I am not.
968. What other names were associated with you in that application ?—I really do not know. It

was afterwards used to register a share in the Golden Hill Claim.
969. Ifind that really three were in whatI believe is your name in the list given to Brissenden ?—

I was not aware of it. I know there was a right applied for me in the list sent in by Peter Austin.
That, Iknow, was applied for by Peter Austin himself, who got the rights from the office.

970. He didnot get them from Brissenden ?—No.
971. There is another list headed by the name of Charles McLean ; you had aright in that ?—I

had.
972. There is one in your name, and another in the name of Eichard Disney ; was that yours?—Tes, that was mine too.
973. You had those two rights ?—Yes.
974. What interest have you in any mines that were taken up under the rights obtained by Mr.

Brissenden?—I believe one wasregistered in my name in the Golden Hill.
975. Have you no other in the Mazeppa?—I have.
976. Was that taken up by those rights ?—The Golden Hill was afterwards, I believe, amalga-

mated with a claim called No. 1 South, and they are now called the Mazeppa.
977. In the rights taken outby Brissenden,were there any for a sharebroker named Hennelly ?—

Ido notknow really any of the names of anybody, Imay say, that were in Brissenden's list. Ido not
believe I ever saw the list or knew any of the names with the exception, I believe, of Brissenden's
name, and that was writtenround it. I afterwards objected to have the share in the Golden Hill. A
man cameto me about it; I said I had nothing to do with it. He told me it was one of Brissenden's,
and that I was to sign for it. I never considered that I had that share ; Ido not consider that I have
it now, or any interest in it.

978. Have you ever been asked to pay £1 for this right ?—I have not; I have never paid for
that. Ibelieve it was taken out by Brissenden.

979. Who took out the rights on this list headed by Charles McLean ?—These were taken out by
Michael Hennelly.

980. Had Hennelly any rights himself?—l believe he had.
981. Is he a sharebroker at the Thames ?—Yes.
982. Yousay you gave nobody else any rights except Brissenden ?—I did not. I didnot give

anyone else rights but Brissenden.
983. Did you give him a bundle containing the right of a mannamed Cashell ?—As I said, I did

notknow the names in these rights I gave to Brissenden.
984. But you only gave him one bundle ?—I gave him one bundle.
985. Because there are some rights still unexplained. It appears thatMichael Hennelly, John

Hennelly, and Eichard Disney have rights in the bundle given to Cashell?—I was not aware of that.
986. Do youknow Frederick Crippen?—I do.
987. Do you know whetheryou gavea right to Brissendenfor him or not ?—IdonotbelieveI did;

I really cannot say. It might have been in the bundle, but Ido not believe he was likely to be there.
988. After you got the rights from Mr. Mackay, you never parted with the whole of therights to

any other person but Mr. Mackay himself? —I did not; I returned them to Mr. Mackay.
989. You never put them into Crippen's hands ?—I never did. Until I returned them to Mr.

Mackay, I kept them in the haversack on my shoulder.
990. Youhad not anyknowledge of the names of the persons for whom Mr. Mackay had taken

outrights ?—I did notknow thathe had takenout any. Hennelly told me that he had applied to Mr.
Mackay for some, and Austin also applied to him ; these were all I recollect.

991. You are Mr. Mackay's clerk, and you had no knowledge that these people had applied to
him to take outrights for them?—No, I did notknow as his clerk.

992. Are you aware whether Crippen had any other dealings with Hennelly ?—I cannot say. I
know Crippen was in the habit of buying and selling shares, and he may have had dealings with
Hennelly in thatway, and I have no doubt he had.

993. Do you know if Crippen had a share given him in the Prospectors' Claim at Tairua?—I do.
994. Do you know who sold the scrip ?—Several brokers—Hennelly, Gellion, and Prater.
995. Had you any interest in that share?—I had.
996. What part of it did you get?—A half with Crippen.
997. Had any other person any share in it ?—Not that I am aware of.
998. Was any other person to have had any share in it?—No. Crippen had the share. I arranged

with him.
999. Have you and Mr. Mackay been partners in any transaction?—None.
1000. You have neverbeen partners together?—No.
1001. Had you anything to dowith the Hikutaia Township ?—No.
1002. You had no share in that?—No.
1003. Then the same Hennelly who got this claim at Ohinemuri was the broker who acted with

you and Crippen in selling the Tairua shares ?—Yes. He was acting as one of the miners at
Ohinemuri at the time.

1004. How much money did you get for your half of that share in the Prospectors' Claim at
Tairua?—I cannot say exactly. We sold at different prices.

1005. Was it £1,000 ?—No, not so much as that, I think ; somewhere about £800.
1006. You had a full half of the share ?—Yes.
1007. There has been areturn showing that it sold for more than £2,000, but you only received

£800 ?—lt was about £800. I have no account sales.
1008. It was not as much as £1,000 ?—No, not so much. I can hardly say exactly the sum, as

Hennellybought other shares for me; and bought and sold shares.

Mr. G. S. D.
0'Halloran.
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1009. Was that share a present made to you ?—lt was an understanding that Crippen was to
have an interest in a claim at Ohinemuri, and he gave me the half of this share.

1010. Did Mr. Mackay tellyou not to takeany part of this share ?—No, he did not.
1011. Then you had no knowledge that Crippen had a miner's right appliedfor by Mr. Mackay?—

Iwas not aware that Mr. Mackayhad applied for anybody's rights. Applications were made to him.
1012. You were not aware that Crippen had made an application?-—I knew an application had

been made to Mr. Mackay for aright for Crippen.
1013. Were you aware that application had been made for aright for Hennelly ?—I was.
1014. Did you know that Natives had applied to Mr. Mackay for rights ?—I heard that a number

of Natives had applied.
1015. Did you evermanage anything connected with the Native Department for Mr. Mackay ?—

I have had a gooddeal to do with Natives in buying land, and paying the Natives.
1016. How do you pay them ?—Sometimes in money, and they sometimes used to get advances

of goods.
1017. How did they get advances of goods ? In what form was that done—by orders on

storekeepers ?—Sometimes by orders, and sometimes I wentwith them and saw what they got.
1018. Did you give orders?—Frequently.
1019. Was it for such and such articles these were made out?—They were nearly always for

articles. The Natives used to state the articles they wanted.
1020. Were the names of special storekeepers put down, to whom the Natives must go ?—No ; Iinvariably asked them where they wanted to buy.
1021. They might name any store in Shortland or Q-rahamstown ; there were not two or three on

whom the orders were always given?—The Natives generally went to three orfour stores. They were
in the habit of going there, and hardly everwent anywhere else.

1022. Was there any commission paid by those storekeepers who got the orders ?—No.
1023. They never offered you a commission ?—I have been offered a commission.
1024. By them?—Yes.
1025. Did you report that to Mr. Mackay ?—No ; I did not.
1026. Were the same storekeepers dealt with afterwards ?—Yes.
1027. Did you never take anything yourself—neither directly nor indirectly ?—No; neither

directly nor indirectly.
1028. And you did not know that Hennelly had applied for a right for you ?—I didknow that

Hennelly had applied.
1029. You knew that both he and Crippen had?—Yes.
1030. But you did notknow that you handed the rights over to Brissenden ?—Iknow I did not

from what I have heard since.
1031. Then have you heard who handed them overto these people—to one of the people in the

list, Eobert Cashell?—No.
1032. But youknew that Brissenden did not have it ?—I cannot say. Ido not believe that any

of the names you mentioned were in Brissenden's list from what I have heard since.
1033. Did any person sleep in the tent but yourself, Mackay, Brissenden, and Crippen?—No one.
1034. You say you are only aware of one right having been taken out in your name ?—I am

only aware of one right having been taken out in my ownname in Brissenden's application.
1035. I mean altogether?—There are a good many more—either six or seven were taken out in

my name.
1036. With regard to this share in the Tairua Claim which you and Crippen had betweenyou,

you say that Mr. Mackay never desired you to have nothing to do with that share?—l do not
recollect his ever doing so.

1037. You never heard that he had forbidden you to take that share ?—No, I never recollect his
forbidding me to take that share.

1038. Was Mr. Mackay in any partnership in that share ?—None with me.
1039. Nor with Crippen ?—N ot as far as lam aware.
1040. You can give us no information as to how Cashell gothis right before the time ?—No, I do

notknow.
1041. The Chairman.'] When you gave that bundleto Brissenden, did you know there was one in

your own name ?—I didnot.
1042. When didyou first ascertain thefact?—A man named Eiordan, I think, came and askedme

to sign the registration paper for the Golden Hill Claim.
1043. Some one must have paid for that right, or I presume it would not have been issued ?—

No doubt.
1044. Who did pay ?—I do notknow ; Inever paid for it.
1045. You tell us you do notknow who did?—No further than this, that it has been stated that

Brissenden paid for all these rights.
1046. Can you offer any explanation of that circumstance, that a right was applied for in your

name, and that you were not called upon to refund the money?—Shares are often taken out to be"held
for others, insteadof one taking out anumber. They are very often taken out in other person's names,
and transferred over.

1047. These rights wereappliedfor, I understand, by Mr. Brissenden through Mr. Mackay, as you
say ?—I thought they were applied for to Captain Fraser in the first instance.

1048. Do you know to whom Brissenden paid the money?—l saw him pay money to Mr.
Allom.

1049. How much did you see him pay ?—I cannot say.
1050. Brissenden says he paid in two sums of £40 and £13?— Ibelieve it was the larger sum I

saw him pay ; it was a considerablesum of money.
1051. Did you ever pay for that right?—l did not,
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1052. When did you direct Hennelly to apply for rights in your name?—I did not direct him at
all. He cameand told me lie was going to do so.
I 1053. "When?—Some days before.

1054. Do you know when the application was made?—I believe some time on the 2nd.
1055. Did you give him the money to pay for theright ?—I did not then.
1056. Have you done so since ?—I have.
1057. He advanced the money from his own pocket?—l thinkI advanced him some money.
1058. Then you gave him the money to pay for therights ?—Yes, and I think hegave meback the

balance.
1059. You gave him moneyto apply for rights for you?—He asked mefor a loan of money. He

promised to return it, and I gaveit to him.
1060. "When was this ?—Some days before the opening ?—Yea.
1061. How many rights did he apply for for you ?—I think for two.
1062. Do youknow when these rights were issued?—I do not, unless in the ordinary way.
1063. "Were they in thebundle you gave to Brissenden ?—I believe not.
1064. Can you say positively they were not ?—I cannot say positively. I did not look into it.

Hennelly told me he had got them afterwards.
1065. How did he tell you he had got them—in what way ?—There was a discussion about who

first got the rights at the tent. Hennelly said he got them first, and Hogg said he got them first.
1066. Did he tellyou he had got them before or after the issue?—He told me he had got them at

10o'clock.
1067. Was Cashell's name in the same list as yours ?—I believeit was.
1068. If it could be shown that Cashell's right was exercised so shortly after 10 o'clock

as to render it impossible that it could have been issued in the usual way, that would indicate that
yours was somewhat in the same position ?—Yes.

1069. It has been stated in evidence, in the sworn testimony in the Warden's Court at the Thames,
that Cashell's right was exercised before the time. Yours being in the same list, theprobability is
that yours was issued before the time too, assuming that to be true ?—Yes.

1070. In view of that, I ask you again whether you are prepared to say positively that the list
containing Cashell's name and your name was not in the bnndle you gave to Brissenden ?—lf it was
in thebundle, it was in by mistake. I was not aware of it.

1071. Will you explain what you mean ?—I mean that in sorting (as they were sorted in different
bundles), such a mistake might have occurred.

1072. Can you tell the Committee at what time these rights, including your own and Cashell's—
lam speaking of the particular list—wereexercised ?—I cannot say ; I was not there. I had nothing
to do with them.

1073. Where were they exercised; in taking up of which claim ?—The rights applied for by
Hennelly were to take up a claim at Waitekauri.

1074. What claim did they take up?—A claim was taken up in which I had two interests with
these rights.

1075. That particular list was then exercised at Waitekauri ?—I believe so; I was not there
myself.

1076. Some one must have exercised the right on your behalf ?—I believe Hennelly did.
1077. To thebest of your knowledge and belief that is the way they were exercised?—lt is.
1078. Will you state to the best of your knowledge and belief the hour at which they were

exercised—on the 3rd, I presume?—As nearly as I can recollect, I was told they were exercised about
2 or 3 o'clock on the afternoon of the 3rd March.

1079. Is that in your handwriting ? [List headed by Charles McLean's namereferred to.]—It
is ; I wrote that at the request of Hennelly. I copied it from his list.

1080. You have stated, in answer to Sir George Grey's question, that these rights wereapplied
for on your behalf by Hennelly ?—Yes.

1081. In point of fact, did you not apply for them yourself ?—I did not.
1082. Did you draw up the list for Hennelly?—Hennelly gave me a list of the names, and asked

me to copy it, and I did so.
1083. Having copied it, you handed it back to him ?—Yes.
1084. That is the way you account for this list appearing in your handwriting ?—lt is.
1085. Then, if it has been stated in evidence that this particular right of Cashell's, which was

included in the same list with your own, was exercised previous to the proper time, that evidence is
false ?—I do not say so.

1086. You stated that it was exercised about 3 o'clock on the afternoon of the 3rd. If it is stated
that it was exercised at 10 o'clock in the morning, one of these statements must be wrong?—l did not
say that any particular right was exercised on the afternoon of the 3rd. I know that the claim these
rights were intended to be taken out for was registered as having been peggedout at 2 or 3 o'clock on
the afternoonof the 3rd.

1087. It seems pretty clear that the right could not have been exercised upon that spur at 10
o'clock or within a few minutes of 10 o'clock, and also at Waitekauri at 3 o'clock ?—Of course it
could not be exercised at both places.

108S. Youstated that these rights were not exercised upon the Karangahake Spur ?—I do not
believe they were as a whole ; one may have been.

1089. Was Cashell's ?—I have seen it stated in sworn evidence that it was ; that is my only infor-
mation on the subject.

1090. Are there more Cashells than one in that neighbourhood?—l cannot say there areany,
unless they are his brothers.

1091. You stated, in reply to Sir G. Grey, that you had never received commission from store-
keepers on account of goods supplied to the Natives ?—Yes.
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1092. You also statedyou had been offered commission ?—I believe I have.
1093. "Who offered it to you ?—I do notrecollect. I cannot say that any storekeeper offered me

commission. People would como to mo and ask me to collect accounts, telling me to charge commission
upon them.

1094. This is a question of commission on goods. You stated that offers had been made to you,
and you must surely remember who offered you the commission ?—I really cannot recollectthe person.

1095. What commission were you offered P—There was no commission stated, further than giving
commission upon orders. They were to give me a commission if I gave them orders.

1096. You do notremember any names ?—I do not.
"1097. Do you remember what you said to the persons who offered commission to you?—l told

them I did not want any commission:
1098. That you would not take any commission ?—Yes.
1099. You remember abont the time these offers were made ?—lt ia some considerable time ago.
1100. Offers were made to you more than once?—People frequently asked me to collect Native

debts, and one thing is mixed up with the other in my mind. These storekeepers trusted the Natives,
and were very anxious to get their accounts collected.

1101. They wished you to pay these debts out of moneys in your possession, or in Mr. Mackay's
possession, and were quite willing to give you commission?—Yes.

1102. Can you give us the names of someof the people who desired to make that arrangement?—
They were generally people ofsmall means.

1103. You are not justified in keeping back anything out of delicacy for these people—we will
take the responsibility of that ?—I cannot recollect the names of the persons who offered commission.

1104. Youhave been offered commission in that way more than once?—I have.
1105. How many times do you suppose?—I really cannot say.
1106. You said that such commission had been offered to you frequently by a number of people,

but you are not prepared to state the amount of the commission, nor yet one of the namesof the
parties?—I did not meanto say that I had been offered commission frequently by a greatnumber of
people. I meant to convey that it had been done more than once, and by more than one person.

1107. And you cannot give us the name of any one person ?—I cannot recollect at this moment.
1108. Sir G. Grey.] This list is in your own handwriting. You positively knew that the right

had been applied for for you ?—Yes.
1109. The Chairman.'] You have stated that you had six or seven rights ?—Yes ; I learned that

afterwards.
1110. It appears here that you have two. How were the others applied for?—One was applied

for by Peter Austin, and one by Hogg. Twoare applied for in that application—one was applied for
by Brissenden, and the other by Mitchell.

1111. Why was this application made in the name of Richard Disney ?—Mr. Hennelly suggested
doing so in order that my name should not appear so often in the registration.

1112. What reason had he for making that suggestion ?—No particular reason beyond, as I have
already stated, that it is very unusual for persons to hold two shares in a claim.

1113. Did he mean that if your name appeared too often there would be suspicion of improper
conduct ?—No.

1114. Why should not your name appear in full repeatedly?—I cannot say, further than that it
is a very unusual thing for one person to hold more than one share in a claim.

1115. By "unusual" you do not mean "unlawful"?—No.
1116. With respect to these rights on this list, which you practically paid for by advancing a sum

of money, there was another applied for on Brissenden's list which you did notpay for ?—No ; I did
not pay for it.

1117. Have you paid for the other four ?—I have.
1118. When did you pay for them; was it previously to the issue ?—No ; after the issue.
1119. The persons advanced the money for you ?—They did.
1120. Why did they do that?—They told me beforehand that they were going to do it. They

were friends of mine.
1121. Was there no special reason ?—No further than they said they were going to take up a

claim, and wouldgive me a share in it. I took no interest in the matter. They told me they had
taken out the rights, and I paid for them.

1122. When did you pay for them?—Shortly afterwards—within less than a month, I think.
1123. Mr. T. L. Shepherd.'] Do you know No. 1 South Claim ?—I do.
1124. What number of scrip have you in that claim ?—I believe I have 208, and I have 100 and

something more in my name for the share in the Golden Hill, which I do not consider my own, and
neverhave done so.

1125. Who marked out that claim for you?—Hogg.
1126. Is he a miner ?—He is a storekeeper at Ohinemuri.
1127. Did you authorize him to mark out this claim for you?—He offered to take me in, and I

agreed.
1128. Who took out the right for it ?—Hogg.
1129. Have you any other scrip in any other claim on that field ?—I have shares in the

Waitekauri Gold Mining Company.
1130. Who took out the right in that case ?—Mitchell, I believe.
1131. Did you authorize him to do it ?—Yes ; in the same way as Hogg.
1132. Have you any other shares ?—I have none now.
1133. Have you had since the opening?—At the opening I had a share in a claim called theGolden Knob, I think, which was taken up by Austin.
1134. Who took up the right for that claim ?—Austin. I was also in a claim at Waitekauri,

which was taken up by Hennelly.
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1135. Who took the right out for that ?—Hennelly.
1136. It appears to have been the regular practice in connection with these shares that the rights

should be taken out for you by others ?—lt was not my practice. I never had anything to do with
taking up claims before.

1137. Yet you disallowthe use of that right in application No. 253. Tou say you did notknow
anything about the right taken outby Brissenden ?—No.

1138. Do you mean to inform the Committee that no one was authorized to take out that; that
you were not willing to accept a share in that ?—I never had heard of a right being taken outby
Brissendenfor me.

1139. Was no one authorized to apply for that ?—No.
1140. When did you first get information that a right had been applied for by him in your name?

—When Eiordan, acouple of days after, came and wanted me to sign the registration paper. I told
him I was not aware of having a share in it. He said the rights had been taken outby Brissenden,
and that I was to sign it.

1141. Then it wasregistered in your name. Tou accepted the share ?—I said to the man, when I
signed it, that it was not my share; that I would not be responsible for anything in connection with it.

1142. Are you not aware that, according to the regulations, if you sign your name to apaper of
that sort, that the share belongs to you ?—Tes.

1143. Then were you not aware that you became legally the possessor of that share when you
got it registered ?—I was.

1144. Did you transfer it ?—I did not.
1145. It still remains in the same position ?—Tes.
1146. Has the ground been worked since ?—I do not think it has.
1147. Is it protected?—It is protected at present.
1143. Tou have the same interest now as you had then?—I believe I have.
1149. Have you sold any shares in any other claim at Ohinemuri ?—No.
1150. No scrip or share ?—No.
1151. Tou hold these interests still ?—I hold only two interests now; the others were abandoned.
1152. Have you any partners in your miningspeculations ?—I have not.
1153. Did you go on the ground on the 3rd of March ?—I did not. I never was on any of the

claims. I went to the Prospectors' Claim a month or two afterwards.
1154. Where did you live during that time ?—I lived at the Thames.
1155. Had you no letters or messages from parties employed on the claim ?—I heard about the

interests I had—the two interests—the others wereabandoned almost immediately.
1156. Why did you abandon them ?—No one went to work them.
1157. How do you know that?—I think the first I heard of it was from Mr. Home, in the

Warden's office, at Ohinemuri. He suggested that as these claims in the register were not worked, I
had better pay a fee and have them struck out.

1158. How long was that after you became possessed of them?—l can hardly say—a compara-
tively short time—about three weeks.

1159. How did you know aboutclaims being turned into scrip if you had no communicationabout
them ?—There were reports in the papers. I was in the habit of meeting shareholders, as most of
them lived at the Thames.

1160. Did you ever pay any money into those claims?—l did; not very much.
1161. These claims have turned out less valuable then was expected?—I believe so.
1162. Mr. O'Neill.'] Tou have beenregistered as having shares at Ohinemuri?—Tes.
1163. Was thatwith Howard and party?—Tes; I believe that is the same as Hogg got out.
1164. Sir O. Grey.~\ That list, commencing with Charles McLean, is in your handwriting ?—Tes.
1165. Tou are aclerk of Mr. Mackay's, and Crippen is also a clerk of Mr. Mackay's ?—Tes.
1166. In this list your name appearsfor two rights; in one case your real name is given with one

Christian name, and in the second case you appear as Eichard Disney, which are your other two
Christian names ?—Tes.

1167. Why did you put it in that form?—As I said before, Hennelly suggested that I should not
have two shares in my own name; that it would be much better ) o have one share in each name.

1168. And you put down the name of Crippen for aright ?—Tes.
1169. Whom did you give the list to?—To Hennelly.
1170. Whom did Hennelly hand it to ?—I think to Mr. Mackay ; I believe Mr. Mackay got it.
1171. And Mr. Mackay got therights consequently?—Tes.
1172. Therefore these rights were in Mr. Mackay's haversack ?—Tes, they would be.
1173. Tourself, Mackay, Crippen, and Brissenden slept in the tent together on the night before

the opening ?—Tes ; no one else.
1174. Tou gave one bundle ofrights to Brissenden ?—I did.
1175. Tou are aware that Eobert Cashell's right was exercised on the 3rd of March, on the

Karangahake Spur, before he could have got it from the office ?—I have seenit stated so.
1176. In his evidence before the Commissioners, Eobert Cashell says,—" I did not get my miners'

rights from any of those in mycompany. We overtookseveral goiugup to theclaim. It wasfrom some
person that was on the spur that I received the miner's right. I must decline to say who that person
was. I have thoroughly made up my mind not to tell who gave me my miner's right. I know the
person. He was on the spur. I do not know whether he gave any other person a miner's right.
The answering of the question as to who gave me my miner's right might tend to criminate me
andperhaps him on a chargeof conspiracy to obtain miners' rights. He was not a Grovernment official
of any. kind. I expected to have gotmy miner's right in the way I did. I arranged the night before
to have this miner's right given to me as I have stated." It appearsfrom that, that the night before
Eobert Cashell knew that these rights, in which you had two shares, out of eleven, and Crippen
one, were to be handed to him in a fraudulent manner, and that he got them; can you accountfor that
in any way ?—I cannot.
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1177. Therights were in the possession of four persons. Can you account for Robert Cashell's
knowledge the night before that he was to get his right ? —I cannot.

1178. Can you account for how he got it?—l cannot (
1179. They were in no other persons possession but yours and Mr. Mackay's?—No.
1180. And you can give no account of how your right and Crippen's got out in that way ?

I cannot. Ido not think mine got out. I saw that Cashell's had got out.
1181. They were in the same bundle ?—Tes.
1182. You see your name is wrongly entered on the list, clearly for the purposeof misleading ?—

There was no intention of misleading.
1183. It wasnota frank open transaction. This manknew the night before that he was to getthem :

there wasanarrangement,therefore, made previously, and hedid getthem. Can you accountfor that ?—
I cannot. I know nothing of any arrangementbeing made. Ido not think I saw Cashell on the night
before, or on the following day.

1184. Did you see him a few days before ?—I have seen him frequently at Ohinemuri and the
Thames. He lives at Ohinemuri. He is a storekeeper at Ohinemuri.

1185. This list in your handwriting passed from you to Hennelly, your agent in this other
transaction ?—ln what transaction ?

1186. This selling of shares in the Tairua Company?—Tes.
1187. Then it passed from Hennelly to Mackay ?—lt would in the ordinary course.
1188. And Mackay got this right in his possession ?—I believe he would; I believe he had it.
1189. And out of his possession it got, according to some previous arrangement with Cashell.

That is sworn to. How do you account for that?—I cannot account for it.
1190. The Chairman.'] Mr. Mackay gave you the bundles of rights to keep while he went

away ?—Tes.
1191. And you gave one bundle to Brissenden, and returned theremainder ?—I did.
1192. When did you give the remaining rights back to Mr. Mackav?—About two hours after-

wards.
1193. At what hour in the day ?—Somewhere about 9 o'clock, beween8 and 9.
1194. Where was that ?—lt was at Hogg's store.
1195. Did Mr. Mackay and you leave that store then to go somewhere ?—He left there. I

was waiting while a horse was getting a feed to go to Katikati.
1196. Did you part company with Mr. Mackay at Hogg's store?—Tes.
1197. It comes into this position, assuming the evidence to be correct—that is to say, this bundle

of rights, in which your name and Cashell's were included were not givenby you to Brissenden ; you
state that to the beat ofyour belief; then they must have been givenby you to Mackay?—lbelieve so.

1198. Tou must have given the rights on thislist to Mr. Mackay?—l believe I gave all the others
to Mr. Mackay but what I gave to Brissenden.

1199. Supposing your statement to be correct, it must'follow naturally that if Cashell's right and
your right were in the same bundle, and Cashell's right was exercised before the proper time, Mr.
Mackay must have given them to some one else before the proper time ?—ln an ordinary course, Mr.
Mackay would have had those rights on thenight of the 2nd.

1200. Tou state that you did not give those rights to Brissenden ?—To the best of my knowledge
and belief I did not. I did not know the name or number of any of the rights which Brissenden got.

1201. Tou appearto be pretty positive that the rights in this list were not amongst those given to
Brissenden ?—Therights were all pinned together in the separate applications

1202. Iwill ask you again, in order to give you an opportunity of qualifying your statement if
you like, whether you gave that list, including your own name and that of Cashell, to Brissenden on
the morning of the 3rd?—To the best of my knowledge and belief, I gave him the bundle which
appeared to be thebundle applied for by him.

1203. To the best of your knowledge and belief, did you return the rights on that list to Mr
Mackay ?—I returned all the rights with the exception of those given to Brissenden.

1204. Tou have already stated that these rights were given to Mackay on the night before ?—ln
the ordinary course they would be, and no doubt they were.

1205. They were in Mackay's possession when he parted company from you at Hogg's store ?—
Tes, I believe they were.

1206. Then, if these rights were exercised before the proper time, Mr. Mackay must have given
them to some one else ?—Assuming everything you stated to be correct—assuming that he got them
on thenight before—l cannot swear that he got them—assuming that he got them, and assuming he
gave them to me, and assuming they were not included in Brissenden's bundle. I may say that I did
not see the rights or any single name.

1207. Hon. Sir D. McLean.~\ Tou saw the bundle, not the individual rights ?—Tes, not the
individual rights.

1208. Sir G-. Grey.'] Who delivered the rights for Mr. Mackay in the morning ?—He delivered
them at the booth.

1209. What was Robert Cashell by trade ?—He was keeping a store at Ohinemuri.
1210. Did you ever give Cashell any orders to supply Natives ?—I did, some time before. He

was keeping a store lowerdown.
1211. He was one of the people you gave the orders to ?—Tes, for a short time; he was not in

business long.
1212. I understand that you did not give these rights to Brissenden—those of Cashell and your

own ?—To the best of my knowledge andbelief, I did not give them to him. I gave him a bundle which
1 believedto be thebundle which he said he hadpaid for.

1213. Tou did not look to see if you gavehim any other ?—I did not.
1214. Tou mean to say that you handed it over to him in that careless way ?—No ; I thought I

was giving him thebundle which he had applied for. I did not open thebundle and look at the names.
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1215. Mr. T. L. Shepherd.'] Was the bundle marked?—lt was either marked, or Brissenden's

was the first. I think it was marked on the outside.
1216. Sir G. Grey.] Was it tiedup ?—I do not think itwas. lam not quite sure.
1217. Did you ever let the rights pass into Crippen's possession after Mackay gave them to

you ?—No.
1218. He neverhad them in his custody ?—No; I had them myself.
1219. No other personbut you?—No.
1220. Then it must rest between Mackay and yourself ?—I supposeso—in that way.
1221. Mr. May.] You stated that, to thebest of your belief, you did not give Cashell's bundle to

Brissenden. Is it notpossible that they were in the bundle. It was possible. I do not think I had
them.

1222. Sir G. Grey.] You declare you know of no arrangement by which these rights were to be
given up ?—I declare Iknow of none. I never heard that such a thing was to be done.

1223. The preconcerted plan lies between Cashell and some other person. It does not lie with
you ?—I never had any conversation with Cashell about the rights.

1224. Have you had any conversation with him since ?—Yes ; Ido not recollect what it was. It
was while he was waiting to be examined at Ohinemuri. Ido notrecollect what took place.

1225. Did he ever tell you how he got the rights ?—He did not.
1226. You have no idea how he got them ?—I have not. I may state further, that although that

application is in my handwriting, I did not recollect any of the names further than my own. I
simply copied it for Hennelly, as I had access to the tent where I could write.

1227. The Chairman!] You stated that you did not know whether these rights of Brissenden's
were tied up or not ?—I fancy they were tied up or rolled up. I think they must have been.

1228. You have stated repeatedly that you only gave one bundle to Brissenden. Is it not
possible that you are mistaken in that ?—I do not think so. I believe it was only one bundle.

1229. Sir G. Grey.] Did you let Brissenden select for himself, or did you do it ?—I handed the
bundle to him.

1230. You did not let him touch all the rights andpull themover?—No ; I gave the bundle to him.
1231. How did you give them ?—-I was engaged putting them in the haversack at the time.

They might have been on the floor of the tent. 1 was kneeling down.
1232. Was he down?—No ;he was in the tent. Ido not think he was particularly close.
1233. Could he have taken one bundle without your seeing it?—l do not think so. I had them

all in front of me.
1234. Cashell swears there was an arrangement that he was to get the rights in the morning.

Yourself, and Crippen, and Brissenden were the only persons who could have got it, and if it was
obtained by previous arrangement, it is difficult to understand how it could have got out by mistake ?
—Yes, it is, of course.

1235. Are you aware whether Brissenden had any interest in the list of names you wrote for
Hennelly ?—I believe he had not. Ido not think he had.

1236. Therefore it couldnot have been for himself?—No.
1237. In the other case he had an interest?—I believe he had three or four rights in his name in

the other.
1238. Was there any arrangement that, if you gave him the rights he was interested in, he would

deliver those which you were interested in ?—I had no arrangement of the kind.
1239. The Chairman.] You see the difficulty the Committee are in to understand the matter, and

you arestill prepared to say that you only gave Brissenden onebundle ?—That was all.

Mr. G. S. D.
O'Halloran.

22nd Sept., 1875

Thursday, 23rd September, 1875.
Mr. E. T. Brissendenre-examined on oath.

1240. The Chairman.'] You have already stated in evidence that, on the morning of the 3rd of
March, at 6.30. a.m., you received a bundle ofminers' rights from Mr. O'Halloran ?—I did.

1241. What did you do with the bundle when you received it?—l left Mackaytown when I
received it, and went down to Taipari's house with it.

1242. Are you certain that you did notreceive more than one bundle ?—I am perfectly certain of
that.

1243. Did you, before you reached the house of Taipari, separate the bundle ?—No ; I did not.
I took them exactly as I received them.

1244. Do Iunderstand you to say you gave them to Dillon, exactly as you received them, in one
bundle ?—I think so. At all events I have no recollection of separating them. You will understand
that the Gold Fields Eegulations provide that no party of men should have more than ten miners'
rights. Each bundle would have ten. I think they were all fastened together. You cannot possibly
have thirteen or ten, because no party of men can hold more than ten men's ground, but they can
amalgamate afterwards. They were, I believe, fastened together in tens, or in less than tens.

1245. You have already stated that you did notknow the names of the people in whosefavour these
rights were issued, exceptperhaps the one on the outside?—I do not.

1246. That one was perhaps your own?—No, I think the first name was Smith's. Yet I have no
recollection of that. Whether 1 was in the miners' rights, or whether it was the knowledge ofSmith,
Coleman, and three or four othersbeing in it, I cannot now bring to my mind. At all eventsmy name
was three times repeated in the list. I also know thatsuch was the case, inasmuch as since when it has
been attempted to form companies, I have been asked to transfer my interest,which I have done. I
have been registered in certain claims, but they could not use them until I had given v, transfer, and
when asked for them I have giventhe transfers.

Mr. E. T.
Brissenden.
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1247. At any rate you are certain you gave these rights to DilloD, as you received them in one

bundle. That is my impression.
1245. If Dillon states you gave them to him in three orfour separate bundles he would be stating

what is not true ?—I tellyou that they were done up in tens,eights, or sevens,whateverthe applications
were, but how many similar bundles there were I cannot tell you. My impression is that they were
all fastened together. If they were separate, Ido not know what names there were in each. As to the
little minutiae of what occured at that time I cannot now positively say. At all events the whole of
the rights I got were given to Dillon.

1249. I may state for your information that Mr. O'Halloran is firmly underthe impression that he
gave you one bundle only, and that was tied up ?—That is my impression.

1250. You are perfectly certain you did not separate them ?—1 do not think I did. I have no
recollection of their being separate, unless the pin burst.

1251. You paidfor these miners' rights?—l first gave a cheque for £40 ; but it was not enough.
Thirteen pounds more was required ; and that I gavein cash.

1252. Had you previously received that money from the people in whose favour the rights were
issued ?—I had not. I was asked to supply the money temporarily.

1253. What inducementswere offered to you to do so?—None whatever. I have always been on
friendly terms with the Grahamstown and Thames diggers, and very often lent them money.

1254. Then I understand you that the money was advanced as a matter of benevolence or of
kindness?—As an act of kindness.

1255. Have you ever since that timehad the. moneyrepaid to you ?—I am under the impression
that a day or two afterwards some four or five pounds were paid to me. I really do not recollect the
amount; but some trifling sum was given to me by Dillon. I have thatimpression ; but cannot say so
positively.

1250. Do I understand you to say that you have lost the balance of the money you advanced?—
Ihave neverreceived it; in fact I didnot much expect to do so at the time.

1257. Was that an ordinary transaction?—I have had a great many transactions with the Thames
miners which have turned out as profitless as that. For instance, J. B. Hannah and another—I think
his mate Porter came to me that very day, saying that they really didnot know what to do, and asked
mefor a littlemoney. I gave them £5.

1258. We have it inevidence by Mr. O'Halloran that his name was included—that is to say, among
the rights he gave you at that time was one in favour of himself. You probably do not know about
that; but I will ask you if O'Halloran ever paid you for it?—I am certain that I neverreceived any
money from Mr. O'Halloran in my life.

1259. In point of fact, that would be equivalent to making O'Halloran a present of a pound ?—
If his name was in it.

1260. I want you to taxyour memory and to say what you told Dillon to do with the rights when
you gave them to him ?—I distinctly recollect one thing: I told him not to make an improper use of
them. I enlarged upon that remark, and said, "If you do you will lose your ground, because it will
be valueless if you take up the ground before the proper time. Besides getting me and others into
trouble, you will lose your ground. Now, be sure and do not use them before the proper time."

12(5 L. What did you consider the proper time to be ?—I understood after 10 o'clock.
1262. Exactly. As the miners' rights were only issued from the tent at 10 a.m., and there was a

certain distance to be travelled with them, it was impossible the rights could be used at 10 o'clock?—
I saidbefore the proper time ; I did not know that was 10 o'clock.

1263. I will put it in another way, Mr. Brissenden : Did you say anything to any of the people
in whose favour the rights were issued, about waiting until a crowd had arrived from the tent,and
then to commence pegging with the others ?—lt was a general impression that for every one of the
prospectors there were about ten other men who were determined to jump their ground. It was
publicly threatened that they would not allow the prospectors to put in their pegs, but that they
would be crowded out.

126k Did you mention that the rights were to be exercisedbefore the crowd from the Warden's
tent arrived ?—I merely told them not to use the rights improperly. I had no intention that they
should be used in any other than the ordinary way.

1205. Then about this interview with Dillon, lam anxious to get what transpired. I understand
you to say that you cautioned him against exercising the rights before 10 o'clock ?—Against exercising
them improperly. I know I used that word once, and gave him this warning, " You now quite
understand the term." I went clearly into it, and explained how he would lose his ground. That I
distinctly remember,

1206. But did you not mention to him to exercise the rights as soon after 10 o'clock as possible,
so as to anticipate the crowd from the Warden's tent?—I suppose that was the object.

1267. But, in fact, it was giving them an advantage over the people coming to the field?—No
doubt it gave them an advantage. My main object was to get the men their ground, in a sense of
abstract justice.

1268. Can you give the Committee any evidence as to when the rights were actually exercised ?
—I cannot. I never left Taipari's house that day. I passed through Mackaytown on the following
dayon the way to Tauranga.

1269. I understand, Mr. Brissenden, that you wish to make a statement to the Committee ?—
Merely to request that the Committee may arrive at somedecision, so far as I am myself concerned;
and that, feeling as I do that I have been really to blame in the matter, you will visit it lightly on
Mr. O'Halloran. It was really my fault that he got into the difficulty. Ifeel thatmost distinctly,
and I should feel very much hurt if he is injured by the transaction. It was stupid and quixotic on
my part ; but I was not actuated by any sordid motives. I have suffered greatly, socially a greatdeal,
and on personal grounds I ask the Committee to release me as quickly as possible.

1270. Sir George Qrey.~\ Are you a member of the Northern Club at Auckland?—Yes.
6—l. 3.
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1271. What is the name of the manager?—Daveny.
1272. Did you get a miner's right for him ?—I did not.
1273. Nor for any one connected with the management of the Northern Club ?—I have no

knowledge of getting one for anybody connected with the Club. If the name is included in the list,
I did not know it.

1274. Was there any conversation in the Club afterwards about that having been done ?—No ; I
had a conversation with Captain Eraser, but not with any people connected with the Northern Club.
I cannot distinctly state so ; but I do not think I had.

1275. You must not think j I want a direct answer, yes or no ?—To thebest of my knowledge and
belief, I never spoke to any one at the Club.

1276. About getting miner's rights for them ?—I swear that to the best of my knowledge and
belief I did not.

1277. Had you any conversations with people at the Northern Club about getting these miners'
rights ?—With no one but Captain Fraser.

1278. With no oneelse ?—No ; I have told you Ido not think so. You willallow me to explain. It
is a long while ago, but if any one had asked me saying," As you are going down to the Thames, I
shall be thankful if you will get me a miner's right," T should have done so withpleasure.

1279. Ido not mean that: I meant in reference to gettingminers' rights before theproper time?—
No, I never did. As 1 have just said, I might have been askedto get a miner's right, andI may have
said, " I will get one with pleasure," but I donot recollect it.

1280. You nowadmit Mr. O'Halloran gave you theserights improperly ?—I asked him for them.
1281. But did you not ask him to do that which was wrong?—I admit itwas an irregular thing for

me to do.
1282. Younevertold Mr. Mackay that such was the case, after the disturbanceabout it beg^n ?—

I thought it was a safeenough thing for him to do.
1283. Did you feel it was afrauduleut thing to have taken them from Mr. Mackay without his

knowledge ?—I did not.
1284. Do you not think it so now, to take documents out of a man's possession without his know-

ledge ?—I did not so look upon it at the time, nordo I think so now. I should have asked Mr. Mackay
had he been there at the time.

1285. Why did you not acquaint Mr. Mackay before ?—He was not there.
128G. He was all night in attendance?—It was just at the time the things were exhibited to mo

that I asked.
1287. Then you do not think it wrong to take a man's documents from his clerk without his

consent ?—lt did not strike me at the time that I was doing any great wrong. I had paid for the
papers, and I argued in that way.

1288. But you have told us thatyou had arranged the day before to get therights in someway?-^-
I said if I could procure the men any advantage I would do it.

1289. You said you arranged to get the rights in some way before, and that you had arrangedfor
a man to be there to get therights from you?—l said if anything can be done I will do it; and that
Smith, pointingto Dillon, said, "There is the man who will come to you."

1290. You slept in the tent with Mr. Mackay, and, knowing the arrangement that had been
made, you could have asked Mr. Mackay at any time for them?—I could not have done so; I left
in the morning.

1291. You did not ask Mr. Mackay ?—I did not.
1292. But you went to the clerk and got them surreptitiously ?—Yes.
1293. You believedwhen you told the man not to use them improperly, they would not do so ?—

I believed so, from the arguments I used.
1294. Knowing all you had done yourselves, you still believed that ?—I believed so, for their own

protection.
1295. Then, what was the use of getting the rights for them in the way you did?—To prevent a

jostle, threats of which were abroad at the time. »
1296. Why did you keep it secret afterwards ?—On account of Mr. O'Halloran.
1297. But if you thought no wrong had been done, there was no reasonfor it to bekept secret ?

I admit there was an irregularity. On Mr. O'Halloran'saccount, I felt botyid to hold my tongue. Had
tbo case been my own, I should have come out with ihe facts in print at once, as soon as a fuss was
made about it.

1298. Do you know who gave Cashell his right ?—I donot.
1299. You say it was a man named Bmith who spoke to you about Dillon meeting you ?—Yes.
1300. Who is that man?—He was one of theprospector*.
1301. Where does he live ?—At the Thames.
1302. Have you seen him since ?—Not since I was at the Thames that time.
1303. Wlien it was arranged that Dillon was to meet you ?—He pointed out Dillon as the man

who was to meet me.
1304. Did you know Corbett before ?—I had never met him before that time; but I have seen

him two or three times.
1305. Sir G. Grey.~\—When you met Dillon and Corbett on tlie road, what passed between you

and them ?—That is a question I cannot very well arrive at. 1i aye thought it oversince my former
examination whether they came and spoke to me or 1 to them first, bui I have no distinct recollection
about ii.

1306. Who sjioke to you on the road, Dillon or Corbett?—My memory will not serve me.
1307. But jou must recollect? —] really cannot answer that.
130s. But surely you must know whether the men s: oke to you first or you to them ?—I should

like to answer your question, but I cannot be sure to tell you rightly. I was on horseback, and they
on foot.

Mr. E. T.
Brissemlen
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1309. Tet you say Dillon was pointed out to you as the man to whom you were to give the rights,
and you do not know whether he was the man who spoke to you or the other man ?—I cannot say
positively.

1310. What did Smith say to you?—He said, " This is the man you are to give them to. If ho
comes to you, he will do anything he can for you." lam not certain about the words.

1311. What did you say before ?—" If I can do anything before the time I will." That was on
the last day previous to going down.

1312. What did you mean "by doing anything" ?—I was going to speak to the officer in charge. I
had no distinct idea of what Iwould do.

1313. Why have had a man to meet you, if that was the case ?—lf I wanted assistance.
1314. Why was it necessary to meet in such an out of-the-way place?—lt is not in an out-of-the

wayplace ; it is on the main road from the lower town, to the upper.
1315. But it was going back from the mines ?—Certainly.
1316. Why did not the men come to you at the tent ?—I do notknow. It was at the lower town

where I had my conversation with Smith, two and a half miles from Maekay Town, and three miles
from the diggings.

1317. Why did you not arrange for them to come to you and Mr. Maekay together ?—That I
cannot answer.

1318. You have stated that there was a distinct arrangement,if you could get the rights for these
men, you were to give them to Dillon?—Yes; they said, " Ifyou can do anything for us, this man will
come to you."

1319. You do not know whether this was the first man who spoke ?—I am not certain.
1320. When O'Halloran gave you the rights, did you select the onesyou wanted?—No; he gave

me the package.
1321. He had a great manypackages. Did you select the package you wanted; did you show

him the one you wanted ?—There was no mistaking our lot; there were fifty-threerights in it.
1322. Did you pick it out yourself?—l did not.
1323. Did you say, "That is my package" ?—I do not think so. I merely said, " Give me the

miners' rights." I was standing four or five feet away from Mr. O'Hallorau at the time.
1324. Mr. O'Neill.'} Was your name upon thepackage ?—My name was among the fifty-three, as

I understand, three times repeated.
1325. Was it on the outside of the package ?—I do not think so. I rather think Smith's was

the one visible.
132G. Can you tell the Committee what was the cause of your anxiety to get the miners' rights.

Had you any reason for it ?—I have already stated that my anxietywas because it had been stated
publicly that the men would be rushed, would not be allowed to peg their ground; that whoever went
up to the tent wouldbe rushed ; and that they would not be allowedto get theirrights by being jostled
at the Warden's tent. That was publicly stated. "1327. I think you area memberof the Northern Club ?—I am.

1328. Is not Mr. Daveny secretary or manager of the Club?—I understand so ;he gets a salary
for his work.

1329. The Chairman.'} You have stated, Mr. Brissenden, thatyou told Dillon not to make improper
use of the rights ?—Most distinctly.

1330. lam going to put a question—a leading one—to bring this outclearly : Would it have been
an improper use of these rights to have exercised them before 10o'clock ?—They would have become
valueless.

1331. 1 want you to answer yes or no to my question.—Not only before 10 o'clock, but before
the time of issue, whenever that was. They might not have been issued at 11 o'clock. I am
under the impression they were not issued until after 10 o'clock. They did not, I believe, com-
mence to read the Proclamation until 10 o'clock ; and, if it was so, it must have been some time
after 10 that the rights were issued.

1332. Then it would have been an improper use of these rights to have exercised them before
the reading of the Proclamation ?—Clearly ; there were no miners' rights until the Proclamation was
read. In fact, there was no Warden of the gold field.

1333. Would it, according to your impression at the time,have been an improper use of the rights
to have exercised them one minute after the reading of the Proclamation ?—I should think so. It
would take time to arrive at theplace.

1334. Do I understand you to say—and it seems almost absurd—that no object was to be gained
by the men holding the rights in their possession until the crowd arrived. What advantage could it
be?—The advantage would be that, they would be saved from being jostled in getting out miners'
rights; but, I think, I told the men at the time that they should have a person at the tent to travel
over as fast as he could.

1335. Did you explain that to Dillon ?—lt runs in my mind that I did.
1330. That they werenot to exercise therights until the other diggers arrived ?—Yes.
1337. In that case the advantage disappears. Did Dillon tell you, when he cameback to the house

to receive the rights, that he was there by arrangement to receive them; that he had been requested
to meet you and to receive them ?—I did not raise any question.

1338. We have it in Dillon's evidence that when you met him on the road, you on horseback and
they on foot, you did not speak to him nor he to you, but that you spoke to Corbett; that you rode to
the house, leaving them on the road ; and that Corbett came back to Dillon and told him that you had
the rights, and that he was to go back to the house and get them ?—Thatis a thing I cannot gainsay.

1339. Can you tell us what Dillon told you when he came back to the house ?—I think when he
cameback to the house, I was the first to speak, and said, "These are the miners' rights." But I held
them in my hand until I explained to him what to do with them.

1340. You did not ask him whether he was sent there to receive them?—I am certain I did not.

Mr. E. T.
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1341. "What was your belief: that he was sent there to receive them?—I understood he was
to come there for them.

1342. He must have come there by arrangement,either expressed or implied, at some previous
time?—Tes; it is just possible what he says, that Corbett may have come to me and said that Dillon
would come down to the house.

1343. But he says more than that?—However, that is my impression.
1344. At anyrate you are quite certain, and do not at all wish to qualify the statement you have

already made ?—I am certain he was the man to get them.
1345. Mr. O'Neill.'] I think you have stated that before you took out these rights you took the

advice of Captain Fraser?—Tes ; I asked him how the men were to get their ground, and he told me
the only way was to get sufficient rights to secure that quantity of ground. My conversations with
Captain Fraser had nothing whatever to dowith procuring these rights before the proper time.

Captain Feaseb, being in attendance, was examined as follows:—
1346. The Chairman.] Can you produce a copy of the advertisement inserted by yourself and

Mr. Mackay ?—The advertisement inserted by me is marked" J," and thatby Mr. Mackay " L."
1347. Can you also produce a copy of the Proclamation ?—The Proclamation is in the Gazette.
1348. Son. Sir D. McLean.] It will have appeared in a Provincial Government Gazette ?—Tes.

I can produce a copy of the Gazette in the course of the day.
1349. The Chairman.] Tou stated in your evidence that Mr. Brissenden requested you to give

him rights on thenight of the 2nd of March ?—He wished to get his application for rights received by
me after 10 o'clock on the nightof the 2nd March.

1350. He wished to get possession of them before the proper time of issue ?—No; he inquired
when he could get his rights in ordinary course—that would be after 10 o'clock on the morning
of the 3rd.

1351. I have misunderstood you ; I thought you to say he hadrequested you to give him therights
before the proper time of issue ?—The explanation of that is, that I intended to receive applications
for miners'rights up to 5 o'clock at night; but, finding that the miners kept arriving, and rather than
that they should have come to be disappointed, and that cause for discontent should be given, and
knowing that there would be a heavy rush in the morning, I determined to receive applications up
till 10 at night.

1352. In that case the request was not an improper one ?—No ; up to 10 o'clock I would have
received applications from any one; but I received none after 10.

1353. I ask you, whether youknow now therewas a strong desire on the part of anybody to procure
rights before the proper time of issue ?—I know there was a great desire on the part of everybodyt o
get miners' rights if possible.

1354. Improperly ?—Tes.
1355. Do you know that one method ofso acting was to arrange to get the rights previous to the

issue ?—My business was to try and circumvent as far as possible anything of the kind.
1356. Did you know there was a necessity for exercising great care in that way ?—Tes.
1357. Did you ever hear that an arrangement had been concocted at the Northern Club at Auck-

land, whereby possession of therights was to be so obtained?—I heard it long after the event,but not
before.

1558. Can you give the Committee any information on the subject?—My information is only
hearsay. I know nothing ofmy own knowledge.

1359. How and where did you hear it ?—I heard it from a gentlemanat the Thames, but it was a
long time after the fact, and it was purely hearsay evidence. I took no notice of it.

1360. Still, it any person who was a party to the arrangement told you of it, it would be very
good evidence for this Committee. Was the person who gave you the information a party to the
arrangement?—Not directly.

1361. Perhaps you can state what was the nature of the arrangement as you heard it from this
person ?—The fact: of the matter is this : there was a party of people who held a written communication
from the late Superintendent, who held that they would be entitled to a preferencewith regard to a
prospecting claim; and they felt sure that thatwould not be carried out. Of course they wanted to "
secure some benefits otherwise than by whatwas y;iven by the Government, who set their faces against
granting prospecting claims there at ail. It was a matter of great difficulty,and I don't believe the ten
or fifteen men's ground that was granted would have been given if it had not been that some of the
Natives were mixed up in the matter. There were a good many applicants for prospecting claims ; and
it turned out that the prospecting ground was on the same place. It had been the desire of everybody
to secure this. These people were told by me that if theykept their counsel as to where the locality was
they would be able to secure the ground by manning it with holders of miners' rights. But the same
locality appeared to havebeen discovered by everybody. The gentlemenwho told me said that the whole
thing "had been arranged at the Northern Club at Auckland.

1362. Did he describe the nature of the arrangement?—He said they meant to have it somehow,
but he did not tell me the nature of the arrangement.

1363. Concerning these people who, you were told, felt sore atnot being able to get the preference
promised them: I want to ask you whether the parties to that arrangement were confined to these
people who had some right to expect a preference, or whether there were others in it ?—Oh, yes, the
numbers became very large.

1364. Sir G. Grey.]—I succeeded the late Mr. Williamson as Superintendent?—Tes.
1365. Had I any powerto give them a preference ?—No ; you did not then possess the delegated

powers
1366. Look down this list of Mr. Brissenden's, and say if you see any name there of any person

who was connected with that proceeding at the Northern Club ?—I do not know the names of the
partirs said to be connected with the arrangement at theNorthern Club.

Mr. E. T.
Brissenden.

23rd Sept., 1875.

Captain Frassr,
M.M.

23rd Sept., 1875,



45 1.—3

1367. Mr. O'Neill.']—What was the effect of that letter writtenby the late Superintendent ?—I
forget the exact wordsnow, but the effect of it was that the claims of the parties to whom it was
addressed would be granted; that is to say, the Superintendent intended to secure to them a preferential
claim.

1368. Hon. Sir D. McLean.'] Were there many applicants of that kind to the Superintendent ?—
There were several,but this was one particular party—Coleman and Smith.

1369. Mr. O'JVeill.] They had been on the ground previously ?—There had been hundreds of
people at Ohinemuri years before the field was opened ; in fact, there was great difficulty in
discovering who was entitledto be considered the first discoverer of thefield.

1370. Then they were not entitled ?—The fact was they were trespassers there. Still, I. suppose,
the late Superintendent threw all that over, believing that it would do good to have gold discovered,
although in doing so the law was broken. If people who went upon Native land, and who discovered
gold thereafter they werewarned off. were given a preferential claim, it would be giving encouragement
to people to break the law, and would be giving them an unfair advantage overthose who abidedby the
law and staved away.

1371. Hon. Sir D. McLean.] Are you aware that the Thames miners had a meeting with me on
board the "Luna," and asked me about the opening of the gold field r—Yes.

1372. Do you recollect whetherI said that the field would be open to all alike on fair and equal
terms ?—You did.

1373. And that the Government objected, as you stated just now, to granting any preferential
claims ?—Yes ; and the only reason for granting the one claim that was granted was in consequence
of the Natives being mixed up in the matter.

1374. The Natives were the owners of the land?—The reason given at the time was that these
people would not sign the deedof cession unless their claim for a prospecting claim wasrecognized.

1375. And they had a claim?—ln this particular locality? Tes. The claim at that time was
limited by the Governmentto ten men's ground. Afterwards it was increased to make an amalgama-
tion with Coleman and Smith's party, and they, with the Native party—Thorpe's—got fifteen men's
ground. But the Government would not recognize this claim ; hence the peculiar shape of the claim,
from which five men's ground had to be excised by Mr. Mackay when the Government would not
recognize the extended claim.

1376. The Chairman.] That wason March 4th?—The day after the opening. The miners religiously
abstained from interference with the Prospecting Claim.

1377. Hon. Sir B. McLean.] With the ten acres ?—With the fifteen.
1378. Mi: O'Neill.] I think you have stated in your evidence that if there was a conversation at

the Northern Club it was before the 3rd of March ?—I had no conversations there myself.

Captain Fraser,
R.M.

23rd Sept., 1875.

APPENDIX.
Evidence of James Coebett, given before Mr. Commissioner Keddell.

JamesCorlielt, being duly sworn, saith as follows:—I am a miner, livingat present at the Karangahake
Spur. I rememberWednesday, the3rd March, the day the Ohinemuri Gold Eield was opened. I arrived
at Paeroa the night before. I slept near Mitchell's place in a tent that night, known, 1 think, as the
Peach Grove—afriend's tent; lam not positive whose. I got up between 6 and 7 o'clock on the
morning of the 3rd. I had breakfast and walked up here with Mr. Dillon. I went to Takeri's house with
Dillon on theroad up. We did not stop more than a quarter of an hour there. I saw Mr. Brissenden
there, and several others; Europeans and Natives were about the place. Only Dillon and myself went
inside. I was a witness to Brissenden's giving Dillon some miners' rights. There might have been
three or four bundles. I believe mine was amongst them. I got it three or four or perhaps five days
after. Some person in the Golden Hill was to peg out, and did peg out, with thatright for me, on the
morning of March 3rd, I think. Mr. Brissenden said, "Peg outthe best ground you can," or something
to that effect. I cannot precisely remember the exact wordsused, as 1 was to a certain extent disin-
terested. After we left, Brissenden, Dillon, and I walked up as far as Mackaytown together, when he
went on to the Karangahake, as I supposed. I remained in Mackaytown for some time afterwards.
I went on to the spur at about between i) and halt-past. I was there at the pegging out. I don't
think any other person was in the room at Takeri's house besides Brissenden, Dillon, and myself. I
never knew we were to meet Brissenden before that morning. We met him on the road; he was
on horseback. He told Dillon that he wanted to speak to him. He rode on to Takeri's house, and
we went on and joined him there. I heard there was an arrangement to get the miners' rights
as early as possible, but ] had no idea of it being possible to get them before the proper time.
I thought we might meet Brissenden at Mackaytown. 1 knew he was the man to get the minors'
rights out. I did not expect to meet him at Takeri's. There ought to have been forty or more miners'
rights. I should judge so by the appearance of thebundle of miners' rights.

James Coebett.
Taken and sworn before me at Mackaytown, Ohinemuri, this 17th day of June, 1875.

Jackson Keddell, Commissioner.

Evidence of E. Cashhell, given before Mr. CojisiisatONEE Kebdell.
This deponent, Robert Cashel, being duly sworn, saith as follows:—My nameis Robert Cashel. lam

a storekeeper at Mackaytown. I remember Tuesday, the 2nd of March last. 1 was at Mackaytown
that day. I was at the tent used as the Warden's office that day. 1 did not makea writtenapplication
myself that day for a miner's right, but my name was included amongst other names in one of the
applications. I don't remmeber whether I spent the night at Mackaytown or at the Puke; I lancy I
slept here. I remember the morning of the 3rd. I intended with others to mark out a claim on ihe
Karangahake Spur. I think it must have been getting on for 9 o'clock in the morning when .1 1. it
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Mackaytownfor theKarangahake Spur. Iknow the document produced (A)j it is a certificate for lost
miner's right's. It was my miners' right thatwas lost. The miner's right was numbered 749, dated 3rd
March, for the Ohinemuri Gold Field. I did not take the miner's right with me when I went up to
the claim. I called at Lipsey's and Mr. Swiney's on my way. I had not my miners' rights when I left
Lipsey's, nor when I got to Mr. Swiney's, nor when Ileft there. We went up to the claim from there.
The Cattran's, ftwo of them,) Martin Cattran was one of them ; Freirhelawas there; Patrick Dillon was
not in our company. We went up to thepiece of ground we intendedto markout. I had my miner's
right before I got to the claim. I do not know whether any one else of the party had their miners'
rights. I did not get my miner's right from any of those in my company. We overtook several going
up to the claim. It was from some person that was on the spur that I received the miner's right. I
must decline to say who that person was. I have thoroughly made up my mind not to tell who gave
me my miner's right. Iknow the person; he was on the spur. Ido uot know whether he gaveany
other person a miner's right. The answering of the question as to who gave me my miner's right
might tend to criminate me and perhaps him on a charge of conspiracy to obtain miners' rights.
He was not a Government official of any kind. I expected to have got my miner's right in the way
I did. I arranged the night before to have this miner's right given to me as I have stated. I was
outside the big tent when I made the arrangement. The person from whom I got the miner's right
was not the one arranged to obtain them from the office. I decline to say with whom I made the
arrangement outside the tent, on the same grounds as before—l mean a charge of stealing miner's
rights.

Robebt Cashel.
Taken and swornbefore me at Mackaytown, Ohinemuri, this 17th June, 1875—

Jackson Keddell, Commissioner, Miners' Rights Inquiry.
By Authority: Oboeos Didsbuky, Government Printer, Wellington.—lB7s.
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